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Z UREDNIKOVE MIZE 
V uredništvu smo bili tokrat številčno zelo okrnjeni zaradi bolezni, 

dopustov, seminarjev itd., upamo pa, da to ni vplivalo na današnjo 
številko. 

Sicer je dela resnično veliko. Priprave na izlet »100 kmečkih žensk na 
morje« dobro potekajo, vzporedno s tem pa se pripravljamo tudi na dve; 
slavnostni premieri domačega filma in to 12. aprila Dvoboj za južnoi 
progo in 26. aprila Boško Buha. 

Upamo, da ste se že navadili na naš novi roman. Pišite nam! 
J 

MILAN SENIČAR j 

OSNOVNA ŠOLA 
MARIJE BROZ V 
BISTRICI OB 
SOTLI 

Ideja o poimenovanju no
ve osnovne šole v Bistrici 
ob Sotli po materi predse
dnika republike, Josipa 
Broza Tita, Mariji Broz, je 
izrastla med krajani. 

Ko so se krajani Bistrice 
ob Sotli, zadovoljni in pre
srečni, da novo šolsko po
slopje vendarle postaja ra-
sničnost po dolgih letih 
mučnih prizadevanj, vpraša
li, kako naj poimenujejo po
nosno novo stavbo, z izbiro 
ni bilo težav. Med ljudmi je 
na največ odobravanja nale
tel predlog, da poimenujejo 
šolo po Ti tovi materi, ki je 
bila rojena v neposredni bli
žini Bistrice ob Sotli, v Treb-
čah, kjer je nemalokrat pre
življal srečne otroške dni tu
di njen sin Joža. Tudi pred
log, da se hkrati s T i tovo ma
terjo s poimenovanjem od-
dolže vsem materam, je bil 
toplo sprejet. 

Nova šola bo svečano pre
dana svojemu namenu okoli 
27. aprila, ko bo v kraju večja 
prireditev, za katero so že 
pred časom sestavili pose
ben pripravljalni odbor, v 
katerem sta med drugim L i 
dija Sentjurčevain Franc Še
tinc, ki sta nedolgo tega Bi
strico tudi obiskala. Dogo
vorjeno je, da bo v večna
menskem prostoru visela-sli
ka Titove matere, ki jo je po 
spominu predsednika izde
lal akademski slikar Božidar 
Jakac, pred poslopjem pa bo 
stal doprsni kip, ki ga bo po 
isti predlogi naredil Antun 
Avgustinčič. 

V precej impozantni stav
bi, na katero so že sedaj kra
jani odkrito ponosni, je osem 
učilnic, na voljo bodo štirje 
kabineti, klubski prostor, 
knjižnica s čitalnico, igralni
ca za otroški vrtec, večna-
nienski prostor, upravni pro
stori in telovadnica. Ra
zumljivo je, da že sedaj ra
zmišljajo o celodnevni, saj 
bodo za to dani vsi pogoji. V 
šolskih prostorih bo tudi 
moderna kuhinja ter dvo
sobno stanovanje in garso
njera za učitelje. 

Ob otvoritvi bodo v Bistri-
p̂i ob Sotli izdali posebno pu
blikacijo, ki bo govorila 
predvsem o zgodovini šole v 

Predsedniki OO Z S S iz žalske občine so zavzeto poslušali predavanje podpredsednika 
Z S S Mirana Potrča, To se je kasneje izkazalo tudi v bogati razpravi. ^ ^ „ 

Foto: Edi Masnec 

MIRAN POTRČ V ŽALCU 

TEMEUI NA DOHODKU 
O pripravah na planiranje za naslednje obdobje 

Osnova planov mora biti 
vedno dohodek, je prejšnji 
teden dejal v Žalcu pod
predsednik Zveze sindika
tov Slovenije Miran Potrč. 
Ustrezen plan je tisti plan, 
ki ima predvidena sredstva 
za pokritje vseh interesov 
Zagotoviti bo treba, da bo
do delavci v T O Z D zares no
silci planiranja, ob tem pa 
seveda ne gre pozabljati po
membne vloge strokovnih 
služb. Prav na področju pla
niranja imajo sindikati po
membno vlogo. 

V vsebini planov morajo 
biti zagotovljeni vsi interesi 
delavcev. Dosledno smo na
črtovali le proizvodnjo, mal
ce razmišljali o potrebnem 
materialu zanjo, predvideli 
denar za potrebe proizvod
nje, se pogovarjali o prodaji 
in morebitnih naložbah, po
nekod pa še o kadrovskih 
potrebah in zagotavljanju 
stanovanj. Delavci pa imamo 

interese za urejanje skupnih 
pogojev razvoja. Zanima jih 
področje elektrogospodar
stva, trgovine, železniškega 
gospodarstva. Gre torej za 
to, da ne razmišljamo le o 
proizvodnji, je dejal Miran 
Potrč, ampak tudi o tem, ka
ko bomo delali, kako bomo 
živeli. K o nam bo to uspelo, 
potem ne bo prisotne več 
dvoličnosti, da bi se v zdru
ženem delu obnašali kot de
lavci, drugje kot občani in 
tretjič kot potrošniki. 

Delavci moramo razmišlja
ti, za kakšne potrebe bomo 
namenili ustvarjeni doho
dek. Ce tega ne bomo pre
dvideli , potem bomo še na
prej lahko govoril i le o že
ljah. Danes o načrtovanju 
dohodka le malo razmišlja
mo. Morali se bomo pričeti 
navajat, da bmo dohodek 
realno načrtovali, da ne bo
mo v tozd in v občini dvakrat 
več planirali kot na primer v 

republiki. Pri tem bo treba 
vztrajati, da vse obveznosti 
in interese istočasno načrtu
jemo. 

Zagotovit i bo treba, da bo
do delavci v tozd zares nosil
ci planiranja. Za neposre
dnim izjavljanjem na refe
rendumu morajo sprejemati 
osnove plana T O Z D , kjer je 
konkretno opredeljen ra
zvoj , neposredno na referen
dumu pa sprejemati tudi 
smernice za samoupravni 
sporazum o temeljih planov 
delovne organizacije itd. K o 
nec koncev je tudi prav, da 
povedo delavci ene tozd, kaj 
pričakujejo od druge, s kate
ro skupaj delajo. 

V planiranje za naslednje-
ročne obdobje se bodo torej 
morali vključiti prav vsi de
lavci. Po tem ne bomo več 
ugotavljali, da v republiki 
kar tretjina tozd nima pla
nov, da o družbenih dejavno
sti niti ne govor imo. P o se
minarju, ki je bil v sredo do
poldne za predsednike OO 
sindikata, pripravil pa ga je 
OS ZSS , se je Miran Potrč 
pogovarjal še v Aeru T O Z D 
Kemija Šempeter, si v Hme-
zadu ogledal briketiranje 
hmelja, popoldne pa se je 
udeležil seje, na kateri so 
ocenili dosedanji potek akci
je zaključni račun ter sprego
vorili o rezultatih gospodar
jenja v žalski občini. 

J A N E Z V E D E N I K 

smM3 
CIQAV JE SLOVENSKI 
JEZIK 

smui9 
IZPIT NA TERENU 
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SPODREZANA KRILA 
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OBISKALI SMO 
BRASLOVCE 

smNH 
DAVČNA POLITIKA IN 
OBRT 

Za najbolj pristojno informacijo smo se obrnili na dr. 
Marjana Vebra predstojnika Dispanzerja za šolske 
otroke in mladino v tozdu Center zdravstvenega var
stva otrok in mladine celjskega Zdravstvenega centra. 
Povprašali smo ga, kako je sedaj z zdravstveno situa
cijo naše mladine, glede na to, da imamo že od fe
bruarja opraviti v Celju z epidemijo gripe manjšega 
obsega in značaja, ki je povzročila zlasti preplah med 
starši, saj so težave opazili praviloma med otroci. 

»Res je. Že v prvi polovici februarja smo opazili 
nenadno povečanje obiska v naših šolskih ordinaci
jah. Število obiskov se je od običajnih 100 do 120 
povzpelo na 200 in več. Glede na takšen pritisk smo 
se morali tudi temeljito organizirati, predvsem pa 
povečati obseg svojih zdravstvenih »storitev«. Pove
čali smo najprej število ordinacij, kar nam je ob 
pomoči dveh zdravnic iz bolnišnice tudi uspelo. 

Tako so zaradi epidemije gripoznih virusnih obo
lenj delale dopoldne po tri ordinacije, popoldne po 
dve. No, kljub temu je bil naval na našo ustanovo 

EPIDEMIJA POJENJU JE 
izreden. Preko Radia Celje in z obvestilom na vse 
šole, smo poskušali opozoriti, da ne gre k sreči za 
težja obolenja in, da je preplah med starši, zaradi 
tega pa tudi pritisk na naše šolske ordinacije, pravi
loma oziroma večinoma manj nujen. Dejansko je pri 
obolenjih šlo za naslednje znake: precej višja telesna 
temperatura, bolečine v grlu, zamašen nos. Pred
vsem dostikrat močneje povišana temperatura otrok 
je zbegala starše. Bistveno je, da nismo zabeležili 
nobene resne komplikacije, mogoče sta bila najte
snejša primera bronhitisa in vnetja s r e d n j ^ a ušesa 
pri tem. 

V glavnem smo svetovali, tudi v obvestilu javnosti 
in šolskim ustanovam, da so dovolj dobri zdrav
stveni posegi: postelja, topel čaj z limono in kakšni 
antipiretiki (aspirin, andol) za zbijanje vročine. Vsa 
obolenja so večinoma trajala po teden dni, ali vsaj 
priporočljivo je, da otrok ostane takšen čas v domači 
negi.« 

Takšen nasvet velja še vedno v veljavi, so nam zatr
dili na dispanzerju za šolske otroke in mladino. 

Predvsem je razveseljivo dejstvo, da se obseg obo
lenj umirja in pojenjuje, saj so konec prejšnjega tedna 
popoldne v dveh ordinacijah zabeležili le še kakšnih 
štirideset primerov oziroma obiskov mladih zavaro-

ancev, ponavadi v spremstvu staršev. M I T J A T U R K 

25LETCTZ 
Celjska turistična zVeza praznuje letos petindvajsetletnico 

svojega bogatega in uspešnega dela. 
V avgustu 1954. leta je pričela z delom kot Stalna turi

stična konferenca Celje, ki se je čez štiri leta preimenovala v" 
Celjsko turistično zvezo. 

O srebrnem jubileju bodo spregovorili tudi na rednem 
občnem zboru, jutri, v petek, 23. t. m. sicer pa bodo to 
obletnico v večji meri počastili na letošnji jesenski plenarni 
seji zveze. M B 

Vse b l a g o - z a d r u ž i n o in d o m , z a g o s p o d i n j s t v o , 
z a špo r t in r ek reac i j o in I z r e d n e n a k u p o v a l n e 
u g o d n o s t i v e n i h i š i - t o je v v e l e b l a g o v n i c a h tr
g o v s k e g a pod je t j a N A M A L j u b l j a n a . 



ČRNA PIKA 
Delegatom res ni lahko, 

ko-morajo opravljati svo
jo odgovorno nalogo pre
našanja stališč iz delegat
ske baze v takšne ali dru
gačne skupščine. Posebej 
zato ne, ker se skupščine 
pogosto sprevržejo v bral
ne vaje predlagateljev po
sameznih točk dnevnega 
reda in v eno samo dolgo
časno ponavljanje že več
krat slišanega. N i čudno 
torej, če je eden od dele
gatov iz Celja pred nedav
nim dejal na nekem po
svetu, da se je v naš dele
gatski sistem vselila nova 
institucija - pogrebni za
vod za seje. 

USMERJENO IZOBRAŽEVANJE 

ZA DELO IN ZNANJE 
Skupaj se moramo odločiti za reformo šolstva 

Predlog zakona o usmer
jenem izobraževanju vsebu
je celovito in zaokroženo si
stemsko ureditev sedanjega 
poklicnega izobraževanja, 
srednjega in visokega šol
stva ter izobraževanja odra
slih. Bistveno pa razširja 
tudi pojmovanje perma-
nentnosti izobraževanja kot 
izhodišča za načrtovanje 
vsebine, organizacijo in 
vključevanje udeležencev v 
usmerjeno izobraževanje. 

Usmerjeno izobraževanje 
pa ne pomeni več sedanjega 
poklicnega izobraževanja, 
srednjega in visokega šol
stva ter izobraževanja odra
slih. Enakopravna sestavina 
usmerjenega izobraževanja 
postaja tudi z delom pridob
ljeno znanje, nenehno pove
zovanje izobraževanja in de
la pa postaja bistvena značil
nost sistema, iz katere izha

jajo tudi obveznosti organi
zacij združenega dela, da 
omogočajo sistematično izo
braževanje in izpopolnjeva
nje zaposlenih delavcev. 

Na območnem posvetu o 
predlogu zakona o usmerje
nem izobraževanju, ki ga je 
sklical medobčinski svet 
S Z D L Celje in se ga je udele
žila tudi Majda Poljanšek, 
predsednica republiškega 
komiteja za vzgojo in izobra
ževanje so poudarili, da 
usmerjeno izobraževanje ni
kakor ni le izobraževanje ob 
delu, iz dela ali pred začet
kom dela. Je predvsem izo
braževanje za delo in zato 
omogoča več poti do znanja: 
izobraževanje mladine pred 
začetkom dela, izobraževa
nje ob delu in vračanje iz de
la v izobraževanje. Uporab
nikom in izvajalcem pa pre
pušča, da s svojimi odloči

tvami, predvsem pa z vzgoj -
noizobraževalnimi progra
mi, usmerjajo razvoj posa
meznih oblik izobraževanja. 

Osnutek zakona zlasti zave
zuje delavce v temeljnih or
ganizacijah združenegž dela, 
da s svojimi samoupravnimi 
akti podrobneje uredijo ure
sničevanje pravic svojih de
lavcev do izobraževanja in 
zavarujejo njihovo enako
pravnost pri uresničevanju 
teh pravic. Kajti skupaj z 
ukrepi za uresničevanje do
govorjene kadrovske politi
ke pomenijo prav te obvez
nosti bistveno podlago za de
mokratizacijo izobraževanja 
ter za njegovo usklajevanje s 
potrebami dela in razvoja. 

O predlogu zakona o 
usmerjenem izobraževanju 
bo do sredine aprila tekla v 
vseh samoupravnih in dru
gih sredinah javna razprava, 
katere namen je, da nakaza
ne rešitve v zakonu podpre, 
jih dopolni ali celo ovrže kot 
neustrezne. Obenem pa mo
ra temeljito seznaniti vse de
lavce in občane s cilji in vse
bino preosnove družbenega 
položaja vzgoje in izobraže
vanja, da se bodo lahko na 
tej osnovi plebiscitarno izre
kli za korenito reformo naše
ga šolstva. 

D A M J A N A S T A M E J C I C 

OBMOČJE 

KRITIČNO IN ODLOČNO 
Na račun izvajanja plana v elektrodistribuciji 

v osrednji točki zadnje se
je sveta občin celjskega ob
močja, ki je bila v Velenju, 
je bila razprava o izvajanju 
srednjeročnega programa 
naložb v elektrodistribuci
ji. Ocena je bila več kot kri
tična, na vsak način pa 
takšna, ki je z več strani 
osvetlila odnose med izva
jalci in uporabniki, delo Te
meljnih organizacij Elektro 
na celjskem preskrboval-
nem območju in tudi vlogo 
območne interesne skupno
sti. 

Kritična je bila ugotovitev,-
da v distribuciji električne 
energije na celjskem območ
ju zaostajamo, tudi za slo
venskim poprečjem, da je v 
negotovosti izpolnitev sred
njeročnega načrta, da priha
ja do napak v metodologiji 
planiranja itd. In vendar vse 
to ne zaradi pomanjkanja 
sredstev. Denarja je dovolj 
in ga celo ostaja. V nasprotju 
s tem pa ugotavljamo, da je 
samo v šmarski občini okoli 
pet sto gospodinjstev brez 
elektrike, da je visoka števil
ka takšnih primerov tudi v 
laški in drugih občijaah. 
Nekdo je na seji dejal, da bi 
bilo silno nerodno, če bi na 

Kozjanskem naenkrat zasve
tile vse žarnice in podobno. 
Težave na tem območju na
stajajo tudi zaradi dveh sto
penj napetosti električnega 
toka itd. 

Na seji so nadalje opozori
li, da delo temeljnih organi
zacij Elektro na celjskem ob
močju ni usklajeno, da neka
tere temeljne organizacije ne 
morejo izvršiti vseh del, ker 
so preobremenjene, med
tem, ko imajo druge dosti 
prostih zmogljivosti. In ven
dar si med seboj ne pomaga
jo! Tudi nagrajevanje po de
lu ni uveljavljeno. Zato ni 
večjih delovnih spodbud, in
teresa in podobno. 

S kritično besedo je bila 
označena tudi vloga Skup
nih strokovnih služb T O Z D 
Elektro na tem območju, ki 
se bolj uveljavljajo kot admi
nistrativni, manj pa kot us-
klajevalni organ. Skupne 
službe so sicer na vrhu, pa ne 
pomenijo dosti. 

P o besedah predsednika 
skupščine območne intere
sne skupnosti, sicer predse
dnika Izvršnega sveta Ob
činske skupščine Žalec, Jo
žeta Jana, prihaja do težav 

tudi v samoupravni uveljavi
tvi elektrogospodarstva. 
Sklepi skupščine se slabo 
uresničujejo, delo teče v 
glavnem po starih tirnicah, 
ko interesne skupnosti še ni 
bilo. 

Tudi vprašanje, kje je dele
gatska baza za delo delega
tov v skupščini interesne 
skupnosti, je bilo na mestu. 
In še dovolj in preveč drugih 
vprašanj, ugotovitev, mnenj. 
Na vsak način gre za uveljav
ljanje novih samoupravnih 
in družbenoekonomskih od
nosov v elektrogospodar
stvu. T o je seveda proces, to
da, na drugi strani je tu po
trošnik, ki potrebuje elek
trično energijo. T o pa je se
veda obveznost zdajšnjega 
časa. 

Ob vsem tem in ugotovi
tvi, da gre za službe in aktiv
nosti, ki imajo natanko dolo
čen delokrog, se je tudi na 
seji sveta občin celjskega ob
močja uveljavila zahteva, da 
je treba te odnose urediti, na 
vsak način pa stremeti za 
tem, da bo srednjeročni plan 
elektrodistribucije na širšem 
celjskem območju v celoti iz
polnjen. 

M . B 0 2 I C 

TRDEN BO TA MOST - V 
SOLIDARNOSTNI AKCIJI 
TUDI ENOTA JLA 

K o se je zdelo, da bodo zadnja prizadevanja po ob
novi lesenega mostu čez Voglajno v vasi Moste pri 
Prožinski vasi sicer pa v Krajevni skupnosti Štore 
znova zadela ob nepremagljivo oviro in zato zastala, je 
prišla pomoč. Prišla ob pravem času in od tam, odko
der so že neštetokrat priskočili na pomoč in zgradili 
cesto, napeljali vodovod , zgradili most itd. Klicu na 
pomoč in sodelovanje so se znova odzvali pripadniki 
inženirske enote celjske garnizije J L A . V izredno krat
kem času so se pripravili na novo akcijo in kot so 
zagotovili, jo bodo tudi v rekordnih dneh v celoti ure
sničili. 

Vaščani v Mostah pri Prožinski vasi že nekaj let 
opozarjajo na dotrajanost lesenega mostu čez V o 
glajno. Toda, ko so se lotevali akcije tudi v Krajevni 
skupnosti Store, se je vedno zataknilo zaradi sredstev. 
Zdaj so premagali tudi to oviro, predvsem po zaslugi 
celjske garnizije J L A pa tudi solidarnosti ljudi v vasi, v 
krajevni skupnosti, v železarni Store in prav tako pri 
Občinski komunalni skupnosti. 

Priprave na začetek del so bile hitre. Domačini so se 
lotili priprave potrebnega lesa, v železarni so ulili in 
skovali nujne železne vezi in še kaj. Po leg tega so 
prebivalci Most zbrali še osem milijonov starih dinar
jev, Krajevna skupnost Store je primaknila deset, od 
Občinske komunalne skupnosti pa pričakujejo dvajset 
starih milijonov. In potem je tu več kot dragoceno 
delo, ki ga bodo opravili vojaki. K d o ve, koliko bo 
vredno. Na vsak način bo segalo v precejšnje milijone, 
sicer pa bo pomembnejše zaradi ljubezni, zaradi soli
darnosti, ki jo daje enota J L A v tej akciji. 

Pričeli so v torek zjutraj, in če bo vreme dovolj 
ugodno in če ne bo morebitnih tehničnih preprek, 
bodo novi most zgradili v desetih do štirinajskih dneh. 

Začela se je torej nova solidarnostna akcija, sicer 
majhna po obsegu, toda velika po namenu, pripravlje
nosti. Velika tudi zaradi širine udeležencev, zelo velika 
predvsem zaradi deleža, ki ga daje v njej enota Jugo
slovanske ljudske armade. 

Ljudje, tam blizu Prožinske vasi, bodo dobili težko 
pričakovani most. Tudi v naprej bo lesen, zato pa 
trden. 

M . B O Ž I C 

NA KONCU AKCIJE V LAŠKI OBČINI 

ZAJETE TRI ČETRTINE 
74% delavcev sodelovalo na zborih o zaključnem 
računu 

V laški občini je 46 delov
nih sredin, ki so dolžne raz
pravljati in sprejeti zak
ljučni račun. Naloga je bila 
povsod opravljena. Pred po
tekom zborov delavcev je 
bilo 191 sestankov v sindi
kalnih skupinah. Opravlje
no je bilo 83 zborov delav
cev - v večini primerov so 
bili sprejeti tudi akcijski 
programi za leto 1979. Na 
zborih je sodelovalo 4221 
delavcev ali 74 odstotkov 
vseh zaposlenih. V razpravo 
je poseglo 408 delavcev, ali 
vsak deseti. V občini je 10 
O O Z D , ki delujejo na ravni 
dislociranih enot. Tudi v 

njih so obravnavali zaključ
ni račun P O Z D , katerih se
stavni del so. 

V občini Laško ugotavlja
jo, da so bili doseženi zastav
ljeni cilji v akciji za temelji-
tejše obravnavanje in spreje
manje zaključnih računov. V 
akcijo so se poleg sindikatov 
vključili tudi vsi drugi druž
benopolitični dejavniki. Zla
sti je bila pomembna široka 
sindikalna razprava v sindi
kalnih skupinah. V večini 
primerov je bila razprava 
usmerjena tako, da so bile 
obravnavane lastne slabosti 
pri gospodarjenju. Akcijski 
roki so bili sprejeti s kon
kretnimi časovnimi roki in 
osebnimi zadolžitvami na
jodgovornejših. V razpravah 
Te zlasti izstopala ugotovitev 
o prešibki informiranosti de
lavcev med letom in da je 
temeljita razprava o teh 
vprašanjih enkrat na leto go
tovo premalo. Zato so skoraj 
povsod sprejeli sklep, da na 
podoben način, kot so obrav
navali zaključne račune, 
obravnavajo tudi periodične 
in polletne obračune gospo
darjenja v delovnih organi
zacijah. 

Posebno skrbno in anali
tično, s potrebno mero kri
tičnosti so rezultate gospo
darjenja obravnavali v 
T O Z D , kjer je gospodarski 
uspeh slabši, kjer je v prete
klosti bilo mnogo težav in 

tam, kjer se take težave pora
jajo v novejšem času. Takšne 
razprave so bile v T O Z D Pre 
dilnica (Dekorativna Ljub
ljana), kjer izguba za leto 
1978 znaša okoli 7 milijonov 
dinarjev, kar je sice manj od 
planirane izgube ob sanaciji 
podjetja in ki bo pokrita po 
samoupravnem sporazumu 
o vključitvi v delovno orga
nizacijo Dekorativna. 

Hude težave so nastopile 
po rezultatih zaključnega ra
čuna tudi v T I M , kjer je zlast 
T O Z D »Gračnica« ob konO 
poslovnega leta izšel z mol 
no izgubo - okoli 24 milijc 
nov dinarjev in kjer bo pfl 
treben učinkovit sanacijsi 
program. 

Na splošno velja ocena, dJ 
v laški občini ob sprejema 
nju zaključnih računov nis 
delavci dobili le zgoščen 
podatke, ob kakršnih dela^ 
ci ne bi mogli spoznati svoji 
ga deleža in v loge . Zlasti p 
je pomembno, da so razprt 
ve o zaključnih računih sko 
raj povsod spremljale tudi 
razprave o akcijskih progra 
mih, ki so bili na zborih d« 
lavcev tudi sprejeti. 

J U R E K R A Š O V E ( 

STEZE 
NAROČILI 
NOVI TEDNIK? 

RIHARD 
MAJCEN 

Pred dnevi sva se pogo
varjala po telefonu, kdaj 
bi se dobila. Šlo je za to, 
da mi kot predsednik Ob
činske konference Zveze 
socialistične mladine Slo
venije v Celju pove, kaj 
trenutno delajo, zlasti pa, 
kako se pripravljajo na 
zvezno štafeto mladosti. 

»Danes sem zaseden, 
ker imam to in to. Jutri 
me ni, sem službeno od
soten. V soboto grem tja, 
v nedeljo bom delal nekaj 
za sebe...« 

Končno sva našla ter
min. Ponedeljek zjutraj 
in to »reci in piši« pa do
bro sliši ob 6,15. zjutraj! 
»Ti ne bo pretežko?« me 

je poprašal. »Ne, saj sem 
večinoma vedno že krep
ko pred šesto zjutraj na 
delovnem mestu. Pa te
bi?« mu vrnem. »Tudine. 
Takrat je mir in lahko naj
več naredim.« 

Zmenjeno, dogovorje
no, dobljeno. In ko sva se 
pogovarjala je že zazvo
nilo ... 

»Kako pa vedo, da sem 
tukaj?... Ja, pridem... 
Ja, dobro...« 

Rihard Majcen je mlad 
človek, vendar kljub te
mu že s precejšnjo dozo 
izkušenosti. Življenjske'. 
Res je, da je še pred njim 
vojaški rok, vendar tisto 
bo pomenilo nek poseben 
»glanc« na vse, kar se je 
naučil in kar vse dela, za 
kar vse se s svojim delom 
bori, hoče uresničiti. 

»Z mladimi se za akcije 
dogovarjamo zlasti v ti
stem času, ko ne trpita 
pouk in delo. Sem proti 

sestankovanju med pou
kom in delom. Prav zara
di tega, mislim, imamo 
dobre stike tudi s profe
sorji in učitelji, saj vidijo, 
da nam gre za delo, ne pa 
za »špricanje«. Izobraže
vati se moramo na vseh 
koncih, k skupnosti pa 
moramo prispevati tudi 
drugače, to pa so akcije, 
ki so izven obveznosti, 
kot sta šola in delo. Saj je 
res, da včasih ne gre vse 
tako, kot bi želeli, vendar 
so to resnično izjeme.« 

Svoje trditve poskuša 
podkrepiti s konkretnimi 
akcijami. Govori mirno, 
zbrano, nekam tiho. Priz
na tudi, da šele dobro 
spoznava svoje delo oz. 
obveznosti in da je zado
voljen s sodelavci. 

Doma je na Polulah. Po 
srednji šoli je študiral in 
postal ekonomist. Nekaj 
časa je bil zaposlen v Ko-
vinotehni, od koder je 
»prijadral« v vodstvo ob
činskih mladinskih vrst. 

Poprašam po tem, če 
misli ostati v »politiki«. 

Nekam spoštljivo priz
na, da misli poleg ostale-

OBRAZI 
ga tudi na kibernetiko. To 
ga zanima, to je v razvoju, 
to je področje, ki kar vabi 
mladega človeka, da se 
spoprime z njim. Tu so še 
druge obveznosti, želje, 
»konjički«. Brez dvoma 

je res, da svoja mladostna 
leta ne zapravlja, ampak 
jih izkorišča v plodnem 
delu ter v razmišljanju za 
naprej. Vstane, prinese 
papirje, pove nekaj o zad
njih akcijah. Zdaj je pred 
mladino brez dvoma naj
pomembnejša akcija -
izročitev pozdravov pre
ko zvezne štafete mlado
sti predsedniku Titu za 
rojstni dan. Začele se bo
do delovne akcije... Vse
ga je dovolj, pestro je. To 
je samo skica o Rihardu 
Majcnu, ki je dobro zako
račil na skupno pot naših 
teženj po lepšem in bolj
šem. Njegov poseben čar 
pa je v tem, da ne želi 
ostati samo na doseže
nem, ampak vestno nada
ljevati. 

T. VRABL 

VSE NARED V KONJICAH 
Tja začetek gradnje nove avtobusne postaje v Slovenskil" 

Konjicah je pravzaprav vse nared. Odprta so le še nekateri 
finančna vprašanja. Navzlic temu so pri celjskem Izletnik* 
optimisti in pravijo, da začetek del ni več daleč. 

V celoti gre za naložbo v vrednosti sedem milijono^ 
dinarjev, za avtobusno postajo, ki bo imela vse ustrezn* 
prostore za prometno službo, zatem turistični urad, čakal' 
nico za potnike, bife z manjšo restavracijo in še nekatef* 
druge prostore, med drugim tudi Loterijskega zavoda. 

Gradbena dela bo izvajal kolektiv Vegrada. . 
W 



OELAVCI V ZDRUŽENEM DELU 

SMO MENJALI ODNOSE 
ponekod se obnašajo, ko da ni nič novega 

2akon o združenem delu 
terja drugačne družbenoe-
Itononiske odnose v temelj
nih organizacijah združene
ga dela in drugačen položaj 
delavcev v njih. Smo v dveh 
jgtih uresničevanja njego
vih načel menjali odnose v 
združenem delu? 

To je vprašanje, na katere
ga poskuša odgovori t i obšir
na analiza, ki so jo v teh dneh 
pripravili v Celju. Seveda pa 
odgovor ni lahek, kajti ni 
^oč kar tako reči, da se je 
položaj delavcev bistveno 
inenjal, da so družbenoeko
nomski odnosi v temeljnih 
in drugih organizacijah bolj-

I in da omogočajo vpl iv de
li lavcev na odločanje o vseh 

vprašanjih družbenega živ
ljenja in dela. Analiza o ure
sničevanju zakona o združe
nem delu v celjski občini za
to le opozarja na določene re-

\ šitve, ki so jih v praksi upo
rabile celjske delovne orga
nizacije, hkrati pa ugotavlja 

I tudi vzroke slabosti, ki so še 
, zakoreninjene v določenih 

kolektivih. Poudariti velja, 
da je zajela celotno združeno 
delo v občini skupaj z dislo-

[ ciranimi enotami, ugotovi-
I tve pa povzema tudi iz razgo-
I vorov, ki so jih o vprašanjih 

uresničevanja zakona o 
združenem delu organizirali 

v sto petindvajsetih delov
nih kolektivih. 

Iz dokaj obširnega doku
menta, o katerem bodo v na
slednjih dneh razpravljala 
vsa vodstva družbenopolitič
nih organizacij in občinske 
skupščine, je moč izluščiti 
nekaj splošnih ugotovitev. 
Najprej morda to, da so v ve
čini organizacij združenega 
dela v celjski občini sprejeli 
samoupravne splošne akte, 
ki urejajo globalne odnose v 
O Z D , da pa je pri njihovem 
sprejemanju srečati še veli
ko formalnosti. Kljub temu, 
da se organiziranost združe
nega dela stalno spreminja, 
je v temeljnih organizacijah 
še vedno čutiti podjetniške 
težnje, ki najpogosteje ovira
jo hitrejše spreminjanje 
družbenoekonomskih od
nosov. Problemi se pojavlja
jo predvsem pri vključeva
nju in urejanju odnosov viš
jih oblik združevanja, kot so 
na primer sestavljene orga
nizacije združenega dela in 
poslovne skupnosti. Tudi na 
področju pridobivanja do
hodka se ni kaj dosti spre
menilo, saj je še vedno pre
vladujoča oblika kupopro
dajni odnos. Obseg sredstev 
za osebne dohodke se ne gi
ba v odvisnosti od rasti do
hodka, kar slabša akumula

tivno sposobnost gospodar

stva in s tem njegov hitrejši 
razvoj. Tudi združevanje 
sredstev v tem času ni še 
našlo svojega mesta, šibko je 
uveljavljanje načel deli tve 
po delu in še bi lahko našte
vali. Ko t smo dejali že uvo
doma, je to le nekaj splošnih 
ugotovitev, ki jih bo s stališči 
in predlogi še izpopolnila 
razprava. Ta pa bo še kon
kretneje kot analiza izposta
vila tiste delovne organizaci
je, ki so v tem obdobju ure
sničevanja zakona o združe
nem delu storile korak na
prej v prizadevanjih za bolj
še odnose in se kritično ozrla 
po tistih, ki so za drugačen 
položaj delavca še premalo 
storile. 

D A M J A N A S T A M E J C i C 

IZ PRAKSE SODIŠČ 
ZVIŠANA KAZEN ZA POSKUS UMORA 

Na zadnjem pogovoru, ki ga je za ča
snikarje pripravilo Višje sodišče v Celju, 
smo bili seznanjeni s pravnomočno sod
bo Višjega sodišča v Celju, ki je razsodi
lo na drugi stopnji o pritožbi javnega 
tožilca na sodbo Okrožnega sodišča v 
Celju iz leta 1978 v zadevi Milenka Tri-
viča. 

Milenko Trivič je bil obsojen na tri 
leta strogega zapora za poskus umora 
dr. Fiirsta iz Rogaške Slatine. Obsojeni 
Trivič se je z nožem lotil v rogaškem 
Zdravstvenem domu dr. Fiirsta, ker mu 
je le-ta odklonil zdravstveno dovoljenje 
za opravljanje vozniškega izpita. Kljub 
desetim vbodljajem z nožem, predvsem 
po energičnem posredovanju medicin
ske sestre Zinke Bratuša, zdravnik ni 
podlegel poškodbam. 

V javnosti sodba na tri leta strogega 
zapora za to dejanje ni pozitivno odme
vala, prav tako se je na prenizko od
merjeno kazen pritožil javni tožilec. 

Na drugi stopnji je o tem pred krat

kim sodilo Višje sodišče in kazen za 
poskus umora zvišalo na šest let stro
gega zapora za Milenka Triviča. Sodba 
je že pravnomočna. 

Pri tem je Višje sodišče posebej pou
darilo in utemeljilo svojo sodbo, da je 
zdravnik Fiirst delal po svojih strokov
nih in zdravniško etičnih načelih ter 
vestno, ker je Triviču odklonil pozitivno 
zdravniško mnenje za opravljanje vozni
škega dovoljenja, kar je Triviča tako raz
jarilo, da se je nad zdravnikom maščeval 
z nožem. Z odklonitvijo pozitivnega 
zdravniškega mnenja o zdravstvenih 
sposobnostih M . Triviča je zdravnik 
upošteval širšo družbeno nevarnost in 
škodo, ki bi lahko nastala, če bi 
M. Trivič na podiagi izdanega pozitivne
ga zdravniškega mnenja opravil tudi 
vozniški izpit in nato kot zdravstveno 
oporečen voznik ogrožal na cesti še več 
ljudi in morda življenj. 

M I T J A U M N I K 

USPELA KONFERENCA 
Minuli četrtek je bila v Laškem kandidacijska konferenca. 
Po izvolitvi potrebnih organov kandidacijske konference 

in razpravi o poslovniku ter sprejemu poročila o opravljenih 
kandidacijskih postopkih v temeljnih samoupravnih orga
nizacijah, skupnostih in krajevnih skupnostih, so izvedli 
kandidacijski postopek na ravni občinske kandidacijske 
konference. 

Tako so za kandidata za predsedstvo S F R J predlagali 
SERGEJA K R A I G H E R J A . Za možnega kandidata za pred
sednika predsedstva S R Slovenije V I K T O R J A A V B L J A , za 
možnega kandidata za člana predsedstva SR Slovenije S T A 
NETA M A R K I C A , za možna kandidata za delegata družbe
nopolitičnega zbora skupščine S R S pa T I L K O B L A H A in 
PETRA T O S A . 

Na seji so izvolili dva delegata za republiško kandidacij
sko konferenco in sicer; Stanislav Kužnik in Jože Sumrak. 

J. K . 

SLOVENŠČINA V JAVNI RABI 

ČIGAV JE SLOVENSKI JEZIK? 
Samokritičnost, podružbijenost, odprtost, širina in celovitost 

Oton Župančič nam je za
pustil vodilo,^ kako naj ra
zmišljamo o jeziku, ko je de
jal, da »to vprašanje ni sa
mo vprašanje blagoglasja 
ali neblagoglasja, torej ni 
samo estetsko vprašanje, 
nego je socialno, moralno 
vprašanje, vprašanje naše 
samozavesti in samostojno
sti, našega značaja in naše 
odkritosti.« A kljub temu 
nismo prerasli časa in neo
sveščenosti, češ da se naj je
zikoslovci, slavisti in šola 
le ukvarjajo z jezikom, z 
materinščino, z njeno pra
vilno rabo. Marsikje potem
takem zmaguje napačna mi
sel (to se je opazilo tudi v 
pripravah na nov slovenski 
pravopis, ki bi že moral izi
ti), kako da so jezikovna 
vprašanja - strokovna 
vprašanja. Učenje jezika bo 
opravila šola, vsi drugi v 
gospodarstvu, v tovarni, v 
krajevni skupnosti, v politi
ki in oblasti pa smo »razdol-
ženi« odgovornosti za lepo, 
čisto in pravilno sloven
ščino. 

Kritično lahko zapišemo, 
še posebej sedaj, pred začet
kom javne razprave o obšir
nem gradivu R K S Z D L za 
majski posvet Slovenščina v 
javni rabi, da jezikovnih 

vprašanj, pravopisnega dela 
in celostne skrbi za usodo in 
razvoj slovenskega jezika še 
nismo podružbili. Počasi po
stavljamo opornike za most 
med strokovno odtujenostjo 
in šolsko učenostjo ter našo 
vsakodnevno uporabo slo
venskega jezika. Tako se 
včasih zgodi, kot da vsi, ki 
govor imo in pišemo, nismo 
tudi odgovorni, kako pišemo 
in govor imo. Še več - kot da 
nam je vseeno ob naši bre
zbrižnosti, malomarnosti in 
neobčutljivosti za rast mate
rinščine. Ce bi bilo drugače, 
tedaj bi se bolj zavedali, kaj 
je pomenil domači jezik v 
konstituiranju slovenskega 
naroda. Tedaj bi čutili tudi 
več ponosa in samozavesti, 
da dvomili jonsko slovensko 
ljudstvo govori svoj jezik in 
s tem izraža nacionalno sa
mobitnost, kulturnost in 
zgodovinskost obstoja, živ
ljenja in razvoja. 

Jezik izraža naše družbene 
odnose. Zmaličen, površen, 
suh, papirant, brezoseben, 
birokratski, zapleten potuj-
čen slovenski jezik barva 
človeško, samoupravno, po
litično podobo tistega, ki ta
ko opleta z jezikom. 

Zato se ozrimo vase. V teh 
dneh začenjamo v vsej Slo

veniji in tudi v Celju javno, 
množično, demokratično 
razpravo in pripravo na po
svetovanju Slovenščina v 
javni rabi. 

Svet za kulturo pri O K 
S Z D L Celje je v izhodiščih 
podčrtal samokritičnost, 
podružbijenost, odprtost, 
širino in celovitost celjske 
razprave o jeziku. Tudi s 
prstom bodo pokazali na ti
ste sredine, kjer se prav za
vestno trudijo pokazati, ka
ko j im je prav malo mar, 
kakšne dopise in pisma poši
ljajo v javnost, kako obliku
jejo informacije, kakšna ime
na za izdelke si izmišljajo, 
kakšne samoupravne in poli
tične jezikovne novote uva
jajo v medsebojno sporazu
mevanje in kakšna glasila, 
kot dokaz jezikovne kulture 
ali nekulture, izdajajo. V jav
ni razpravi, ki jo bosta 
usmerjala svet za kulturo in 
slavistično društvo v Celju, 
bodo sodelovali različni de
javniki. 

Del nalog bodo prevzele 
sekcije za kulturo pri krajev
nih konferencah socialistič
ne zveze v vseh celjskih kra
jevnih skupnostih. Za dele
gate v sekcijah bodo pripra
vili širšo informacijo o pere
čih vprašanjih rabe sloven

ščine v javnosti. Komisija za 
kulturo pri občinskem sindi
kalnem svetu bo organizirala 
nekaj pogovorov o jeziku v 
temeljnih organizacijah 
združenega dela. Svet za 
družbenoekonomske od
nose pri O K S Z D L Celje, šo
la za gospodarstvenike in 
slušatelji v stalnem seminar
ju Človek, delo, kultura se 
bodo dodobra seznanili z 
gradivom, ki odslikava pro
blematiko jezika v gospodar
stvu. 

Posebni del strokovno pri
pravljenih razmišljanj in 
analiz o jeziku v turizmu je 
namenjen razpravi v turistič
nem društvu in na ekonom
skem šolskem centru, odsek 
za turizem. Akt iv ravnateljev 
v Celju se ne bi smel izogniti 
kritične obravnave gradiva z 
naslovom Slovenščina v jav
nih občilih. 

V celjski občini nočejo 
ostati le pri ocenah in kriti
kah o tem, kaj vse ni dobro v 
slovenskem jeziku. Predla
gali bodo ukrepe, rešitve, do
govore. Razprava naj ne bi le 
obveščala, ampak naj pred
vsem osvešča, spodbuja in 
ostri našo skupno odgovor
nost za slovenščino. 

J. V . 

. . . L E SOSED 
BO MEJAK 

SVET IN Mi 
PIŠE IVAN SENIČAR 

1 1 

MIR, KI JE 
LAHKO NEMIR 

v Jugoslaviji radi sprejemamo 
obiske, posebno še prijateljev iz sose
dnih dežel. Na povabilo predsednilia 
naše vlade Djuranoviča in predsedni
ka Tita se je mudil pri nas na obisku 
Konstantin Karamanlis, predsednik 
grške vlade. Sam obisk in njegov 
uspeh sta dober znak v nič kaj rožna
tih mednarodnih razmerah. 

Grčija (131.944 kv. kilometrov in 
nad 9 milijonov prebivalcev) je prija
teljska soseda, ki ima dolgo in pisano 
zgodovino. Naj omenim le, da so jo 
1940. leta napadli Italijani, pa jih je 
odbila, zasedli pa so jo Nemci. Med 
vojno se je tam razvilo zmagovito 
Partizansko gibanje, pa so ga angloa-
nieriške sile uničile, ker je Grčija po 
dogovorih med velikimi pripadla 
Pod zahodni vpliv. Napetosti v Grčiji 
Pa so postale vse hujše, posebno še 
leta 1967, ko je izgledalo, da bodo na 
Volitvah zmagale napredne sile. Da 
bj to preprečil, je kralj Konstantin 
tiho privolil v državni udar vojske, 
fo pa je pokopalo tudi njega. Odšel je 
iz države in leta 1973 je vojaška hun-

razglasila republiko; leta 1974 pa 
Je pod pritiski odstopila. Takrat seje 

iz Pariza v domovino vrnil Karaman
lis. Na volitvah je zmagal. 

Predsednik Tito in Karamanlis so
delujeta že 25 let; samo v zadnjih šti
rih letih sta se trikrat srečala. Po
membni so bili tud uni sedanji razgo
vori. Oba voditelja sta s sodelavci 
razpravljala predvsem o dveh vpra
šanjih: 

- o stikih med Jugoslavijo in Grči
jo. Te sta ocenila kot dobre in poseb
no plodne v gospodarstvu, pa naj gre 
za menjavo, za sodelovanje pri ener
getiki in vodnem gospodarstvu, pri 
povezovanju cestnega in železniške
ga omrežja, kakor tudi na drugih po
dročjih; 

- posebno pozornost pa sta posve
tila mednarodnim zadevam. Nad nji
mi sta izrazila zaskrbljenost. Ra
zumljivo je, da sta poudarila Bližnji 
vzhod in Balkan. Glede Balkana je 
bilo poudarjeno tako, da lahko vsi 
slišijo, da naj bi bil območje miru in 
pristnega sodelovanja med njegovi
mi narodi in drža vami. 

Mir med Egiptom in Izraelom, kot 
so ga začrtali z ameriškim ravnilom 
lani v Camp Davidu, se je zadnjih 
šest mesecev kuhal na različnih og-
njih. Izraelci so želeli, da bi do njega 
prišlo, da pa bi zanj čim manj plačali; 
to je, da bi zadržali največji del Arab
cem iztrganih ozemelj in da bi Egipt, 
ki bi jim nasedel, tako neutralizirali 
in osamili v arabskem svetu, da ne bi 
bil več nevaren. To se jim ni posreči
lo. Egipt pa je želel mir zaradi tega, 
da bi laže gospodarsko in tudi sicer 
zadihal, vendar da bi to bil mir, ki ne 
bi obrnil proti Egiptu vseh ostalih 
Arabskih dežel; te so ga namreč po 
Camp Davidu močno kritizirale in 
mu grozile, da ga bodo izključile iz 
arabske lige in mu odtegnile vso po
moč. Zaradi tega je Egipt vztrajal na 
povezavi tega miru in reševanja osta
lih problemov na Bližnjem vzhodu, 
predvsem pa palestinskega vpraša
nja. In prav zaradi teh nasprotij do 
miru ni prišlo. 

Sovjetski zvezi in večini Arabcev 
je tak razvoj dokazoval, da so imeli 
prav, ko so lani ostro obsodili Camp 
David in njegove sporazume. Združe

ne države Amerike pa so postajale 
vse bolj nezadovoljne in to iz več ra
zlogov. Najprej zato, ker so v osebi 
predsednika Carterja privabile za 
pogajalsko mizo Izraelce in Egipča
ne, pa uspeha ni hotelo biti. Se bolj 
pa zaradi tega, ker se je rešitev obeta
la le v primeru, če bi ZDA dovolj 
pritisnile na Izrael, da popusti v svoji 
arogantnosti, to pa je rojevalo odpor 
ameriških Židov in tistih, ki jih tam 
podpirajo. Carterju so že grozili, da 
ne bo več izvoljen za predsednika. Še 
najbolj pa zato, ker so izgubili Iran 
izpod svojega dežnika, in se jim je 
začela podirati politika, na kateri je 
slonel njihov vplivna Bližnjem vzho
du. Zato je bilo za njih nujno, da pri
de do miru med Egiptom in Izraelom, 
s tem pa do prvega koraka, da si spet 
utrdijo položaj. Samo tako je mogoče 
razumeti potovanje Carterja v obe 
deželi in skoraj cele njegove ekipe, 
pesimizem, ki je pri tem vladal, in 
iznenaden izbruh načelnega soglasja 
med Egiptom in Izraelom, ko da ni 
več problemov. To je sicer korak, pa 
najbrž ne preveč trden. 



ŠENTJUR BREZ JAVNE TEHTNICE 

OVIRANA PRODAJA 
Težave Kmetijskega kombinata, verjetno tudi drugih 

že pred dvema letoma je 
občinski tržni inšpektor 
Martin Cmok prepovedal 
uporabo obeh javnih teht
nic v Šentjurju in odredil, 
da snamejo merilne napra
ve, ker so tehtnice v neupo
rabnem stanju za javno in 
»uradno« uporabo. Eno 
tehtnico ima Kmetijski 
kombinat Šentjur, drugo pa 
železniška postaja. Nihče ni 
vsak zase zainteresiran za 
popravilo, ker so kapacitete 
premajhne, le združeno 
šentjursko gospodarstvo bi 
z investicijo v skupno teht
nico, doseglo ekonomsko 
učinkovitost. 

Problem pomanjkanja jav
ne tehtnice je vzniknil še po
sebno to zimo, ko se je poja
vil problem prodaje premo
ga. Kmetijski kombinat 
Šentjur je opravljal prodajo 
premoga in to z vagonske 
dobave. Ker tehtnice z dovo
ljenjem za javno rabo v Šent
jurju ni, so pač tehtali pre
mog na obstoječi tehtnici, 
kjer je seveda vsaka točnost 
pod vprašajem. T o je seveda 
prekršek, na katerega je tudi 
reagiral tržni inšpektor in ta
koj prepovedal vsako proda
jo premoga z vagonov v 
Šentjurju. Kmetijski kombi

nat lahko prodaja le premog 
s kamionskim prevozom, 
kjer tehtajo premog v rudni
ku, kjer kamioni premog na-
tovarjajo. Poudariti pa je tre
ba, daje Kmetijski kombinat 
prodajal premog s takoime-
novano vagonsko prodajo 
družbenemu sektorju, torej 
delovnim organizacijam in 
šolam ter drugim ustanovam 
in le, kot nam je znano in po 
zagotovilu predstavnika 
Kombinata enemu zasebni
ku, pa še to na izrecno proš
njo stranke. 

K o se je pojavilo pomanj
kanje premoga. Kmetijski 
kombinat pa prodaja pre
mog na svojem območju, so 
seveda ob pritisku zime in 
mraza tudi vsi zainteresirani 
pritisnili na Kombinat , naj 
preskrbi premog. Zato je tu
di prišlo do takšnega načina 
prodaje, ki je sicer napačen, 
kajti brez uradnega tehtanja 
uporabnik, oziroma potroš
nik, ne dobi niti črno na be
lem zagotovila, kolikšno ko
ličino premoga je prejel. Za
to so tudi takoj vso prodajo 
ustavili in danes šentjurska 
občina nima iz lastnega cen
tra zagotovljene preskrbe s 
premogom z možnostjo na
bave v samem Šentjurju, ozi
roma natovarjanjem v Šent

jurju. T o je možno le v pri
meru, če vsak posameznik s 
svojim prevozom vozi tehtat 
premog v Cel je . . . ! ' 

Ob tem se seveda postavlja 
vprašanje, kako bo v bodoče. 
Takšna prodaja, kot smo jo 
omenili, je nezakonita in 
proti vsem pravilom zaščite 
potrošnikovih pravic, obe
nem pa ima Kombinat kot 
edini ponudnik tega energet
skega artikla zvezane roke. 
Verjetno bo treba doseči 
enoten dogovor v okviru ce
lotnega šentjurskega gospo
darstva o postavitvi nove in 
predvsem ustrezne tehtnice, 
saj bi jo potrebovali tudi dru
gi in z razvojem industrije v 
samem Šentjurju, bo tudi 
javna tehtnica vedno bolj po
trebna. D R A G O M E D V E D 

NENAVADNA 
NALEPKA 

Hecno, res, prav hecno se 
človeku zdi, ko prebere na 
kiosku Dela na celjski tr/nicj 
napis na tej nenavadni na. 
lepki. 2 e res, da so nalepko 
tiskali z namenom, da bi slo. 
venske turiste navzdol po ju, 
goslovanski obali opozorili^ 
kje lahko kupijo slovenski 
časopis. A kaj dela takale na. 
lepka na kiosku sredi Celja? 
Mar opozarja na to, da ob po. 
plavi tujih, pretežno nem. 
ških in avstrijskih časopisov 
in ob poplavi tako imenova
ne šund literature, ki jo izda
jajo na srbskohrvaško govo
rečem področju vendarle 
lahko kupimo v kiosku tudi 
slovenski časopis? K d o ve, 
kakšen je njen namen! In 
sploh - ali ima sploh kakšen 
namen? 

Foto: DIM 
Tekst: 
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PROBLEM SO NALOŽBE 
V žalski občini so lani uspešno gospodarili. 

Večino zastavljenih nalog 
na področju gospodarstva 
so lani v žalski občini dose
gli. Uresničena je 10 odstot
na realna rast družbenega 
proizvoda, omejili so ek-
stenzivnost zaposlovanja, 
osebni dohodki pa so poča
sneje naraščali od produk
tivnosti. Problemi pa so 
vendarle. Premalo naložb, 
poslovanje nekaterih delov
nih organizacij na meji do
nosnosti in neugodni struk

turni premiki v žalskem go
spodarstvu. 

Sicer pa lahko iz zaključ
nih računov preberemo, da 
gre za visoke nominalne 
stopnje rasti vseh kategorij 
gospodarstva. Celotni priho
dek se je povečal za 28 od
stotkov, družbeni proizvod 
za 32, čisti dohodek pa za 26 
odstotkov. V skladu s tem je 
narastla tudi družbena pro
duktivnost oziroma družbe
ni proizvod na zaposlenega 
in to za 29 odstotkov. Del do
hodka za skupno porabo se 
je v primerjavi z letom po
prej zmanjšal za tri odstotke, 
povečal pa se je del dohodka 
za ostale namene, pa tudi za 

obresti. Rast čistega dohod
ka je zadovoljiva (indeks 
126), pri delitvi pa je opaziti 
močno povečanje dela čiste
ga dohodka za skupno pora
bo (46 odstotkov). T o seveda 
govori v prid družbenega 
standarda zaposlenih. Pri 
delu čistega 'dohodka za 
osebni dohodek je opaziti 
upadanje. Akumulativnost 
gospodarstva je porastla za 
53 odstotkov in to v glavnem 
po zaslugi visoke stopnje po
rasta pospešene amortiza
cije. 

Delež industrije v celot
nem družbenem proizvodu 
gospodarstva še naprej upa
da. Strukturni delež v druž

beni proizvod gospodarstva 
je najbolj povečalo gradbe
ništvo in to iz 1,9 na 2,7 od
stotka. Sledijo trgovina in 
gostinstvo (povečanje za 0,8 
odstotka) in gozdarstvo, de
lež kmetijstva pa se je zmanj
šal od 9,2 na 8,1 odstotke. 

Celotni prihodek je najhi
treje naraščal v gradbeniš
tvu, potem v trgovini in go
stinstvu, industriji, kmetij
stvu, prometu in gozdarstvu, 
komunalna stanovanjska deJ 
javnost pa ga je celo zmanj-j 
šala. Akumulativnost je naj
hitreje naraščala v gradbe
ništvu in kmetijstvu, pa sta
novanjski komunalni dejav
nosti, trgovini in gostinstvu. 
Približno isto velja tudi za 
družbeni proizvod, zaposle
nost in družbeno produktiv
nost. 

V žalski občini so torej lani 
dobro gospodarili. 2 e poda
tek, da ni bilo niti ene temelj
ne organizacije združenega 
dela, ki bi poslovno leto zak
ljučila z izgubo, dovolj nove, 

ZAPOSLOVANJE IN STANDARD NOVO 
ZAPOSLENIH 

Kadrovanje in zaposlovanje kadrov mo
ra potekati v skladu s plani in programi, 
ki temeljijo na realnih možnostih pridobi
vanja kadrov v določenem času in prosto
ru. Se posebej pa je pri kadrovanju in 
zaposlovanju pomembno, kako uresniču
jemo načelo o demokratičnosti in načel
nosti v kadrovski politiki in kako uresni
čujemo sprejeta načela v zvezi z zaposlo
vanjem kadrov. V teh procesih namreč 
posamezniki neposredno uresničujejo 
svojo ustavno pravico do dela in pravico 
do opravljanja vsakega dela oziroma na
log pod enakimi pogoji . V našem okolju 
smg praktično že dosegli polno zaposle
nost, tekoče in perspektivne potrebe po 
kadrih pa nakazujejo možnost za delovno 
angažiranje vseh kadrov, ki zaključujejo 
izobraževanje in usposabljanje. Gibanja 
zaposlovanja v zadnjih nekaj letih in plan
ska predvidevanja za naslednja leta pa 
celo nakazujejo vel ike potrebe po kadro
vanju v širšem prostoru v okviru dnevne 
migracije in še bolj oddaljenih območij , 
kjer so še določene kadrovske rezerve. V 
prvih treh letih uresničevanja tega sred
njeročnega družbenega plana se je na
mreč povprečno število zaposlenih v celj
ski občini povečalo za več kot 3000 ka
drov oziroma je povprečna zaposlenost 
porastla za 8,8% v primerjavi z letom 1975. 
T o povečanje števila zaposlenih pa znaša 
več kot smo načrtovali rast zaposlenosti 
za celotno 5-letno srednjeročno obdobje. 
Ugodne možnosti za zaposlovanje so sicer 
pozitiven družben pojav, ker omogočajo 
posamezniku, da si izbira poklic in delo, 
pri katerem najustrezneje razvija svoje 
sposobnosti in se uveljavlja kot ustvarjal
na osebnost in aktivni subjekt v vseh pro
cesih dela in življenja. Z ekonomskega 
vidika pa vendar mora med povpraševa
njem po zaposlovanju in možnostmi za 
zaposlovanje obstajati določeno sora
zmerje, da bi bili podani pogoji za ustrez
no motiviranost kadrov za delo in s tem za 
večjo produktivnost ter poslovno učinko
vitost v O Z D in družbi kot celoti. Bistve
no večje potrebe po kadrih kot znašajo 

kadrovski potenciali, povzročajo številne 
negativne kadrovske pojave, med kateri
mi je najbolj značilna fluktuacija kadrov. 
V celjski občini je v gospodarstvu v zad
njih treh letih povprečno letno vsak osmi 
zaposleni zamenjeval delovno organii^aci-
jo. Od številnih tradicionalnih vzrokov, ki 
pogojujejo fluktuacijo kadrov, moramo v 
celjski občini še posebej izpostaviti tako 
imenovani objektivni vzrok kot imenuje
mo nenormalno vel ike potrebe po kadrih 
vseh stopenj strokovne usposobljenosti, 
ki potencialno in dejansko vzpodbujajo 
fluktuacijo. 

Zaradi preobsežnega in zelo pogosto tu
di ekstenzivnega zaposlovanja v vseh de
javnostih in panogah, smo v letu 1978 v 
celjski regiji sprejeli samoupravni spora
zum o minimalnih standardih za življenj
ske in kulturne razmere pri zaposlovanju. 
Vel iko število O Z D namreč zaposluje tudi 
delavce, ki so iz oddaljenih krajev, ne da 
bi j im zagotovile ustrezna stanovanja, 
prehrano in druge osnovne pogoje, ki jih 
moramo zagotoviti kadrom, da bi lahko 
od njih pričakovali primerne delovne re
zultate. P o najnovejših podatkih je v O Z D 
v občini Celje zaposlenih okrog 2900 de
lavcev iz drugih republik in pokrajin, ki 
imajo v Celju samo začasno bivališče. Na
vedene O Z D pa razpolagajo samo z okoli 
2100 ležišči v samskih oziroma pretežno v 
skupinskih stanovanjih, kar pomeni, da 
800 delavcem O Z D niso preskrbele niti 
osnovnega življenjskega pogoja - stano
vanja. Nadaljnji podatki o razmerah teh 
delavcev kažejo, da O Z D zelo malo stori
jo, da bi delavcem, ki jih na novo zaposlu
jejo, uredile stanovanje, prehrano in dru
ge pogoje za življenje, ki ga ti delavci 
pričakujejo od okolja s solidnim družbe
nim in osebnim standardom. 

Pri bodočem razvoju zaposlovanja bo
mo še nadalje odvisni od priliva kadrov iz 
drugih republik. Zato bo potrebno tem 
kadrom zagotoviti bistveno več kot samo 
delovno mesto. 

J A N E Z K A P U N 

POGOVOR Z ZOFIJO PAHOLE 

ŠE VEČJA AKTIVNOST 
V konjiškem Lipu je tretjina žensk 

Svojo sogovornico sem 
srečal v konjiškem Lesno in
dustrijskem podjetju. Ra
zlog za srečanje pa je bila od
lična ocena za njihovo pro
blemsko konferenco na te
mo »Delavka v združenem 
delu« . Ta dober glas se je 
dan pred 8. marcem tudi sli
šal na republiški problemski 
konferenci na isto temo, saj 
je bila Zofija Pahole tudi ko
njiška delegatka na tej kon
ferenci. Vsekakor dovolj do
brih razlogov za aktualen po
govor o zaposleni ženi - de
lavki. 

Kol iko vas je žensk v Lipu 
in katere probleme posebej 
poudarjate? 

V delovni organizaciji 
LIP Slovenske Konjice 
združuje delo preko 1200 de
lavcev in od tega je ena tret
jina žensk. Opravljamo vsa 
dela in opravila, od nekva
lificiranih do odgovornih in 
vodstvenih nalog in opra
vil. Poprečna naša starost 
je okrog 30 let, kar pomeni, 
da ima naš ženski del kolek
tiva še dosti obveznosti do 
svojih malih otrok. Mogoče 
je prav to razlog, da se še 
nismo prebile bolj naprej -
mislim pri tem na odgovor
nejša mesta. Ugotavljamo, 
da se vse več deklet odloča 
za lesno stroko, čeprav mo
ramo še veliko storiti, da 
bomo zlasti z modernizacijo 
in tehnološkimi izboljšava
mi v proizvodnji izboljšali 
delovne pogoje. Dela na 
strojnem brušenju lesa ter v 
lakirnicah in politirnicah 

povzročajo še vse preveč 
okvar hrbtenice in dihal.« 

Kaj pripisujete tudi svoje
mu deležu v vaši delovni or
ganizaciji? 

»Mislimo, da je tudi naša 
zasluga, da imamo urejeno 
družbeno prehrano, v kateri 
pripravljamo dnevno tople 
obroke malic in kosil za vse 
zaposlene. Poleg tega pa 
smo prepričane, da ni samo 
ženske problematike, in da 
smo vključene v vsakršno 
dejavnost, tako v svoji or
ganizaciji združenega dela 
ali tozdu, kot v krajevni 
skupnosti. Priznamo, da 
smo še premalo družbeno 
aktivne. Se pa stvari izbolj
šujejo in o tem smo tudi na 
naši problemski konferenci 
dosti govorile.« 

Kaj ste še posebej poudari
le in kritično ocenile? 

»O vključenosti žensk v 
enote splošnega ljudskega 

odpora smo menile, da ni 
dovolj, če smo vključene sa
mo v enot^ prve pomoči in 
med gasilce. Lahko bi bile 
vključene v vse druge eno
je. Končno je res še to, da 
b.>do moški v slučaju agre
sije bolj neposredno vklju
čeni v obrambo in bomo mi 
ženske morale prevzeti bre
me večje odgovornosti. Da 
pa bomo lahko to dobro 
opravile, se moramo na 
takšne dolžnosti in odgo
vornosti tudi bolj priprav
ljati. Zato mislimo, da smo 
preveč ozko vključene v 
enotah S L O . « 

Omenili ste mlado pov
prečno starostno strukturo 
zaposlenih žensk. Na kaj ste 
pri tem še mislili? 

»Gre za vprašanja otro
škega varstva, kjer še tudj 
nismo vsega rešili. V občini 
vlagamo napore za izgrad
njo novih otroških vrtcev in 
jasli. Po krajevnih skupno; 
stih se urejajo potujpči 
otroški vrtci, saj smo pre
pričane, da je prav, kadar s« 
naši najmlajši tudi v bolj 
odmaknjenih krajih vsaj te
densko najdejo skupaj s so; 
vrstniki in se razgibajo pr' 
otroških družabnih igrah' 
In končno, prav otrošk" 
varstvo nas ženske lahk" 
razbremeni, da se še bolj p"' 
svetimo vsem družbenin^ 
problemom, zlasti v okolju 
kjer delamo in živimo.« 

Res je, o večji družbeni af' 
gažiranosti žensk govorim^ 
lahko le ob istočasnem reše
vanju njene obremenjenosti; 

M I T J A U M N I ^ 



pogled na Svetino 

ASFALT DO SVETINE 
i Občinska komunalna skupnost Celje bo letos za modernizacijo lokalnih cest namenila 
Ipgkaj več kot devetnajst milijonov dinarjev. V tem znesku so zajeta dela, ki jih bodo pričeli 
"v letošnjem letu, sicer pa bodo nadaljevali tudi tista, ki so jih začeli lani. T o predvsem velja 
Iza rekonstrukcijo ceste Socka - Vitanje ter Dobrna - Hudičev graben. 
I v letošnjem načrtu je na prvem mestu modernizacija ceste do Svetine. Tu gre za 
(obveznost do kraja in vasi, ki bo letos organizator osrednje proslave v počastitev praznika 
jceljske občine. Sicer pa je modernizacija te ceste tudi velikega pomena za turistično 
Lospodarstvo. Upajmo, da ni daleč tisti čas, ko bodo asfalt položili še na odseku od Svetine 
Mo Celjske koče. Ce se bo v kratkem zgodilo tudi to, potem bomo Celju, Storam in sploh 
Celikemu zaledju močno približali dve pomembni planinski, izletniški in turistični posto-
'janki. 

Razen tega so v letošnjem načrtu modernizacije še naslednje lokalne ceste: Sp. Dobrova 
proti Smartinskemu jezeru in Črni poti, Vojnik-Smartno, Pristava-Brezovica, ulice in ceste 
v Vojniku, Vojnik-Zadobrova ter cesta v Jankovo. 

M B 

TURISTIČNO OLEPŠEVALNO DRUŠTVO ŽALEC 

OSEM NEMIH LET 
Odgovor na članek o občnem zboru 

Pod gornjim naslovom je 
»NOVI T E D N I K « dne 8. 
marca 1979 objavil članek o 
delu in občnem zboru nave
denega društva, s katero vse
bino se ne strinjamo, kar bi v 
nekaj stavkih s tem odgovo
rom pojasnil. 

V začetku navaja, da so že 
mnogi pozabili, da v Žalcu 
poleg ostalih društev deluje 
tudi Turistično olepševalno 
društvo, ter da je kraj kot na
lašč za takšno dejavnost. K 
temu pripominjam, da so bili 
člani, če ne drugače, vsaj en
krat v letu in to ob priliki 
pobiranja članarine opozor
jeni, da društvo še deluje. 
Kraj sam pa nima posebnih 
pogojev za razvoj turizma, 
ker nima niti ene postelje na 
razpolago za turiste. 

Zakaj je bil občni zbor 
sklican šele po sedmih in ne 
osmih letih, je bilo razvidno 
iz poročila predsednika 
društva. Priznam, da je bila 
dejavnost društva premalo 
prisotna ter bi se dalo več 
napraviti, če bi prvotno bile 
za kandidate v odbor predla
gane osebe, ki bi imele voljo 
do dela v društvu. Tako se 
nekateri izvoljeni vabilu 
sploh niso odzvali. Peščica 
ljudi pa ne more vsega na
praviti. 

Da je bilo malo navzočih 
na občnem zboru je ra
zumeti, da imajo krajani pre-
•^alo čuta za razvoj turizma 

splošno Olepšavo kraja, 
^ar bi bilo priporočljivo, da v 
bodoče pokažejo več čuta in 
razumevanja za sodlovanje. 

Da lahko podam nadaljna 
pojasnila, navajam odstavek 
'Z omenjenega članka, ki gla-

»Zal pa zadnja leta kljub 
^^katerim manjši akcijam 
'̂ 'so bila uspešna. Člani 
'̂"Uštva so res sodelovali pri 

'̂ ''̂ ianju pokopališča, nasta
nitvi korit za cvetje v mestu, 
Skrbeli za zunanji izgled me-

in so nekaj naredili tudi 
r'^ Zelenicah in parkih. T o 

tudi vse. N e bi bili radi 
^nvitni, vendar je tudi sam 
^ j^ni zbor izvenel v nekaj 
aiostnega, saj ni bilo moč 

Povedati kaj konkretnega o 
'^^^embnejših akcijah.« 

^^rjetno je pisec članka 
[̂ '"^slišal poročilo predsedni-
^ društva, v katerem je bilo 
Ig^^edeno konkretno, kar 
^ ' ^ ^ smatramo kot po-
^^^rnbnejše akcije in to: 

Užtvo je sodelovalo že v re

žijskem odboru ob priliki 
gradnje mrliške veže ter 
predlagalo spremembo načr
ta, ker je stavba obrnjena 
proti glavni cesti in soncu, je 
premalo vežic, stranski pro
stori so premajhni, secirna 
soba pa prevelika. T o niso 
vzeli v obzir in so vztrajali 
pri načrtu, zaradi česar upo
rabniki še vedno godrnjajo. 

Pri ureditvi tretjega dela 
pokopališča, pa je društvo 
odredilo zožitev poti ter po
stavilo vrste grobov pravo
kotno. Kako bi danes izgle
dal ta del, če bi bile vrste 
grobov v diagonali in poti 
med grobovi 2,5 m široke ta
ko, da bi se lahko vsak pripe
ljal z avtom do groba. 

Tretja važnejša akcija je, 
da je bil sprejet predlog za 
ureditev pločnikov do avto
busne postaje in pokopali
šča, kakor tudi avtobusno 
postajališče pri blagovnici 
Hmezad. 

Društvo se je trudilo, da je 
Izletnik odprl postajališče že 
pred 1. novembrom in da so 
lokalni avtobusi vozili na 
dan mrtvih vsake pol ure. 

Nadaljna pomembnejša 
akcija je, da je društvo zalo
žilo načrt mesta Žalec, kate
rega je že ob proslavi 110 
obletnice žalskega tabora iz
dala Geodetska uprava, Ža
lec. 

V tem razdobju je društvo 
izdalo po komisiji desetim 
določenim lastnikom hiš 
priznanja za lepo okrašene 
stavbe s cvetlicami in ureje
no okolje. Nabavilo je prva 
korita s cvetlicami in jih po
stavilo v mestu in ni samo 
prisostvovalo. Dalo je tudi 
pobudo za sestavo komisije 
za imenovanje ulic, za grad
njo tržnice in končno grad
njo ribje restavracije pri ri
bogojnici. 

Pri tem še omenjam, da je 
društvo pred tem rokom ure
dilo tudi vse tri parke v me
stu. 

Da je bilo vse to izvedeno 
je razumljivo, da se je odbor 
v teh sedmih letih moral ne
kajkrat sestati in so bili tako 
tudi člani uprave vedno med 
seboj v ozki povezavi. 

Iz navedenega je razvidno, 
da se skupina turističnih de
lavcev ni prvič srečala po 
sedmih letih na tem občnem 
zboru. V veselju pa se je razš
la v upanju, da so bili od me-
rodajnih forumov predlaga

ni in izvoljeni kandidati za 
novi odbor osebe, ki bodo 
voljne in z vnemo delale v 
društvu za razvoj turizma v 
Žalcu in olepšavo kraja, kar 
bo v bodoče lažje z ozirom na 
predvideno gradnjo novega 
hotela, pokritega kopalnega 
bazena ter kulturnega centra 
in tako tudi nadalje ne bodo 
nema leta. 

K O N R A D Z A J C 

PRIPIS: Spoštovani tova
riš Konrad Zaje, vesel sem, 
da ste se oglasili, istočasno 
pa sem tudi razočaran, saj v 
bistvu ne poveste nič nove
ga, kar nisem že jaz omenil v 
svojem zapisu »Osem nemih 
let« (slednje bo kar držalo: če 
je zadnji občni zbor bil leta 
1971 in zdajšnji 1979 potem 
je minilo osem let, kot sem 
zapisal in ne kot mimogrede 
trdite vi! - op. p.) . Ob tem mi 
dovoli te samo nekaj drobnih 
pripomb: ponovno trdim, da 
je bilo društvo neaktivno ali 
vsaj premalo aktivno, saj 
njegovo aktivnost ne more
mo meriti samo z nekaterimi 
akcijami, ki so vse pretežno 
omejene na urejevanje poko
pališča, pločnikov itd. T o so 
v bistvu bolj naloge krajevne 
skupnosti. 

Da je bilo premajhno sode
lovanje s članstvom in da je 
tudi nov program premalo 
konkreten je povedal pred
stavnik Celjske turistične 
zveze in predsednik šempe-
terskega tovrstnega društva 
Ivo Kuhar, ki je sedel dva 
metra vstran od vas, tovariš 
Konrad Zaje, in zato me ču
di, da ga niste slišali ali pa 
njegovega prispevka v raz
pravi niste želeli razumeti, 
ker vam ni bil pogodu. Tudi 
se ne strinjam, da Žalec ni
ma zanimivih turističnih po
stojank. Rad bi vedel, kje so 
v Žalcu trije parki, kajti tisto, 
kar mislite da so parki, so 
vse kaj drugega prej, kot to. 
Pa pustimo to in zaključimo: 
tudi v Žalcu je dovolj dela za 
turistično olepševalno druš
tvo, samo začeti je treba s 
konkretnimi akcijami. Mor
da se bo to posrečilo novemu 
odboru. S strani razpravljal-
cev so na občnem zboru bili 
podani članom upravnega 
odbora mnogi koristni pred
logi. Uresničiti jih! 

T. V R A B L 

LAŠKO 

SPODBUDEN NAČRT 
Turistično društvo na novi poti 

Prvi koraki novega 
upravnega odbora Turistič
nega društva Laško pod 
vodstvom novega predse
dnika Miha Prosena so več 
kot obetajoči. Krepko so 
prijeli za delo, sprejeli de
lovni načrt in že stopili ko
rak naprej, še predvsem v 
pripravah na tradicionalno 
prireditev »Pivo in cvetje.« 

O velikih prizadevanjih in 
hotenjih po rešitvi številnih 
nalog govori zlasti delovni 
načrt za letošnje in prihod
nje leto. Pomembna je ugo
tovitev, da gre v njem pred
vsem za organizacijsko utr
ditev društva in za čim večjo 
uveljavitev vseh članov pri 
izpolnjevanju nalog. Zato so 
sklenili, da bodo povečali 
število članov na okoli 400, 
da bodo mednje pritegnili 
tudi pravne osebe. Sicer v 
društvu uveljavljajo delegat
ski sistem dela, močnejšo 
uveljavitev sekcij in drugih 
delovnih teles. Samo za » P i 
vo in cvetje« so formirali se
dem delovnih teles, ki šteje
jo več kot petdeset članov. 

Pomembno delo jih čaka 
na informativno-propagan-
dnem področju. Odločili so 
se za izdajo dopolnjenega 
prospekta Laškega, za boljše 
delo turističnega biroja, ki 
bo služil tudi gostinski, zdra
viliški hortikulturni in dru
gim dejavnostim. S prospek
tom bodo izdali tudi poseb
no prilogo z opisom značil
nosti laške občine. 

» P i v o in cvetje« ostaja stal
na naloga, programsko raz
širjena, sicer pa zvesta geslu, 
da naj prikaže delo in življe
nje ljudi ter kraja. Tudi letos 
bo ta prireditev v juliju. 

Društvo bo povečalo skrb 
za kulturne spomenike in 

objekte. Zanimiva je pobuda 
o usodi starega zdravstvene
ga doma. P o mnenju turistič
nega društva naj bi postal 
dom kulture, v katerem naj 
bi svoje prostore dobila 
knjižnica, muzejska zbirka 
in zbirka N O V . Morda tudi 
stalna umetnostna galerija. 

Člani novega upravnega 
odbora se zavedajo, da bodo 
lahko dobro delali le tedaj, 
če bodo sodelovali ne samo z 
družbenopolitičnimi organi
zacijami in društvi v Laškem 
in občini, marveč tudi z dru
gimi v Celju, Ljubljani itd. 
Obljubili so tudi pomoč pri 

ustanovitvi Turističnega 
društva v Radečah. 

In potem delo z vsemi tisti
mi dejavniki, ki oblikujejo 
celotno turistično ponudbo 
v mestu. T o pomeni več 
skupnega dela z gostinskimi 
organizacijami, zdravili
ščem, malim gospodar
stvom, prometom itd. V tem 
tudi sodelovanje turističnih 
delavcev tedaj, kadar bo be
seda tekla o nadaljnjem ra
zvoju teh dejavnosti. 

Podobno velja za komu
nalno področje. Turistično 
društvo poudarja nekaj 
neodložljivih nalog, tudi ure
ditev avtobusne postaje, do
trajanih pločnikov, ureje
nost zelenic, parkov, spreha
jališč itd. Prav tako bodo na 
primernem mestu postavili 
orientacijsko tablo in še kaj. 

V programu je nadalje sa
moupravni sporazum, ki naj 
uredi financiranje turistične
ga društva, tudi uporabo tu
ristične takse. 

Skratka, dovolj in vel iko 
nalog. Se drugih, na vsak na
čin pa takšnih, ki govori jo o 
močni aktivnosti vseh čla
nov, o njihovem povezova
nju z vsemi dejavniki, ki 
vplivajo na turistično aktiv
nost itd. Pripravljenost za 
delo je velika, želimo, da bi 
bili tudi rezultati takšni! 

M. B O Ž l C 

Miha Prosen 

KDOR VARČUJE, SI SREČO KUJE 
Varčujemo in se ne sprašujemo ali je varčevanje smotrno ali ne. Dan za dnem 

namreč gospodarno razporejamo svoj delovni in prosti čas, denar in materialne 
dobrine. T o lastnost pa si moramo pridobiti že v rani mladosti. Ljubljanska banka je 
skupno s starši in vzgojitelji pobudnik načrtne vzgoje in sistematičnega spodbuja
nja mladine k varčevanju. 

Različni, mladim prilagojeni načini varčevanja in utrjevanja pomena varčnosti, 
vzbujajo v mladem človeku interes za sodelovanje, samostojnost in pravilen odnos 
do dobrin. 

Ena takih oblik, ki je sicer novost, je mladinsko varčevanje. Začetek je bil dan v 
torek, 13. marca, ko je bil ustanovni sestanek mladinske hranilnice na Pedagoškem 
šolskem centru. Pobudnik za ustanovitev mladinske hranilnice ob pomoči Ljub
ljanske banke. Splošne banke Celje je bil prof. Krajnc. ki je sedaj tudi mentor 
hranilnice na šoli, izvoljen pa je bil tudi svet mladinske hranilnice, mladinska 
kontrola in šest uslužbencev. 

Hranilnica bo poslovala v začetku ob ponedeljkih, sredah in četrtkih od 12. do 13. 
ure. 

Nova mladinska hranilnica na Pedagoškem šolskem centru (opremila jo je Ljub
ljanska banka - Splošna banka Celje); uslužbenci Mladinske hranilnice se sezna
njajo z bodočim delom. 



CELJSKA SZDL ZAČRTALA SOCIALNO POLITIKO 

CELOVISTOST SOCIALE 
V akcijskem programu tudi novosti 

Problemska konferenca o 
aktualnih nalogah na po
dročju socialne politike v 
občini, ki jo je organizirala 
občinska konferenca S Z D L 
Celje oziroma njen svet za 
socialno politiko, je pred
vsem dosegla razgrnitev pa
lete najraznovrstnejših so
cialnih problemov in vpra
šanj. Njen osnovni pouda
rek pa je bil v celovitosti 
socialne politike in social
nega varstva delovnega člo
veka in občana, ki še vedno 
nista neločljivi sestavini 
družbenih, poliiičiuh, sa
moupravnih in strokovnih 
naporov, akcij ter delovnih 
programov v krajevnih 
skupnostih in organizacijah 
združenega dela. 

V povzetku naj opozorimo 
na bistvene ugotovitve in ak
cijske usmeritve na tem po
dročju družbene skrbi za so
cialno varstvo delavcev in 
občanov. 

Podružbljanje v oblikova
nju in izvajanju nadog social
ne poUtike mora rasti s kre
pitvijo samoupravnega spo
razumevanja in dogovarja
nja med izvajalci in uporab
niki, kar je možno doseči s 
poglobljenim delom delega
cij in deiegatsldh skupščin. 
Temel j morajo biti socialno 
varstvene prvine v vseh kra
jevnih skupnostih in organi
zacijah združenega dela. Pri 
tem kaže poudariti pred
vsem vprašanja zaposlova
nja invalidov, borcev N O B 
in vojaških invalidov, pro
bleme alkoholizma, upoko
jencev, družbene prehrane, 
družbene in socialne pomoči 
družinam in posameznikom, 
ki so socialno ogroženi, inva-
hdnosti na delovnem mestu, 
štipendijske politike, zapo
slenih žena, otroškega var
stva itd. Krajevna skupnost 
in T O Z D morata postati te
meljna nosilca ciljev in ak
cij na področju socialne po
litike. 

Uskladiti je treba delo, 
programe in ukrepe, ki jih 
izvajajo posamezne samo
upravne interesne skupno
sti, ki so konstitutivni del 
skupnosti socialnega var
stva, prav tako tiste SIS, ki 
vsebujejo elemente social
nega varstva kot na primer 
zdravstvo in izobraževanje. 

Uskladitev dela in pro
gramov zahteva enotno 
strokovno službo. Na ta na
čin bi delovni ljudje in obča
ni lahko na enem mestu ure
jali svoje pravice, poleg tega 
bi enotna evidenca dobro 
služila kot ena izmed osnov 
za načrtovanje ukrepov v ob
čini. Več bi morali storiti pri 
vključitvi raziskovalnih del 
na področju socialnega var
stva. Pri nekaterih novostih 
na področju socialnega var
stva, kot so: zakonsko sveto
vanje, načrtovanje družine, 
kar spada pod družbeno or
ganizirane oblike pomoči, je 
brez povezave strokovnih 
služb ali že enotne strokovne 
službe za celotno socialno 
varstvo, to dejavnost sploh 
nemogoče uspešno uresniče
vati. 

Vedno bolj se zaostruje 
problem socialne varnosti 
starih občanov, pri čemer 
so problemi posebno ostri 
pri kmečkih prebivalcih. 
Pri tem bodo dosedanje so
cialne komisije pri krajevnih 
skupnostih morale prerasti v 
celovitejšo in učinkovitejšo 
pomoč. Tu gre za oblike kot 
so sosedska pomoč v K S , ne
ga na domu, patronažna 
služba, pravni nasveti, uredi
tev starostne pokojnine, sta
novanjskega problema in 
podobno. 

Akcija »Človek naj ne bo 
nikoli sam« v K S in združe
nem delu, ki je usmerjena k 
starejšim občanom oziroma 
upokojencem mora prav v 
krajevni skupnosti najti 
najbolj trdno osnovo za ure
sničitev. Preprečevanje 

družbeno negativnih poja
v o v med mladino zahteva v 
bodoče večjo skrb in uskla
jenost vseh družbenih dejav
nikov. S tem v zvezi so vpra
šanja prostega časa in bolj 
pametnega prostorskega 
planiranja stanovanjskih so
sesk. 

Družbeno denarno pomoč 
v celjski občini prejema sko
raj 900 občanov. Glede na 
višje življenjske stroške jo je 
treba povečati, za kar je pri
stojna skupnost socialnega 
skrbstva. 

Pri uresničevanju zakon
ske obveznosti o usta
novitvi zakonske svetoval
nice zagotavljajo v celj
skem Centru za socialno de
lo, da so s pripravami najd
lje v naši republiki, delo naj 
bi se začelo v letu 1980. 

Poleg te zakonske sveto
valne službe in dejavnosti 
naj posebej poudarimo kot 
novo kakovost pri prepreče
vanju alkoholizma usta
novitev strokovnega di
spanzerja za protialkoholno 
dejavnost, ki naj bi pričel 
delovati že proti koncu le
tošnjega leta. T o spada tudi 
med prednostne naloge celj
ske zdravstvene skupnosti 
in službe. 

Problematika invalidov v 
celjski občini izjemno izsto
pa, zato so ta vprašanja izra
zito poudarjena ter povezana 
z vprašanji usposabljanja za 
življenje in delo otrok ter 
mladine z motnjami v dušev
nem in telesnem razvoju. 

Krajevne konference 
S Z D L v celjski občini niso 
doslej redno spremljale ak
tivnosti društev upokojen
cev, humanitarnih in social
nih organizacij na terenu. 
Odprava teh pomanjkljivosti 
je pravzaprav zadnji pouda
rek v stališčih problemske 
konference S Z D L Celje o za
črtani socialni politiki v ob
čini. 

M I T J A U M N I K 

OBRAMBNI DAN NA PŠC CELJE 
Ob koncu preteklega tedna, ko je bila pozornost domala vse naše javnosti usmerjena v 

Planico, kjer so » l o v i l i « metre najboljši letalci na svetu, so učenci nižjih razredov Pedago
škega šolskega centra v Celju »preživel i« na terenu. Imeli so svoj obrambni dan. Ko t vsako 
leto doslej, tokrat pa vendarle nekoliko drugačnega: prej je vedno sirena označila »nevarno
sti« in vsi, ki so se v tem trenutku »znašli« v stavbi P S C , SO organizirano zapustili stavbo in 
se umaknili s področja, ki je bilo označeno kot nevarno. Tokrat so preverili svoje sposobno
sti in znanje v streljanju, poznavanju topografije, prve pomoči, metanju ročnih bomb, 
poznavanju S L O in zgodovine N O B . 

Program, ki so si ga bili zadali, je bil izredno obsežen, je pa treba reči, da so ga vsi učenci 
(pravzaprav učenke, saj so v večini!), dobro izpeljali. 

J. T E R C E K . 

NASI DOGOVORI.. 

KRATKOVIDNI APETITI 
ali odločanje za trgovino v Dobju pri Planini 

Pred časom smo že obšir
no poročali o problemih tr
govine v Dobju pri Planini. 
Trgovsko podjetje Merx 
ima v srednjeročnem načr
tu gradnjo nove prodajalne 
s 450 kvadratnimi metri po
vršine, graditi pa bi pričeli 
prihodnje leto v jeseni, 
medtem, ko Kmetijski kom
binat v Šentjurju ponuja ta
kojšnjo adaptacijo že obsto
ječega poslopja, a samo s 
100 kvadratnimi metri. 

Ker se na prvi seji sveta 
krajevne skupnosti niso ho
teli sami odločiti za eno od 
možnosti, so sklenili, da bo
do sklicali skupščino delega
tov krajevne skupnosti Dob-
je, pa naj odloči večina. 
Skupščina šteje okoli 70 de
legatov, na sestanek jih je 

prišlo občutno manj kot po
lovico, pa so kljub temu gla
sovali in sprejeli ponudbo 
Kmetijskega kombinata, ki 
je res hitrejša, je pa kratkovi-
dnejša, saj bi s to površino 
trgovine Dobje bilo čez ne
kaj let na istem, kot danes. 

J 2. marca pa se je na svoji 
seji sestal tudi izvršni odbor 
S Z D L Dobje in sprejel 
sklep, da ne zagovarja nobe
nega izvajalca, zagovarjati je 
treba le dolgoročne razvojne 
interese krajevne skupnosti, 
te pa v trenutnem položaju 
ponuja Merx. 

Merx namreč ponuja grad
njo nove blagovnice, kjer bi 
bilo 100 kvadratnih metrov 
čiste prodajne površine za ži
vilski del, 70 kvadratnih me
trov za tehnični del, bife bi 
meril 30 kvadratnih metrov 
in 300 kvadratnih metrov 
skladišče ter še posebej na-
pušč s 50 kvadratnimi metri. 
T o je dolgoročna rešitev in 
če so v Dobju čakali na novo 
trgovino šest let, j im najbrž 
eno leto čakanja ne bi pome
nilo preveliko razliko. N o v o 
gradnja bi trajala 8 mesecev. 
Menda so se sedaj v Dobju 
celo razširile govorice, kako 
se sploh mora S Z D L vmeša

vati v odločitve krajevne 
skupnosti. . .? T o je sicer hu
da obtožba, a ji najbrž botru
je huda kri naveličanega ča
kanja in večnih obljub. Toda 
na prvotni seji sveta krajev
ne skupnosti na Dobju, ki je 
bila 15. februarja, sta oba 
predstavnika, tako Merxa 
kot Kmetijskega kombinata, 
jasno in razločno dejala, da 
se bosta o investicijah v trgo
vino. Kombinat in Merx 
medsebojno dogovorila, sa; 
delujeta na istem območju in 
morata v tem pogledu po
slovno sodelovati. In iz dose
danjih odmevov, ko v Dobju 
še niso dobih končnega od
govora Kmetijskega kombi
nata in glede na postavke v 
srednjeročnem načrtu Mer-
xa, je videti, da bo le obvelja; 
la Merxova novogradnja, ki 
za Dobje pomeni dolgoročno 
jn smotrno rešitev res akut
nega problema trgovine. 

Najbrž se ne bi bilo slabo 
zamisliti nad trenutnimi in 
kratkovidnimi lokalnimi 
apetiti v primerjavi z dolgO; 
ročnimi razvojnimi hotenji 
krajevne skupnosti, ki sicer 
ne stoji na robu dogajanj v 
šentjurski občini in je lahko 
na svoje dosedanje uspehe 
ponosna! 

D R A G O M E D V E D 

ŽALEC: NAŠA 
BESEDA 79 

Občinska konferenca 
Z S M S 2alec, Z K O Žalec ter 
D P D Svoboda na Polzeli bo
do od 2. do 6. aprila v dvora
ni Svobode na Polzeli pri
pravili N A S O B E S E D O 79 -
občinsko dramsko revijo. 
V s e predstave bodo na Pol
zeli, p o vsaki pa bo reizgovor 
o predstavi, na kateri bodo 
sodelovali gledališki delavci 
in IsritikL Spored predstav je 
sledeč: 

2. aprila ob 19. uri D P D 
Svoboda Polzela, drama Pe
ro Budak: » M e t e ž « v režiji 
Jaka Jeršiča, 3. aprila ob 10. 
uri Osnovna šola Peter 
Sprajc - Jur Žalec, igra za 
otroke različnih avtorjev pod 
naslovom: »Hokus Pokus z 
R d e č o kapico in druge teža
ve z gledališčem,« režija Mat
jaž Arsenjuk, ob 19. uri P D 
Braslovče: » V D O V A R O Š -
L I N K A « v režiji Anice Briš-
nik, 4. aprila ob 16. uri 
Osnovna šola Slavka Slan-
dra Prebold: Svetlana Maka-
rovič; »Soviča O k a « , mladin
ska predstava v režiji Ide Za-
vrširik, ob 17. uri posvet o 
problemih amaterskega gle
dališča danes. 5. aprila D P D 
Svoboda Prebold - Slavko 
Grum: drama » D o g o d e k v 
mestu G o g i « , režija Matjaž 
Arsenjuk. 6- aprila Prosvet
no kulturno društvo Petrov-
če - A . Greidanus: » H o d i de 
bodi ali d v e vedri v o d e « , 
mladinska predstava (kome
dija) v režiji Brede Sip ter ob 
19- uri O O Z S M S Vrbje - To
ne Partljič: »Ščuke pa n i « , 
komedUja v režiji Štefana 
Zvižeja. 

T . TAVCAa 

PORAVNAVA MED OBČANI 

S STISKOM ROKE 
Uspešno delo poravnalnega sveta Aljažev hrib 

Kljub temu, da se otepa s 
številnimi težavami, je delo 
poravnalnega sveta v kra
jevni skupnosti Aljažev 
hrib v Celju dobro steklo. 
Gotovo je k temu pripomo
glo tudi dejstvo, da imajo 
člani poravnalnega sveta 
kar večletno delo za seboj. 

Poravnalni svet je v kra
jevni skupnosti Aljažev hrib 
namreč delal že pred lan
skim imenovanjem teh orga
nov samoupravnega sodstva 
v vseh celjskih krajevnih 
skupnostih. Tako si je nabral 
izkušenj, ki jih s pridom 
uporablja tudi pri sedanjem, 
nekoliko spremenjenem de
lu. Sicer pa je temeljna nalo
ga poravnalnega sveta - kot 
že ime pove - poravnava 
sporov med občani. Nihče 
ne kaže na občana, češ, tale 
je kriv, oni pa je nedolžen pri 
sporu. Poravnalni svet skliče 
poravnavo, ko pride do spo
ra med občani, prisluhne ta
ko predlagatelju kot tudi tož
niku in stori vse, da bi sprti 

strani spravil. Na Al jaževem 
hribu člani poravnalnega 
sveta celo vztrajajo, da se 
vsak spor med občani porav
na tudi s prijateljskim sti
skom rok. 

Sicer pa je imel poravnalni 
svet na Al jaževem hribu v pi
člih šestih mesecih že kar 
pet poravnav, šesti spor med 
občani pa ravnokar rešuje. 
Od petih sporov so kar štiri 
poravnali, pri enem pa so za
tajili, ker krivca ni bilo na 
poravnavo. Zanimivo je 
morda pogledati strukturo 
poravnav. Dvakrat se je po
ravnalni svet sestal zato, da 
bi zgladil spor med občano
ma zaradi razžalitve časti, 
dvakrat zaradi premoženj
skih sporov med sosedi in 
enkrat zaradi kalitve nočne
ga miru enega od občanov. 
Zanimiv pa je tudi primer, ki 
ga člani poravnalnega sveta 
prav sedaj rešujejo. Gre na
mreč za spor med občanoma 
dveh občin, in sicer je občan
ka Žalca našla pot do porav

nalnega sveta na Al jaževem 
hribu, ko je tožila občana te 
celjske krajevne skupnosti. 
Zadeva je bila na začetku do
kaj zapletena, saj žalska ob
čanka pravzaprav niti ni ve
dela, kako je ime občanu, ki 
ga je tožila. Člani poravnal
nega sveta so ji pomagali 
poiskati tožnika, sklicali so 
že prvo poravnavo in kot ka
že, bodo tudi ta spor uspešno 
rešili. 

Vse kaže, da so se novi or
gani samoupravnega sod
stva v krajevnih skupnostih 
že močno uveljavili. O tem 
priča tudi dosedanje delo po
ravnalnega sveta na Aljaže
vem hribu, ki se v vseh pri
merih trudi, da bi dosegel 
poravnavo med sprtimi ob
čani in nenazadnje dejstvo, 
da ljudje najdejo poti do nje
ga. T o pa je tudi njegov 
osnovni cilj, kajti od priprav
ljenosti občanov do sprave 
pa do poravnave sprtih stra
ni res ni daleč. 

D A M J A N A S T A M E J C i C 

V GALICIJI NAČRTUJEJO 
Krajevna skupnost Galicija v žalski občini nima indu 

strije, ki bi ji pomagala reševati komunalne in druge pro 
bleme. V zadnjih letih so krajani precej napravili sami S-
pridnim delom. V pomoč j im je bila tudi skupščina občin« 
in kamnolom Pirešica, ki deluje v okviru Cestnega podjetja 
Celje. Tudi za letošnje leto vel iko načrtujejo. 

O tem je predsednik sveta K S Galicija Stanko Verde' 
takole pripovedoval: 

»Krajevna skupnost Galicija ima okoli 1350 prebivalcev 
Vel iko se jih vozi na delo drugam, saj pri nas ni industrij«' 

Glavno skrb bodo v letošnjem letu namenili sanaciji cest 
Od 31 km krajevnih cest so jih do sedaj asfaltirali kar deset 
Letos bi za vse to potrebovali 6 milijonov dinarjev, od te|^ 
bi krajani prispevali 1,3 milijone. Radi bi povečali tudi šte 
vilo telefonov, saj imajo samo enega, rabili pa bi kar 
priključkov. Slabo je tudi električno omrežje.« 

Po leg naštetega pestijo krajane Galicije še druge težav^ 
Radi bi imeli večnamensko stavbo, prepotrebna igrišča 
nenazadnje tudi organizirano otroško varstvo. 

T. T A V C A B 



INTERVJU: FRANC JAZBINŠEK 

NAPREDEK ODVISEN OD 
NOVIH DELOVNIH MEST 
Vsako leto en kilometer asfalta. Gostinstvo in trgovina 
na majavih nogah. 

Dolga leta smo poznali Podčetr
tek po šoli, šola je ponesla glas o 
tem kraju v svet. K popularnosti 
so prispevale še Atomske toplice. 
Z Geigerjevim števcev v roki so 
strokovnjaki začeli odkrivati kraj 
iz anonimnosti. In potem do danes 
ni bilo ničesar več, kar bi razbur
kalo duhove, ostali so le problemi. 

Prav ti problemi, kot plaz nagr
madeni v zavesti krajanov krajevne 
skupnosti Podčetrtek, so nam bili 
izhodišče za intervju, ki je nastal 
pred dnevi v kraju, ko smo se spu
stili v dolg in bogat pogovor s pred
sednikom skupščine krajevne 
skupnosti Francem Jazbinškom. 

N O V I T E D N I K : Preden prebr
skamo pisano paleto kriškrižev in 
težav vaše krajevne skupnosti, bi 
vendarle začeli z najvažnejšim. Zdi 
se, in o tem ste že večkrat govori l i 
ob raznih priložnostih, da je to za
poslovanje? 

F R A N C J A Z B I N Š E K : Nova de 
lovna mesta so že kar precej časa 
tista postavka, ki je na debelo zapi
sana v načrtih, tudi v srednjeroč
nem programu naše krajevne skup
nosti. Radi bi prišli do obrata, iz 
težav, ki nas gnjavijo, bi se potem 
rešili sami. V naši krajevni skupno
sti bi se rado zaposlilo okoli 200 
občanov, nekaj pa jih je tudi v kra
jevnih skupnostih Buče, Virštanj 
in Polje ob Sotli, ki so naši mejaši. 
Poleg tega imamo še 220 takšnih, ki 
se vsak dan vozijo v bližnje indu
strijske centra, a bi marsikdo med 
njimi z veseljem ostal doma. K o 
likšna je želja, naj vam pove že dej
stvo, da imamo že zdavnaj izbrano 
lokacijo za novi obrat . . . 

N O V I T E D N I K : Takšna prizade
vanja bi morala bržkone biti pove
zana s prizadevanji sosednjih kra
jevnih skupnosti, plod načrtnih do
govorov, interesov in povezave? 

F R A N C J A Z B I N Š E K : Ra 
zumljivo je, da se pri načrtovanju 
gradnje obrata v Podčetrtku nismo 
opirali zgolj na potrebe domače 
krajevne skupnosti. Povedati mo
ram, da imamo zelo dobre stike s 
sosednjimi krajevnimi skupnostmi 
in da skupaj načrtujemo najvažnej
še projekte, vse kar je pomembno 
za nas vse. kar nas združuje, saj bi 
bil lokalizem, zaprtost v svoje meje, 
za vse nas škodljiv. 

N O V I T E D N I K : Z usklajevanjem 
razvojnih programov torej nimate 
težav. Slišali smo, da nameravate 
celo ustanoviti nekakšno zvezo 
krajevnih skupnosti z enakimi inte
resi, ki bi vas še bolj povezovale? 

F R A N C J A Z B I N Š E K : Marsikaj 
nas združuje: problemi šolstva, 
zdravstva, skratka, le malokje so 
področja, ki bi nas ne povezovala v 
prizadevanjih za hitrejši razvoj. T o 
da tudi kraj sam, Podčetrtek, ima 
kopico problemov, ki pa jih sami 
težko rešujemo. Gre za vprašanja 
trgovine, gostinstva. Trgovska pre
skrba ob eni sami, klasični trgovi
ni, za razvijajoči se turistični kraj 
ne more biti zadostna. V občinskih 
srednjeročnih razvojnih programih 
je sicer zapisano, da bo Podčetrtek 
dobil blagovnico z restavracijo. 
Prostor zanjo je že določen. T o bi 
delno rešilo tudi problem gostin
stva. 

N O V I T E D N I K : Razvoj infra
strukture je vsekakor ena najbolj 
bolečih točk večine krajevnih 
skupnosti. 

F R A N C J A Z B I N Š E K : Najprej o 
cestah. Skorajda nimamo domači
je, da ne bi vsaj v suhem prišel do 
nje s prevoznim sredstvom. V na
slednjih dveh letih nameravamo 
modernizirati cesto Imeno-Olimje . 
Iz ko lovozov smo v zadnjih desetih 
letih uredili kakšnih 42 km sicer 
makadamskih cestišč, 6 km pa po

polnoma novih in asfaltirali okoli 
pet km. Asfalt načrtujemo tudi na \ 
grad, na Gastrež smo ga že potegni- j 
li in na Olimsko tudi. Za ilustracijo i 
te naše dejavnosti: pri nas je treba ! 
vsak dinar petkrat oplemenititi. 
Milijon torej pomeni pri nas pet mi-
lijonov. T o marsikaj pove. ; 

Kanalizacija je končana do tri | 
četrt, odprto je še vprašanje čistil- ; 
nih naprav. Končno je urejena tudi 
razsvetljava skozi trg, osvetliti bo | 
treba še križišče v Imenem in po- | 
staviti nekaj avtobusnih postaja- \ 
lišč. I 

N O V I T E D N I K : Navajeni smo, 
da so takšna turistična naselja, ka- ' 
kršno postaja Podčetrtek, tudi lepo i 
urejena, saj so zato navsezadnje tu- | 
di ustrezna tekmovanja. 5 

F R A N C J A Z B I N Š E K : Pri teme \ 
Ijitejšem urejevanju kraja - da ni- • 
smo nič naredili, ne bi mogel reči -
nas je ovirala predvsem napeljava 
kanalizacije. Zdaj je to rešeno in . 
upamo, da bomo lahko več moči \ 
usmerili v kraj sam. -\ 

N O V I T E D N I K : Delo v nekem -
kraju je največkrat odvisno od do- ; 
brega delovanja družbenopolitič- j 
nih organizacij. 

F R A N C J A Z B I N Š E K : Pri nas so ] 
vse družbenopolitične organizacije • 
pri naprezanju za hitrejši razvoj ] 
kraja trdno povezane, daleč najbolj 
pa je aktivna socialistična zveza, ki 
nas res dobesedno združuje. In ker j 
smo že pri tem: delamo, kakor mo- { 
remo, prostora za delovanje nima- i 
mo, gostujemo zdaj tu, zdaj tam. • 
Radi bi gradili vaški dom. Gasilski j 
dom že zdavnaj ne zadostuje potre- i 
bam. Tudi šola nam je zaradi utes-
njenosti morala odpovedati gosto- • 
ljubje. Celodnevna šola jih je prisi- \ 
lila v to. Morali bomo premišljati o ; 
tem, potrebe so vse večje. Tudi ' 
knjižnice nimamo, a je še kako po
trebna. T o niti ne bi bil takšen pro- • 
blem, saj so sredstva - iz potresnih ; 
seveda - na voljo, nekaj bi pridala | 
kulturna skupnost (v vaškem do- ; 
mu bi bili tudi prostori za kulturno i 
življenje), nekaj gasilci itd. 

N O V I T E D N I K : Za konec: razvoj ! 
Atomskih toplic je močno vplival ' 
tudi na razvoj kraja. • 

F R A N C J A Z B I N Š E K : T o je ra- \ 
zumljivo, vendar je prinesel tudi • 
kup problemov, o katerih pred leti j 
seveda nismo niti slutili. Turizem i 
zahteva od krajevne skupnosti tudi . 
nove naloge, nove zahteve, več ela- • 
stičnosti, urejenost naselij, poti, in- ; 
frastrukture nasploh, torej tudi več ; 
denarja, ta pa je le redko raztegljiv. ' 

M I L E N K O S T R A S E K ; 

Franc Jazbinšek: Tisočak, ki bolj 
poredko zaide v blagajno naše 
krajevne skupnosti, mora za nas 
pomeniti pet tisočakov. 

KOVANJE VROČE TEME 

TIM V 
ŠKRIPCIH 
Pomembni zunanji, in notranji vzroki 

Po težavah z »Volno« v 
Laškem, ki se je s sanacijo 
vendarle izvlekla, sc nasto
pile v laški občini nove, re
kli bi, mnogo večje težave. 
Nad laškim T I M , tako obe
tavnim ob ustanovitvi, kot 
Demaklejev meč nenehno 
visijo težave, kar pa je ne
koliko večji problem ob dej
stvu, da delovna organiza
cija T I M po zaposlenosti 
predstavlja največjo delov
no organizacijo v občini s 
1200 zaposlenimi ali četrti
no vseh zaposlenih v občini. 
Ob zaključnem računu ugo
tovljena izguba v T O Z D 
»Gračnica« znaša 24 milijo

nov dinarjev. 

Problem T I M je zadnje ča
se močno angažiral ves de
lovni kolektiv, vse politične 
organizacije in samoupravne 
organe, v akcijo pa sta se 
vključila tudi občinska orga
nizacija Z K in občinski sin
dikalni svet. Povsem ra
zumljivo je, da je problem 
T I M vroča tema na nakovalu 
vseh dejavnikov v občini in 
delovni organizaciji. 

Analiza problema jasno 
nakazuje mnoge zunanje 
vzroke, nič manj pomembni 
pa niso notranji problemi, ki 
so jih ob obravnavi zaključ
nega računa in na skupnem 
sestanku timovih komuni
stov in občinskega komiteja 
izpostavili kot osrednje. 

Kateri so zunanji vzroki? 
Predvsem je pomembno 

povedati, da T I M od preu
smeritve sem ni bil nikoli do 
kraja sfinanciran; le v višini 
70 odstotkov. Preusmeritev 
je bila izvedena brez lastne 
udeležbe rudnika, ki sred
stev ni imel. V zadnjih letih 
so bile hude težave s surovi
nami, ki jih je domač proiz
vajalec ( O K I ) T I M preskrbel 
le 30 odstotkov, manjkajoče 
surovine so morali uvoziti. 
Od nastopa svetovne ener
getske krize so cene surovi
nam poskočile za dva in pol 
krat, medtem ko je T I M imel 
svoje cene večjidel zamrz
njene. Premogovnik, ki bi 
moral biti ukinjen, je zaradi 
potreb po energetiki moral 
nadaljevati s proizvodnjo, ki 
je zelo draga in katere breme 
slabi gospodarsko uspešnost 
celotnega podjetja. Prehod 
na j i ove proizvodnje progra
me je terjal vel iko novega 
strokovnega kadra, ki ga v 
občini ni bilo. Ni mogoče re
či, da so vsi, ki so v kolektiv 
prišli od drugod, tudi opravi
čili pričakovanja kolektiva. 
S priključitvijo nekdanje L e 
sne industrije v Gračnici se 
je poleg rudnika podjetju 
pridružilo še eno krizno žari
šče. Ob tem. da ta T O Z D ni 
dobil uspešnega lesnega pro
grama, mu je bila dodana še 
dejavnost izgradnje hladil
nic, ki je izgubaškemu lesne
mu programu dodala še svo
jega. 

T o bi bilo nekaj zunanjih 
vzrokov, toda tudi notranjih 
je dolga vrsta. 

Pet T O Z D laškega T I M 
vključuje v proizvodnjo 8 
poglavitnih programov. Ka
kor ponekod T O Z D ne mo
rejo zaživeti svoje polno sa
mostojno življenje, je v pri
meru T I M že obratno. Težnja 
po samostojnosti gre tu v 
drugo skrajnost in »diši« že 
po deintegraciji. Čeravno je 
mnogo elementov medse
bojne povezanosti, dejanski 
odnosi te povezanosti dosti
krat ne izražajo. Ker manjka 
zavesti o skupni usodi, je 
šibka tudi solidarnost. Do
hodkovni odnosi med T O Z D 
so nerazviti. Neustrezna je 
tudi informiranost, ki ji bo
truje tudi olepšavanje težav
nih razmer s strani vodilnih 
delavcev. So tudi takšni med 
odgovornimi delavci, ki bi 
bili pripravljeni delovni 
skupnosti povzročiti vel iko 
gmotno škodo, samo da bi 
obveljala njihova stališča in 
težnje. N e manjka tudi pri
merov, da ob poiskusih poe
notenja stališč nekateri gro
zijo z odhodom itd. 

Problemi pa so zeio hudi. 
Poleg izgube v T O Z D 

»Gračnica«, ki znaša 24 mili
jonov, je za sanacijo razmer v 
celotnem podjetju potrebnih 
74 milijonov permanentnih 
obratnih sredstev in 84 mili
jonov za nakup novih strojev 
in drugih tehničnih sredstev. 
Kot že povedano, je nujno 
prestruktuiranje lesnega 
programa, ostaja pa še vedno 
tudi preusmeritev 200 rudar
jev, ki še delajo v rudniku, ki 
pa bo prej ko slej do kraja 
izčrpan. 

Seveda spisek notranjih 
problemov ni izčrpan. Ob 
koncu minulega leta smo po
ročali o desetih točkah in po
glavitnih problemih, ki so v 
zvezi s T I M bili na dnevnem 
redu občinskega komiteja 
Z K S . Vsi tisti problemi so 
prisotni še danes. 

Za rešitev problemov v 
T I M je bilo nujno v kolekti
vu uvesti popolno mobilno 
stanje. Posebno pozornost je 
treba posvetiti sprejetim 
sklepom po razpravi o zak
ljučnem računu. Občinski 
komite je pooblastil sekre
tarja za permanentno delo
vanje na ravni organizacije 
Z K v T I M . Razmere nareku
jejo izjemno angažiranje 
vseh komunistov v delovni 
organizaciji, predvsem pa se 
morajo le-ti otresti nekakšne 
zraščenosti z vodstvi T O Z D . 

Ker pa so za razmere v 
T I M krivi zunanji in notranji 
vzroki, je bila sklenjena za 
razrešitev razmer in položaja 
T I M ustanovitev D R U Ž B E 
N E G A S V E T A , ki se bo v 
enaki meri lotil tako zuna
njih, kot notranjih vzrokov 
in njihove razrešitve. 

J U R E K R A S O V E C 



SREČANJE 
MALIH 
VOKALNIH 
SKUPIN V 
VELENJU 

Srečanje malih vokalnih 
skupin, ki je bilo minuli te
den v Velenju so organiza
torji izkoristili tudi za po
govore o nadaljnjem delu, 
ter za strnitev sil, da bi tudi 
te skupine prispevale svoj 
delež pri ohranjanju sloven
ske narodne in umetne pe
smi. Da pa bodo to dosegle 
jim je potrebno posvetiti 
več pozornosti, skupine pa 
bodo morale same delati 
bolj načrtno ter bogatiti in 
posodabljati svoj repertoar. 

Male vokalne skupine so 
se dosedaj sestale trikrat in 
sicer v Črni na Koroškem, v 
Moravcih in lansko leto v 
Velenju. Ker do letos ni bilo 
točno določenega kraja kjer 
naj bi ta srečanja bila, je le
tošnji organizator. Radio Ve
lenje, sklenil organizirati ta 
srečanja tudi v prihodnje. 

Na letošnjem srečanju je 
nastopilo kar 14 skupin iz 
vse Slovenije, ki so s svojim 
nastopom potrdili, da so na 
pravi poti svojega kulturne
ga poslanstva. Žalski vokal
ni kvintet, Vokalni kvintet 
Flamingo iz Velenja, Vokal
ni kvartet I N G R A D iz Roga
ške Slatine, Vokalni kvartet 
F R A N K O L O V C A N I in 
Kvartet S o S T A N J C A N I SO 
dokazali, da se za ljudsko pe
sem v naši regiji ni bati. 
Hkrati pa so vzpodbuda za 
ustanavljanje novih vokol-
nih skupin. 

F . P U N G E R C i C 

CELJSKI GODALNI ORKESTER 
Celjski godalni orkester je 

bil osnovan že v prvih dneh 
naše osvoboditve, to je maja 
1945 pod toktirko ustanovi
telja profesorja Dušana San-
cina. 

Orkester je sprva deloval 
kot sekcija kulturno-umetni-
škega društva Ivan Cankar, 
zadnja leta pa deluje kot sa
mostojni Celjski godalni or
kester, ki ga od 1970 leta da
lje dirigira profesor Valter 
Ratej. Orkester je sprva imel 
na programu lažja dela, zad
nje čase pa posega tudi v za
htevnejšo orkestralno litera
turo. Tako bo na letošnjem 
abonmajskem koncertu v 
Celju, danes v dvorani Naro
dnega doma izvajal dela M o 
zarta, Vivaldija, Rossinija in 
Lipovška. K o t gosta pa bosta 
nastopila tudi Klemen Ra
movš iz Ljubljane, ki bo so

list v Vivald i jevem koncertu 
za kljunasto flavto in Andjel-
ko Ramuščak iz Zagreba, ki 
bo kot solist nastopil v Ros-
sinijevi Introdukciji ter Te
mi z variacijami za klarinet. 

Celjski godalni orkester, ki 
ga sestavlja 22 članov, bogati 
in poživlja glasbeno življenje 
v Celju že 34 let. N jegovo 

kulturno in umetniško po
slanstvo pa ga je vodi lo tudi 
že med zamejske Slovence, v 
Zagreb in Beograd ter v šte
vilne kraje v bližnji in daljni 
okolici Celja, za kar je od 
Skupščine občine Celje pre
jel tudi nagrado Slavka Šlan-
dra. 

F . P U N G E R C I C 

ZANIMIVOSTI IZ POKRAJINSKEBJI 
MUZEJA V CEUU 

PANJSKA KONČNICA »BOJ 
ZA MOŠKE HLAČE« 

Motiv boja za moške hlače, ki je upodobljen na konč
nici, izvira iz časa ko ženske ekonomsko in socialno še 
niso bile samostojne in j im je le poroka nudila socialno 
varnost. Kljub temu, da je osnova motivu lahko tudi 
svetopisemskega izvora, je imelo vsekakor svojo odlo
čilno besedo pri tem življenje samo ter brezpraven 
položaj žensk v preteklih stoletjih. V tem času je bilo 
ženskih poklicev zelo malo. Ta tematika priča o sti
skah žensk v času preden so se lahko začele tudi 
ekonomsko osamosvaja. 

Naša panjska končnica je bila naslikana leta 1885. 
Predstavlja dve ženski, ki držita za hlače ter drugi dve, 
ki med lasanjem vihtita kuhalnico in ključe. Prizor se 
odvija v pokrajini, ki je nakazana s travo in drevesom 
na levi. P o d drevesom sedi moški v spodnjem perilu 
ter si z rokami zakriva obraz in toži za hlačami. Ženske 
na sliki so upodobljene v delovnih nošah, v rokah pa 
vihte kot orožje značilne predmete gospodinj (kuhal-
nica, ključi, metla itd.). 

Mot iv boja za moške hlače je bil k nam sprejet od 
drugod in se pri nas pojavi v drugi polovici 19. stoletja. 
Ponekod pa je lahko nastal tudi docela samostojno 
brez tujih vzorov. Ljudski slikarji so ga preoblikovali 
in poslikali panjske končnice našim ljudem na ogled 
ter v zabavo, kljub temu, da to ni bila neka značilna 
snov iz našega kmečkega življenja. 

V L A D I M I R S L I B A R 

GRAD PODČETRTEK 

ŽALOSTNA SLIKA 
Denar za obnovo na banki, stavba pfopada 

Podčetrteško grajsko po
slopje, nazadnje so ga imeli 
v rokah grofje Attemsi, s 
svojo povojno usodo nika
kor ni imelo sreče. Impo-
zantna stavba, ki kraljuje 
nad starodavnim trgom, je 
prehajala vse do današnjih 
dni iz rok v roke, in vsak je 
stisnil iz nje, kar se je le 
dalo. 

Večini lastnikov je grad 
pomenil poroštvo in izgovor 

za najemanje različnih kredi
tov, ki seveda niso bili po
rabljeni v prvotni namen: za 
obnovo gradu. Tako zatrjuje
jo predstavniki krajevne 
skupnosti, ogorčeno, zagre
njeno pa tudi ostro. 

Podčetrtčani so navezani 
na svoj simbol. Pred leti, 
kmalu po potresu, so se od
ločili, da grad kar se da ure-
de in mu v najkrajšem mož
nem času spet vtisnejo pečat 

življenja, če so ga že vsi 
prejšnji lastniki skorajda na
črtno uničevali. 

Domačini so pri čiščenju 
in urejevanju (to pa je bilo 
tudi vse, kar so lahko storili 
za svoj grad) pokazali pre
cejšnjo voljo, dobršno mero 
zagnanosti. Očistili so graj
ski vrt in ga posejali s travi-
co, zravnali prostor za gra
dom, namenjen za parkira
nje in opravili še kup drugih 
potrebnih reči. K o so odložili 
krampe in lopate, so izraču
nali, da velja njihovo delo 
okoli 100.000 dinarjev. 

Grajska vrata so dobila tu
di novo ključavnico, ki pa 
gradu ni dolgo varovala: kot 
vse prejšnje, so tudi to kaj 
hitro odtrgali in si izsilili 
vstop v poslopje, kjer je bilo 
že težko karkoli odnesti. Zli-
kovci so svoje delo temeljito 
opravili. 

Podčetrtčani pa so imeli -
in še imajo - z grajskim po-
izmed soban bi radi uredili 

muzej, drugje spet gostišče 
pa grajski vrt v poletnem ča-
slopjem vrsto načrtov. V eni 
su. Nj ihovim željam je men
da pritrjeval tudi Zavod za 
spomeniško varstvo, ki je tii-
di obljubil, da bo poslopje 
obnovil tam, kjer ga je naj
huje prizadel potres. Iz teh 
sredstev so dobili 300.000 di
narjev, ki še danes trdno za
klenjeni žde v bančnih tre-
zorjih: gradu doslej še nihče 
ni popravljal in ker ga ni, je 
pred kratkim prišlo do naj
hujšega: severovzhodna ste
na se je porušila vse do stre
he in tako grad razkazuje 
svoja rebra nebu, ob tem pa 
dovolj nazorno kaže tudi na
šo mlačnost. 

Ko t zatrjujejo v Podčetrt
ku, gradbena ekipa republi
škega zavoda za spomeniško 
varstvo na grad ni prišla za
radi tega, ker je delala na ne
katerih deloviščih, med dru
gim na Bledu in sedaj v 
Olimju. Vsaj tako so j im po
vedali. Takoj za Olimjem bi 
moral priti na vrsto Podčetr
tek, če ne bi potres, čas in 
zmrzal opravili dela prej. 

Attemsova zapuščina in 
ponos Podčetrtčanov bo to
rej spet zaživela, vendar dru
gačno življenje, kot so ji na
menili krajani: življenje vpi
jočega v puščavi. 

M I L E N K O S T R A Š E K 

Kaj bo pomenilo 300.000 dinarjev podčetrteškemu gradu | 
danes? Ne nazadnje: kamenje grozi tudi trškim g l a v a m . . . 

LERCHINGERJEVA DEDIŠČINI 
NA VARNEM 

Grad in samostan Olimje z znamenito in toliko opevar 
drugo najstarejšo lekarno v Evropi, ki jo krase Lerchingf 
jeve podobe zdravilskih mož (z njegovimi slikami, ki 
navdušile že marsikaterega obliskovalca, teh pa je vedi 
več, je okrašena tudi sosednja cerkev, ki pripada grad 
bodo vsak čas vendarle rešili pred propadom. Nedo lgo te 
so delavci posebne ekipe republiškega zavoda za sporne' 
ško varstvo opravili na objektu vrsto varstvenih posegov, 
so bili nujno potrebni, saj je bila stavba po potresu moi 
razmajan, še posebej stolp, v katerem je znamenita lekan 
Gre za tako imenovani statični del obnove, torej za prvo 
obnove, ki je pri kraju, medtem ko bodo freske in vse ost« 
zaščitili pozneje, v drugi fazi obnove. 

P o končani obnovi naj bi v zgornjih prostorih grac 
bivališču nekdanjih menihov pavlincev, uredili farmace\ 
ski muzej, spodaj pa gostišče. Seveda so zaenkrat toj 
pobožne želje, h katerim na tiho v krajevni skupnosti Pod' 
trtek, kamor Olimje spada, prištevajo še razvoj kmečki 
turizma, ki naj bi postavil kraj z njegovo znamenitostjo' 
pravo mesto. Tako v Olimju kot v Podčetrtku menijo.' 
imajo za to možnosti vsaj tri kmetije, ki bi jih bilo mog'' 
čez noč spremeniti v nosilce turističnega razvoja v t« 
kraju. 

Na sliki so vidne široke razpoke, ki prepredajo stolp' 
katerem je lekarna z Lerchingerjevimi freskami, niso J 
nevarne: stolp je opasan z močnimi jeklenimi vezmi (vi** 
so nad drugo vrsto oken) . 

M. S T R A S J 

Ob petletnem jubileju in mednarodnem dnevu 
invalidov bo priredilo Društvo invalidov občine Laško 

SVEČANO PROSLAVO 
Z RAZVITJEM PRAPORA. 

Na proslavi, ki bo v nedeljo, 25. marca ob 9. uri v 
domu »Dušan Poženel« v Laškem bodo sodelovali: 
godba na pihala, Moški pevski zbor » T I M « , Vera 
Ceglec, Folklorna skupina KUS »VITA ZUPANČIČ« iz 
Ljubljane, Folklorna skupina KUD Podkoren, 
Folklorna skupina osnovne šole »Primož Trubar« iz 
Laškega ter glasbeni ansambel Društva invalidov iz 
Slovenske Bistrice. 

Ob tej priložnosti bodo laški invalidi odprli tudi 
razstavo svojih del, ki bo prav tako v domu »Dušan 
Poženel«, otvoritev pa bo že jutri, torej v petek. 

Pokrovitelj letošnje proslave je Zavod za 
medicinsko rehabilitacijo - Zdravilišče 1-aško. 



S popolno vojaško opremo v akcijo, saj »nas nič ne sme presenetiti«! 

S PRIPADNIKI JLA: 

IZPIT NA TERENU 
Pripravljeni, da zmorejo vse, tudi najhujše 

Vsako jutro se peljem mimo vojašnice. 
Čeprav je ura komaj nekaj čez pol šest, so 
okna na veliki rjavkasti stavbi razsvetlje
na. Pred dnevi je dobrih sedem ali morda 
osem dni bilo po jutrih večina oken v temi. 
Niso bila razsvetljena kot običajno pa tudi 
mir na vojaškem dvorišču je bil večji, kot 
sicer. Sredi nočnih ur so mladi fantje voja
ki skupaj s starešinami zapustili vojašnico 
in se podali na dolgo pot novega, dodatne
ga učenja ali bolje povedano: v naravno 
okolje so šli preverjati znanje, ki so ga 
dobili v odlično opremljenih vojaških ka
binetih, na vojaških poligonih, v knjižnici 
in pri vseh ostalih oblikah izobraževanja, 
ki sodijo zraven. 

Zdaj so fantje vojaki že nekaj dni doma. 
Vrnili so se s terena. Sicer rahlo utrujeni, 
vendar vsi bogati za novo spoznanje, da so 
resnično dobro pripravljeni za hranitev ti
stega, kar je nam vsem najbolj sveto - hrani
tev domovine in č lovekove svobode. 

Več mesecev so se kalili v kabinetih. 
Pouk je bil resen, kot malokje. Na eni strani 
so bili strogo vojaški predmeti, na drugi 
ostali, oboji pa se dpolnjujejo, da postane 
vojak resnično vojak » o d glave do pe t« . Od
hod za nekaj dni na teren je bil samo logično 
nadaljevanje tistega, kar so pridobili v kabi
netih, za vojaškimi zidovi. Zdaj je šlo zato, 
kako se bo teorija obnesla v praksi. Vaja je 
bila tudi zato, da se odkrijejo morebitne 
pomanjkljivosti in seveda z dodatnim de
lom opravijo. Napak v vojaškem delu ne 
sme biti. Tega se zavedajo vsi, zato obvezno
sti izpolnjujejo z vso resnostjo. 

Nikola Mitrič je bdel nad celotno vajo na 
terenu: » Z vsem sem zelo zadovoljen, saj so 
vojaki pokazali visoko moralnopolitično 
pripravljenost, kar velja tudi za vojaški del. 
Odlično so se izkazali tudi s kondicijo, saj 
jih več kot sto kilometrov dolgi marš po 
gozdovih, travnikih in bregeh ni utrudil pa 
tudi poškodovanih nismo imeli. Dobri re
zultati so sad pravilnega in vestnega dela v 
vojašnici. Fantom za prizadevnost na vaji na 
terenu čestitam, prav tako pa čestitam tudi 

starešinam, ki so delali z njimi.« 
Na robu gozda, kjer so se vkrcavali fantje 

v debela trupla zelenkastih helikopterjev, je 
pripovedoval Sotir Džordževič: 

»Tudi vezisti, s katerimi smo vel iko delali 
v kabinetih, so se odlično odrezali. Dobro so 
pripravljeni in to je najpomembnejše za 
učinkovite akcije.« 

Veljko Milošev je upravnik vojaške kuhi
nje: »Tudi kuharji so zapustili vojašnico in 
znajti so se morali na terenu, kjerkoli že. Z 
njimi sem zelo zadovoljen in vojaki tudi, saj 
odlično kuhajo. Pravzaprav nimamo nobe
nih problemov. Sel imo se kot »nomad i« , 
postavimo šotor, zakurimo in »čaramo«. Do 
zdaj še nihče ni bil razočaran nad hrano.« 

T o lahko potrdiva tudi avtorja tega tek
stovnega in slikovnega zapisa, ki sta bila 
sredi gozda postrežena z odličnim džuve-
čem, kislimi kumaricami in svežim črnim 
kruhom ter kozarcem kisle vode. 

»Kaj močnejšega nimamo,« so se jeli 
opravičevati, »sicer pa to tako ne sodi med 
resne vojake. B o m o pa drugič spili kozar
ček na skupno sodelovanje in uspeh vaje.« 

Husein Maslo, ki ima »na ves t i« , da niče
sar ne zmanjka, je dal povelje za nadaljeva
nje poti. Vojaki so se odpeljali s helikopter
ji, drugi s tovornjaki, tretji odšli peš. Vsak 
pa z edinim ciljem, da izpolnjuje na terenu v 
kabinetih pridobljeno znanje ter se tako kali 
za morebitne hujše čase. Vojaki so pospra
vili kuhinjo in ostalo, tovornjaki so zmotili 
opoldansko gozdno tišino. Karavana je odš
la dalje. Dalje zato, da si z maksimalnim 
prizadevanjem nabere dovolj potrebnega 
znanja. 

Zdaj so ponovno v vojašnici. Nekajdnev
no ležanje pod šotori na slami pa »bitkova
nje« po različnih figuracijah terena je za 
njimi. Zdaj so bogatejši in upravičeno so 
ponosni, kaj vse znajo, da lahko branijo do
movino pred morebitnim sovražnikom. T o 
je ena izmed najpomembnejših življenjskih 
šol! 

Tekst: T O N E V R A B L 
Foto: D R A G O M E D V E D 

^ez nekaj trenutkov bodo mladi vojaki zasedli mogočno truplo helikopterja in poleteli 
teren, tja, kjer jih potrebujejo oz. kjer se bodo postavili v bran »sovražniku«. 

SKRB ZA OTROKE 

NE LE ENO LETO 
Prednostne naloge v otroškem varstvu 

otroci so naše največje 
bogastvo - pod tem Titovim 
geslom se bodo v celjski ob
čini vključili v izvajanje 
programa dejavnosti in ak
cij v mednarodnem letu 
otroka. Mednarodno leto 
otroka je proglasila gene
ralna skupščina O Z N na 
svojem 31. zasedanju. V Ce
lju se je pri OK S Z D L že 
sestal koordinacijski odbor, 
ki bo povezoval in usklajal 
pripravo in izvedbo vseh 
pogovorov, akcij in priredi
tev za otroke. 

Družbene skrbi za otroke 
ne smemo omejiti le na eno 
leto. Zato v celjski občini po
stavljajo v ospredje temeljit 
pregled družbene skrbi za 
otroke na vseh ravneh - od 
družine in šole do delovne 
organizacije in interesnih ak
tivnosti. Urejene družbene, 
zdravstvene, vzgojnoizobra-
ževalne, ekonomske, otro-
škovarstvene in druge ra
zmere, v katerih raste otrok 
in se oblikuje v samouprav
no osebnost, vplivajo tudi na 
večjo gospodarsko učinkovi
tost, na večjo produktivnost. 
Ce starši niso obremenjeni z 
raznovrstnimi skrbi zaradi 
otroka, ko delajo ali se druž
benopolitično in samouprav
no udejstvujejo, to nedvo
mno vpliva na njihovo anga
žiranost, storilnost, priza
devnost. 

Kaj torej predstavlja celo
vito družbeno skrb za otro
ka? V Celju bodo kritično 
izvrednotili dosedanjo druž
beno politiko pri zagotava-
Ijanju razmer, da bi vsi otroci 
enakopravno, z doseženim 
enotnim minimumom druž
bene skrbi uveljavljali pravi
co do otroštva, do zdravega 
razvoja, usposabljanja in 
ustvarjalnosti. Bilanca druž

benih prizadevanj za čim
bolj ši celovit položaj otrok 
bo pomagala strniti stališča, 
kaj bodo v Celju uvrstili kot 
prednostne naloge na po
dročju otroškega varstva v 
prihodnjem srednjeročnem 
razdobju. N e le pri nadalj
njem širjenju zmogljivosti 
vzgojno varstvenih ustanov, 
pač pa tudi v zdravstvu, v 
socialnem varstvu, v šolstvu 
in drugod. Mednarodno leto 
otroka naj bo leto dogovorov 
in akcij za trajnejše, dolgo
ročnejše izboljševanje otro
kovega življenja in položaja. 
Družbena skrb za otroka se 
kaže v družini, v šoli, v kra
jevni skupnosti, v delovni 
organizaciji, v družbenih or
ganizacijah ih društvih, vse
povsod, kjer otrok živi svoje 
nemirno in živahno življenje. 
V Celju bo zanimiva ugotovi
tev, katere objekte imajo 
otroci na voljo za pisano in
teresno, telesnokulturno, 
kulturno in društveno dejav
nost. Kakšne možnosti se 
jim ponujajo za organizira
no, spodbujeno in usmerje
no dejavnost v prostem ča
su? Dalje, ali v delovnih or
ganizacijah in krajevnih 
skupnostih v letnih in ra
zvojnih načrtih pozabljajo na 
otroke zaposlenih, na popu
lacijo, ki ji rečemo sreča in 
prihodnost samoupravne 
družbe? 

Koordinacijski odbor bo 
predlagal, da v tem letu celj
ski otroci še posebej razkaže
jo vse ustvarjalne sposobno
sti. Zato naj prireditve in ak
cije v mednarodnem letu 
otroka spodbujajo otrokovo 
samoustvarjalnost, samovz-
gojo in samoizobraževanje, 
samorast in krepitev njegove 
odgovornosti za delovne re
zultate in za razgibano inte
resno udejstvovanje. Kako 

delajo pionirski hišni sveti, 
pionirski odredi, razne pio
nirske interesne skupine? 
Kako pionir postaja samou-
pravljalec? Vsa ta vprašanja 
naj dobijo prednost v delov
nih programih krajevnih 
skupnosti, delovnih organi
zacij in interesnih ter samou
pravnih skupnosti. Manj ma-
nifestativnosti, več kritično
sti in problemskega pristopa 
pri ocenjevanju razvitosti 
družbene skrbi za otroke. 
Zato velja podčrtati pobudo 
odbora, da bi v Celju ugoto
vili, kako stopnja razvitosti 
krajevnih skupnosti vpliva 
na razvoj otrokove osebno
sti. 

Pri krajevnih konferencah 
S Z D L in v tozdih, pri sindi
katih bodo posebni koordi
nacijski odbori pripravili 
programe aktivnosti v me
dnarodnem letu otroka. Ena
ko bodo storili v izvršnih od
borih samoupravnih intere
snih skupnosti ter v drugih 
organizacijah. V Celju bodo 
letos med drugim organizira
li problemsko konferenco 
S Z D L o družbeni skrbi za 
otroka, sejem Vse za otroka, 
razstavo U N I C E F , otroško 
olimpiado in druge priredi
tve. Predsednik koordinacij
skega odbora pri O K S Z D L 
za mednarodno leto otroka 
je Mitja Pipan, podpredse
dnik pa Ivica Fišerjeva. 

J. 

SVET ZA LO, VARNOST IN DRUŽ. SAMOZAŠČITO 

$E VELIKO DELA 
Razplet po zapletu s prepotrebno gasilsko lestvijo 

Na 9. redni seji Sveta za 
ljudsko obrambo, varnost 
in družbeno samozaščito 
pri občinski skupščini Celje 
so bile še posebej zanimive 
tri točke sicer obsežnega 
dnevnega reda in to o delu 
Sveta za preventivo in 
vzgojo v cestnem prometu 
pa poročilo o stanju poo
strenega zavarovanja druž
benega premoženja v O Z D 
in ne nazadnje poročilo o 
požarnem varstvu v občini 
Celje. 

O delu Sveta za preventivo 
in vzgojo v cestnem prometu 
je poročal Igor Belle in zlasti 
opozoril na dejstvo, da je 
prometna vzgoja v V V U in 
osnovnih šolah v celjski ob
čini na zavidljivi ravni, kar je 
možno dokazati tudi z rezul
tati, da pa žal ta vzgoja škrip
lje v srednjih šolah in pri 
odraslih. Člani sveta pa se ni
so v zadnjem obdobju ukvar
jali samo z vzgojo in preven
tivo, temveč so opozarjali tu
di na ostale probleme, ki so 
prisotni na tem pomemb
nem področju. Zal se člani 
sveta nemalokrat znajdejo v 
težavni situaciji, saj ne more
jo ugotoviti, kdo je pravza-, 
prav za neko površnost ali 
pomanjkljivost kriv. O pro
metni situaciji je govori l tudi 
predsednik IS občine Celje 
Venčeslav Zalezina in opo
zoril, da je sicer bilo vel iko 
narejenega, žal pa so vmes 
tudi prej sprejeti sklepi, ki 
pa še niso realizirani in to ni 

prav. Prisotne pomankljivo-
sti je treba hitreje in učinko
viteje reševati, kot odprav
ljati takoimenovane »črne 
točke« pa hitrejše krpanje po 
zimi prizadetih cest, obnav
ljanje cestne in svetlobne 
signalizacije, priprave na po
večan promet v turistični se
zoni itd. Dejstvo je, da bi se 
marsikatera cestna » težava« 
dala odpraviti z manjšimi in 
cenenimi posegi, zdaj pa se 
izgubljamo v besedah in iz
delovanju elaboratov. Zaradi 
vse gostejšega prometa v ož
jem delu mesta bi kazalo iz
popolniti mestni avtobusni 
promet. 

Predsednik Jože Marolt pa 
je med drugim opozoril, da 
ne moremo samo kaznovati, 
če prej nismo vsega naredili, 
da bi ljudje lahko normalno 
vozili ter parkirali, skratka 
se obnašali v prometu tako, 
kot žel imo ali celo zahte
vamo. 

Člani sveta so izredno kri
tično spregovorili o stanju 
poostrenega zavarovanja 
družbenega premoženja v 
O Z D . Ugotovitve so takšne, 
da se nekateri do teh pro
blemov obnašajo povsem 
indolentno ter da niso za 
večje zavarovanje naredili 
še čisto ničesar (rok je pote
kel že pred dvemi leti, zad
nji pa 15. februarja!!!), sred
nja skupina je nekaj naredi
la oz. je poskušala narediti, 
so pa tudi takšni, ki imajo 

vse odlično urejeno. Predse
dnik Jože Marolt je opozo
ril, da moramo vprašanjem 
družbenega premoženja in 
družbene samozaščite po
svečati vso pozornost. To je 
prioritetna naloga zaradi 
naše varnosti in takšnega 
življenja, kot ga imamo 
zdaj. Zato ni treba vedno 
govoriti o istih stvareh, am
pak je treba delati. Sprejeli 
so dvo mesečni rok, da vse 
O Z D te stvari končno uredi
jo, kot je treba, kasneje pa 
bodo ukrepali tako politič
no, kot pravno. 

O požarnem varstvu v celj
ski občini je poročal Tone 
Sentočnik in opozoril, da 
kljub temu, da so dosegli od
lične rezultate na tem po
dročju ne smejo počivati. 
Razveseljivo je, da se v delo 
na terenu v P G D vključujejo 
tudi poklicni gasilci. Končno 
je rešen tudi problem z gasil
sko lestvijo, ki so jo že naro
čili in jo bodo dobili nekje 
septembra. 

Zadnja seja sveta za LO, 
varnost in družbeno samo
zaščito je izvenela v prepri
čanju, da so rezultati na po
sameznih področjih dobri, 
vendar je še vedno veliko 
nalog, ki jih je treba v našo 
skupno korist sproti reševa
ti. Samo tako bomo pri
pravljeni, da nas »nič ne bo 
moglo presenetiti.« 

T O N E V R A B L 



ZVEZNA ŠTAFETA MLADOSTI NA CELJSKEM 

SREČNOJOVARIŠ TITO! 
Lokalna štafeta bo krenila v nedeljo s Svetine 

v soboto opoldne bodo 
vse oči Jugoslovanov 
usmerjene v železarski kraj 
Ravne na Koroškem, kjer 
bo več tisoč mladih iz vse 
Slovenije zaželelo srečno 
pot letošnji zvezni štafeti 
mladosti, katero bodo mla
di izročili ob 87. rojstnem 
dnevu 25. maja na stadionu 
JLA v Beogradu tovarišu 
Titu. Pot bo dolga in obkro
žila bo domala vse večje in 
manjše kraje, katerih obča
ni se bodo ob pogledu na 
štafetno palico še enkrat 
izrekli za pot, ki jo tako 
uspešno vodi tovariš Tito. 
Štafetna palica je simbol 
vseh naših enotnih misli z 
najboljšimi željami po do
brem zdravju in uspešnem 
delu našega Tita. 

V nedeljo, 25. in ponede
ljek, 26. marca, bo zvezna 
štafeta mladosti potovala po 
krajih občin celjskega ob
močja. 

S L O V E N S K E K O N J I C E : 
najprej jo bodo sprejeli mla
dinci Slovenskih Konjic in 
to v nedeljo ob 12.12 uri od 
predstavnikov sosednje slo
venske bistriške občine. 
Osrednja prireditev s kultur
nim programom bo v Slo
venskih Konjicah, od koder 
bodo mladinci ponesli štafe
to proti Poljčanam in jo izro-
čih ob 14.20. 

Š M A R J E P R I J E L Š A H : 
mladi šmarske občine bodo 
prejeli zvezno štafetno pali
co ob 14.40 in jo bodo ob 
15.40 oddali pri Grobelnem 
Sentjurčanom. 

Š E N T J U R : v šentjurski 
občini bo osrednja priredi
tev ob sprejemu štafete pred 
občinsko skupščino, od tam 
pa bodo palico ponesli proti 
Planini, kjer bo tudi krajši 
postanek. 

L A Š K O : ob 16.55 bodo v 
Lokah mladi laške občine 
prevzeli štafetno palico od 
predstavnikov šentjurske 
občine. Osrednja proslava v 
laški občini ob tem dogodku 
bo v Rimskih Toplicah pred 
osnovno šolo »Anton 
Aškerc« in to ob 17.40. V 
Breznem bodo Lasčani pre
dali palico mladim hrastni-
ške občine in sicer ob 18.20. 
Tu bo štafeta tudi prenočila. 

Ž A L E C : v ponedeljek zju
traj bo štafeta nadaljevala 
pot iz Hrastnika do Trojan, 
kjer jo bodo ob 10.28 prevzeli 
mladi žalske občine. Postan
ki bodo na Vranskem (ob 
10.35), Polzeli (prihod ob 
10.52, postanek v tovarni no
gavic do 11.07), Šempetru 
(ob 11.11 pred Sipom), Pre
boldu (ob 11.21 pred spome
nikom žrtvam fašizma), Gri-
žah (ob 11.34 pred spomeni
kom N O B v Migojnicah), 
Žalcu (ob 11.43 pred novim 
osnovnošolskim centrom), 
Petrovčah (ob 11.51 pred 
spomenikom N O B pri 
osnovni šoli) in Levcu (ob 
12.00 pri blagovnici L e -
snine). 

CELJE: predstavniki mla
dine celjske občine bodo 
prevzeli štafetno palico v 
L e v c u in to predsednik Ob
činske konference ZuSMiS B i ^ 

hard Majcen. Štafetno palico 
bodo nato z avtom prepeljali 
do trgovine pri Butejevem 
mostu na Ljubljanski cesti, 
od koder jo bodo potem sko
raj po vseh ulicah Celja nosi
li vse do hale Golovec , kjer 
bo osrednja prireditev. Mest
no traso smo objavili že v 
prejšnji številki N T . Krajši 
postanek bo tudi pred tovar
no Aero , kjer jo bodo mladi 
te delovne organizacije po
nesli po obratih. S štafetno 
palico bodo prispeli v halo 
Golovec predvidoma ob 
13.11, od tu pa jo bodo pone
sli proti Vojniku ob 13.24. V 
Vojniku bo ob 13.46 in bo 
imela tri minute postanka, v 
Dobrni pri spomeniku prav 
toliko, ob 14.15 pa jo bodo 
pri gostilni Jovan na Vinski 
gori izročili velenjskim mla
dincem. 

V E L E N J E : osrednja prire
ditev bo ob 14.23 na T i tovem 
trgu, krajša postanka pa še v 
Šoštanju na Trgu svobode in 
v Smartnem ob Paki. Mla
dinci tega kraja jo bodo po
nesli do Letuša in 

M O Z I R J E : izročili pred
stavnikom mozirske občine. 
Osrednja prireditev v tej ob
čini bo ob 16.55 v Nazarju, 
krajši postanek bo še v Gor
njem gradu, nakar jo bodo 
na Cernivcu predali mladin
cem kamniške občine. Se 
enkrat srečno zvezna štafeta 
mladosti z najboljšimi želja
mi za 87. rojstni dan tovarišu 
Titu! 

T O N E V R A B L 

DROBNI OB 
ŠTAFETI 

Iz hale Golovec, kjer bo 
enourni kulturni pro
gram, katerega pripravlja 
Z K O Celje, bo zvezno šta
fetno palico ponesla Sla-
vica Kolšek, zaposlena v 
Ingradu, kjer dela v pro
jektivnem biroju, sicer pa 
predsednica komisije za 
kulturo pri O b K Z S M S 
Celje. Mladincem Vojni-
ka pa jo bo izročil sekre
tar O b K Z S M S Celje 
Franci Sredovnik. 

Mladi širšega celjskega 
območja bodo na odhod 
zvezne štafete mladosti z 
Raven na Koroškem po
tovali z avtobusi in vlaki. 
Tako bosta iz Šmarja od
peljala dva avtobusa, iz 
Slovenskih Konjic pet, iz 
Velenja sedem, iz Žalca 
in Mozirja pa po dva. Mla
di iz Celja, Šentjurja in 
Laškega bodo potovali s 
posebnim vlakom preko 
Grobelnega in Maribora 
na Ravne. Iz vse Sloveni
je bo mlade pripeljalo na 
Ravne sedem posebnih 
vlakov. 

T V 

LOKALNA ŠTAFETA MLADOSTI 

START 
NA SVETINI 
Štafeta bo prenočila v Kokarju 

Dve minuti pred priho
dom zvezne štafete mlado
sti bo pripotovala in to s 
padalom pred halo Golovec 
tudi lokalna štafeta, katero 
organizira Občinska konfe
renca Z S M S Celje. Lokalna 
štafeta bo krenila na svojo 
pot v nedeljo zjutraj s start
nega mesta na Svetini, kjer 
pripravljajo program ob 
tem lepem dogodku mladi 
iz tamkajšnje osnovne šole. 
Odhod iz Svetine bo ob 8.20. 

Lokalna štafeta mladosti 
se bo nato ustavila v Storah 
(prihod ob 8.35), na Teharju 
(9.00), Gaberju (9.20), Trnov-
Ijah (9.35), Hudinji (10.05), 
Škof ji vasi (10.30), Ljubečni 
(11.00), Frankolovem (13.00), 
Socki (13.25), Smartnem v 
Rožni dolini (14.20), Lopati , 

Ostrožnem in Lokrovec , 
Dobrova (15.00), Lav i (15.25), 
Dečkovem naselju in Novi 
vasi (16.00), Al jaževem hribvi 
(16.25), P o d gradom (16.50) 
Centru (17.10), Kajuhu 
(17.20), Savinji (17.35), Slav-
ko Slander (17.45) in v Med-
logu pri Joštovem mlinu ob 
18.00. Tu bo lokalna štafeta 
zaključila svojo pot po kra
jevnih skupnostih in jo bodo 
prepeljali z avtom v Kokarje, 
kjer bo prenočila ob straži 
tabornikov. Naslednje jutro, 
26. marca jo bodo ob 9. uri 
prepeljali v Šempeter, kjer jo 
bodo v čolne sprejeli mladi 
kajakaši in prepeljali do kipa 
splavarja v Celju ter jo nato 
ponesli do Narodnega doma 
Od tam jo bodo z avtom pre
peljali na letališče in z dve
ma padalcema vkrcali v 
avion. D v e minuti pred pri
hodom zvezne štafete bosta 
padalca prinesla lokalno šta
feto pred halo Golovec . 

Pri organizaciji te štafete 
bodo sodelovale krajevne 
skupnosti, športna in kultur
na društva, gasilska društva, 
osnovne šole, mladi iz delov
nih organizacij, mladinski 
aktivi, skratka vsi, ki želijo 
tudi na ta način simbolizirati 
svojo pripadnost tovarišu 
Titu. 

T. V R A B L 

5. SP V PLANICI 79: 

SPODREZANA KRILA 
Izenačen svetovni rekord ni tudi nov rekord 

Zdaj je venec različnih velikosti skakalnic in 
letalnic pod Poncami ponovno sam. Ljudje so se 
razšli, spomini na pravkar končano 5. svetovno 
prvenstvo v smučarskih poletih pa so ostali. Žal 
je med letošnjimi spomini tudi nekaj takšnih, ki 
kazijo sicer lepo podobo o naši Planici, njenih 
skakalnicah in letalnicah, naših smučarskih de
lavcih, tekmovalcih... 

Od 15. do 18. marca 1979 "je bilo na velikanki 
(obnovljeni oz. bolje povedano izpopolnjeni) 5. 
svetovno prvenstvo v smučarskih poletih. Iz štiri
najstih evropskih in izven evropskih držav so 
prišli najpogumnejši skakalci-Ietalci, torej tisti 
fantje, katerim ni težava spustiti se v dolino po 
letalnici z mogočnimi merami in dimenzijami. 
Planica, naš simbol, je bila zadnje dni prejšnjega 
tedna v središču vse športne javnosti pa ne samo 
pri nas, temveč tudi izven meja ožje domovine. 
Znano je, da kadar so poleti v Planici, da je to 
praznik slovenskega naroda, kateremu se v uživa
nju radi pridružijo tudi ostali. 

Od letošnje Planice smo pričakovali veliko, 
morda celo preveč in prav zaradi tega smo bili ob 
koncu nekoliko razočarani. 

Spodrezana krila! 
Kdo jih je spodrezal in zakaj? 
To je bilo vprašanje, ki se je v dneh svetovnega 

prvenstva najpogosteje pojavljalo ob izteku ska
kalnice pa v sami Kranjski gori, ob televizorjih, 
kavi, branju poročil... 

Na izpopolnjeni skakalnici je bilo možno doseči 
nov svetovni rekord. Pogoji kljub vremenskim 
nevšečnostim prvi dan tekmovanja v petek, so 
bili takšni, da je pričakovanje bilo upravičeno. 
Vreme je bilo v soboto pa tudi nedeljo dobro, 
pravzaprav brez vetra, sneg dovolj hiter, vreme 
solidno z rahlimi meglicami, ki pa niso motile. 
Organizatorji so naredili vse, da bi se svetovni 
rekord povrnil v dolino zibelk svetovnega smu
čarskega letenja. Nihče ni delal ničesar na silo, 
kajti vse je bilo precizirano do skrajnosti in po
skrbljeno za maksimalno varnost smučarjev letal
cev. 

Žal so problemi nastopili drugje. Že na ura
dnem treningu so iz posameznih reprezentanc 
izpadh nekateri odlični tekmovalci, ki so kasneje 
v uradnem delu nastopili kot predskakalci, torej 
tisti, po katerih je uradno razsodišče (delegat FIS, 
vodja tekmovanja, predstavnik domačih trener
jev, predstavnik tujih trenerjev in predstavnik 

sodnikov) »določalo« višino zaletnega mesta. Pri 
tem so jim s »svojo« naštudirano kuhinjo nadvse 
uspešno in močno pomagali zlasti tuji trenerji, ki 
so za »ta prave« skakalce določali takšne zaletne 
višine, ki niso omogočale rekordnih daljav. Vse 
pa v želji, da se svetovni rekord ne bi vrnil v 
Jugoslavijo. 

Marsikomu se bo to zdelo smešno in bo rekel, 
da je šlo pri nižanju startnih zaletov za zagotovi
tev varnosti skakalcev. To so ovrgli skakalci sami, 
saj zadnji dan poletov, torej v nedeljo, med 135 
poleti v konkurenci in 22 poskusnimi pred posa
meznimi serijami ni bilo niti enega samega pad
ca!!! Pa je bilo kljub temu doseženih 64 skokov 
preko 150 m. sedem letov preko 170 m, izenačen 
svetovni rekord 176 m (ob 13.40 ga je v tretji 
poskusni seriji postavil odlični »rezervni« letalec 
Nemške demokratične republike Klaus Ostwald), 
njegov rojak Axel Zitzmann pa je pred tem celo 
poletel do 179 m pa žal podrsal... 

Zaradi nizkih zaletnih mest je po startni listi 

prvih dvajset pa morda še nekaj več tekmovalcev 
dosegalo daljave, ki niso primerne za taksne letal-
nice (med 110 in 130), razred za sebe pa je bilo 
morda zadnjih petnajst do dvajset tekmovalcev, 
mojstrov, ki so bili zaradi čudnih odločitev žirije 
ob možnosti za vsaj postavitev državnih rekor
dov. Občinstvo je bilo nejevoljno in nekdo je 
zlobno, vendar utemeljeno pripomnil: 

»Ce že nismo dobili svetovnega rekorda v smu
čarskih poletih, smo ga pa pri številu sestajanj in 
čudnih odločitev žirije.« 

»Besen« je bil znani športni reporter Drago Ni-
kitovič iz Beograda, ki se niti po končanem tek
movanju ni mogel pomiriti v avtobusu na poti s 
tekmovanja v press center: »Rekel sem Niku Be-
lopavloviču (predsednik organizacijskega odbora 
- op. p.), naj da vsakemu ta boljšemu letalcu po 
500 starih tisočakov in naj pridejo prihodnjo ne
deljo v Planico ponovno skakati. In naj skačejo 
brez žirije pa boste videli kaj bo in koliko ljudi bi 
se zbralo. Tp, kar ie bilo sedaj pa ie čisto tarpkka,-. 

nja močnejših. Vsega tega niti dva kompjuterja 
ne bi mogla izračunati za kaj gre . . .« 

Nič boljše volje ni bil tudi Niko Belopavlovič. 
ki je med drugim rekel, da bo o takšni »moči-
trenerjev in ostalih posameznikov morala reči 
kakšno besedo mednarodna smučarska zveza. 

Naši so bili poprečni ali celo slabi..Slednje zlasti 
velja za tiste v reprezentanci. Žalostno je, da ima
mo skakalnice in letalnice pa organizatorje, ska
kalcev pa ne oz. takšne z enodnevnim navdihom 
po dobrem dolgem skoku. Za Bogdana Norčiča 
so na transparent napisali: »Iz Škofje Loke smo 
se pripeljali, da bi Norčiča pri 200 metrih pričaka
li«! Ob koncu je bil od njega boljši celo nekaj več 
kot 16 let star mladinec Primož Ulaga, oba pa z 
ostalimi krepko nad dvajsetim mestom!!! Tudi za 
nas je bilo značilno, da smo »ta boljše- imeli med 
predskakalci, kjer je Ivo Zupan poletel do novega 
državnega rekorda 171 m, potem pa ni več nasto
pal, češ »rekord imam, v reprezentanco me niso 
uvrstili in ne grem več na letalnico«! Takšen od
nos znova kaže na neurejene odnose v naši orga
nizaciji. 

Svetovni prvak je postal sicer malo znani, 
vendar odlični Avstrijec Armin Kogler (zadnji 
dan je dobil vse tri serije s skoki 168, 156 in 169 
m) pred nemškim odkritjem Axelom Zitzman-
nom in Poljakom Pjotrom Fijasom. Vsi trije so 
med drugimi priznanji dobili tudi lične izdelka 
iz lesa in gozdnih sadežev, kar je naredil >" 
podaril ljudski umetnik iz Prekmurja Štefan 
Novak. 

Planica je za nami. Organizator je opravil ogro; 
mno delo in to nadvse uspešno. Uprl se je tud' 
vremenskim težavam (še posebej v petek pf 
neurju). Zal ni dobil samo ene bitke in to tiste ^ 
onimi, ki so po ne vemo kakšni logiki odločali" 
višini naleta, s čimer pa so bili poleti krajši. Sicef 
pa tudi to ni najvažnejše. Najvažnejše je to, da 
tudi 5. svetovno prvenstvo v smučarskih poletit' 
pokazalo, da imamo Planico radi, da je vsakolet' 
no srečanje z njo pravi praznik in da se tudi dolg" 
ne bomo »jezili« zaradi njenih letos »spodrezanit' 
kril«. Ostaja tako ali drugače - v dolino pod Poti
ce se bomo vedno radi vračali, zlasti pa še teda) 
ko bo kakršnokoli tekmovanje, kjer bo može" 
ogled poletov mladih herojev preko mogočnega 
hrbta planiške lepotice velikanke. 

Tekst: TONE VRAB|; 
Foto: JOCO ŽNIDARSK-



VASA STRAN 

KDAJ BO 
POSIJALO 
SONCE? 

Krajevna skupnost Pre-
vorje sodi med gospodarsko 
zaostale v šentjurski občini. 
Čeprav je tu in tam opazen 
napredek, vseeno čutimo, da 
smo v ozadju. 

Na Prevorju so zgradili 
dva domova za ostarele ob
čane. 2e pred leti smo dobili 
vodovod , zdaj prestavljajo 
ob cesti Sl ivnica-Lesično te
lefonski kabel, da bodo en
krat do konca asfaltirali tudi 
cesto. 

K o t predsednica mladin
ske organizacije se sprašu
jem, kaj bi bilo še potrebno 
za razvoj našega kraja. 

Naša mladinska organiza
cija je skromna, vendar ob 
povezovanju z drugimi druž
benopolitičnimi organizaci
jami v kraju, še kar obstaja. 
Tako skupaj pripravljamo 
tudi razne proslave. Tako tu
di za minuli osmi marec, ki 
je po našem mnenju dobro 
uspela. Vaje moramo imeti v 
zelo mrzlih in neprimernih 
prostorih, tudi dvorana je 
premajhna za naš kraj. Zato 
bi potrebovali nov kulturni 
dom, ki ga imamo tudi v na
črtu. 

Naše družbenopolitične 

organizacije imajo interes, 
da bi delovale na svojih po
dročjih, vendar je ob takih 
pogojih to zelo težko. 

Naš kraj potrebuje še mar
sikaj. Zdaj si najbolj želimo, 
da bi asfaltirali cesto. Tudi 
tako bomo dobili nove pogo
je za razvoj kraja. Sicer pa 
vedno upamo, da bomo s 
skupnimi močmi dosegli 
vsaj del tistega, kar potrebu
jemo. 

Sonce, ki greje nas, ljudi, 
bo kmalu ogrelo tudi naše 
hribe in doline. 

M A J D A K O L M A N 

U R E D N I Š T V O : Hvala za 
pismo. Da bi le ne bilo zad
nje. Odprli ste problem in 
vabimo vas, da ga spremlja
te in sproti pišete, kaj ste 
napravili. Veseli nas vaš op
timizem in spoznanje, da 
boste lahko dosegli tisto, 
kar si želite in potrebujete, 
le s skupnimi močmi. To 
pravilo je pri nas dobilo že 
ničkolikokratno potrditev. 
In potem bo sonce v resnici 
grelo topleje, tudi v srca 
vseh, ki se zavzemate za hi
trejši razvoj kraja. 

ZAKAJ 
RAZLIKE? 

Odločila sem se, da vam 
napišem nekaj besed na ra
čun osmega marca. Čeprav 
je to pismo napisano z žulja-
vimi rokami kmečke žene, 
upam, da ga ne boste vrgli v 
koš. 

Sem kmečka žena, doma iz 
okolice Kozjanskega, iz Kra
jevne skupnosti Virštanj. Če
prav se večkrat sliši, da smo 
iz gospodarsko manj razvite
ga območja, so tudi v naši 
Krajevni skupnosti organizi
rali zabavni program v poča
stitev dneva žensk. 

Žel im pa napisati nekaj 
besed tudi zaradi organizaci
je, ki je bila slaba. Kot vem, 
so prireditev pripravili pred
sednik Krajevne skupnosti 
ter člani ožjega odbora. Sla
ba organizacija pa je bila za
to, ker so delali razlike med 
ženskami. Al i niso vse žen
ske v krajevni skupnosti toli
ko vredne, da bi bile obve
ščene o prireditvi v počasti
tev osmega marca, čeprav je 
moral vsak oziroma vsaka, ki 
se je želela udeležiti priredi
tve, prispevati do dvajset no
vih dinarjev? Saj bi tudi žen
ske z manjšim dohodkom 
zmogle zbrati ta denar in bi 
se vključile v prireditev. Ta
ko tudi dve, ki nisva bili ob
veščeni, bi želeli posedeti v 
družbi drugih žensk. 

Kadar kdorkoli pobira 
kakšne samoprispevke, te
daj ne pozabijo na nikogar. 
Takrat nihče ne dela razlik! 

Naša kmečka žena mora 
trdo prijeti za delo, saj so 
kmetije slabo ali manj meha
nizirane. Zato je treba vel iko 
opravil opraviti z rokami. In 
tudi me smo v takšnem polo
žaju, da bi se želele razvedriti 
za svoj praznik. 

Ob koncu tega pisanja si 
želim le to, da bi v prihodnje 
v naši krajevni skupnosti ne 
delali takšnih razlik. 

P E P C A P E L C , 
Verače 26, Podčetrtek 

U R E D N I Š T V O : Naj vas 
žuljave roke ne motijo, da 
bi ne prijeli za pero. Z razli
ko od primera, ki ga opisu
jete, pri nas ne delamo ra
zlik. Vsako pismo, pa naj ga 
napiše kdorkoli, da le ni 
anonimen, pozorno prebere
mo in če ni osebno žaljivo, 
ga tudi objavimo. Tako tudi 
vašega. In še več - vabimo 
vas, da se še kdaj oglasite in 
nam pišete o svojem delu, 
življenju, o položaju kmeč
ke žene in še kaj. 

Glede dogodka, oziroma 
primera, ki ste ga opisali pa 
upamo, da bo naletel na od
mev, sicer pa tudi vabimo 
predsednika Krajevne 
skupnosti Virštanj, da nam 
sam napiše, kako je bilo s to 
proslavo in kako z obvešča
njem in vabili zanjo. Že v 
naprej hvala za odgovor. 

ALI ŠE ŽIVITA? 
Dne 3. marca smo se z av

tobusom za dva dni peljale 
na izlet v Beograd. V soboto 
zvečer smo bile na večerji v 
hotelu. Tedaj je prišel k nam 
starejši mož. L e p o nas je 
pozdravil in vprašal, če smo 
iz Celja. K o smo mu potrdile, 
da smo Celjanke, nas je vpra
šal, če sta morda med nami 
Marija in Julija Kramar. Po
vedale smo, da nista. In tedaj 
nam je povedal, da je bil 
prvič in zadnjič v Celju 1945. 
leta. Takrat je srečal Marijo 
in Julijo Kramar, ki sta ga 
povabili celo na dom in mu 
skuhali kavo. Nad to gosto
ljubnostjo je bil presenečen. 
In tega dogodka še zdaj ne 
more pozabiti. Zato nas je tu
di prosil, da naj pozdravimo 
Marijo in Julijo Kramar, se
veda, če še živita. 

Pozdravlja vas 
R E Z I K A L E B E N , 

Ljubečna 69 
U R E D N I Š T V O : Takšno je 

pismo, ki nam ga je poslala 
podpisana. In zdaj, Marija 
in Julija Kramar, javita se 
Reziki Lebnovi pa tudi nam 
v uredništvu, da bomo ve
deli, kako se je končala ta 
zgodba. 

VEČ 
RAZVEDRILA -
BOLJŠE 
ŽIVLJENJE 

v uredništvo smo dobili 
lepo razglednico Novega 
Velenja. Na njeni drugi 
strani pa nekaj čitljivih, še 

več pa nečitljivih podpisov. 
Toda, to ni niti toliko po
membno, važnejše je to, da 
so se nas s pozdravi spomni
li nekateri udeleženci Dese
tega zbora humoristov Ve
lenje, ki je bil tudi letos, ta
ko kot vsa leta, 10. marca. 

Vsem članom Humoristič-
nega društva »40 mučeni-
kov« v Velenju, ki ste se nas 
tako spomnili, iskrena hva
la. Z vami delimo pravilo: 
Več razvedrila - daljše živ
ljenje I 

Seveda posebna hvala Pe-
piju Miklavcu, sicer naše
mu sodelavcu, ki je bil očit
no pobudnik za te, zares, 
iskrene pozdrave. 

U R E D N I Š T V O 

V KROGU DVEH 
PRIJATELJIC 

Bilo je nekega poletnega 
dne lanskega leta. Iz trgovi
ne sem se vračala proti do
mu. Pred vrati sem zagledala 
dve mladi dekleti, ki sta 
iskali stanovanje, sobo. K o 
sem se jima približala, sta 
me smehljaje pozdravili in 
vprašali: 

»Imate kakšno sobo 
odveč?« 

Zasmilili sta se mi in vzela 
sem ju pod streho. Iz dneva v 
dan sta mi pomenili več. Ka
ko hitro lahko vzljubiš in se 
navežeš na tujega človeka! 

Večkrat se sprašujem, ali 
ju bom lahko sploh pozabila, 
ko se bosta za vedno odselili 
od nas? Kako lahko pozabiš 
človeka, ki ti je v hišo prine
sel srečo in prijazen obraz. 
Vem, da bo v meni po nju
nem odhodu ostala le velika 
bolečina. 

V E R A S., Mozirje 
U R E D N I Š T V O : Le nekaj 

besed je dovolj in že spoz
naš človeka. Dobrega, ki je 
razumel stisko mladih ljudi 
in jima odprl vrata svoje hi
še. Vsekakor lep primer od
nosov med ljudmi. Da bi bi
lo še več takšnih in podob
nih! 

CESTA SKOZI 
LAŠKO 

Rada bi odgovorila na čla
nek, objavljen v N o v e m te
dniku, 1. marca letos, pod 
naslovom »Razširite cesto.« 

Laško ima prav lepo lego 
in je obdano z vso naravno 
lepoto. Cesta, ki ogroža La-
ščane, vznemirja tudi pa
ciente v zdravilišču. Težki 
kamioni ne dajo spati lju
dem, ki so v zdravilišču. Vse 
preveč blizu je malemu me
stu. Ves promet naj bo preu
smerjen na novo cesto, skozi 
mesto naj bi vozil le lokalni 
avtobus. Al i . pa celo to ne. 
Stara cesta naj bi ostala le za 
pešce. Širiti tako staro cesto 
je nesmisel. Ce naredimo no
vo, potem naj bo takšna, ki 
bo ustrezala vsem zahtevam 
našega časa. 

Nova cesta, ki bi se izogni
la mestu in zdravilišču, bo 
vsekakor bolj koristna in 
ugodnejša od stare, zlasti za
radi prometa. 

Menim, da bo treba zaviha
ti rokave in pristopiti k delu 
ter organizirati tudi prosto
voljne delovne akcije in pro
stovoljne prispevke. Tako bo 
ta problem najhitreje rešen v 
zadovoljstvo vseh občanov, 
pacientov in turistov. 
I V A V U K A N I C - K L E N O V -

S E K 
Ljubljana 

U R E D N I Š T V O : Zanimiv 
odgovor na pismo, ki smo 
ga objavili o tej cesti skozi 
Laško 1. marca. Zanimiv tu
di zategadelj, ker ga je po 
vsej verjetnosti pisala nek
danja pacientka laškega 
zdravilišča. Prav bi bilo, če 
bi v tej razpravi sodeloval 
še kdo, morda občinska ko
munalna skupnost v La
škem ali kdo iz upravnih or
ganov občine, tudi izvršne
ga sveta, ki bi bolj osvetlil 
vprašanje in povedal, kako 
je sploh s to cesto. 

BMmCEUE 

SPORED 
OD 22. DO 28. 3. 1979 

Četrtek, 22. 3.: 8.00 Poročila, 8.05 Dopoldne z vami 
(vmes ob 9.00 Poročila) , 10.00 Zaključek dopoldan
skega sporeda. 15.30 Obvestila, 15.45 Zabavni globus, 
16.00 Poročila, 16.05 Čestitke in pozdravi, 16.30 V 
Ž I V O (vmes ob 17.00 Kronika) , 18.00 Zaključek spo
reda. 

Petek, 23. 3.: 8.00 Poročila, 8.05 Pe tkov mozaik (vmes 
ob 9.00 Poročila) , 10.00 Zaključek sporeda. 15.30 Obve
stila, 16.00 Poročila, 16.05 Čestitke in pozdravi, 16.45 
Zabavni globus, 17.00 Kronika 17.15 Rezerviran čas, 
17.45 Kulturni feljton, 18.00 Zaključek sporeda. 

Sobota, 24. 3.: 8.00 Poročila, 8.05 Dopoldne z vami 
(vmes ob 9.00 Poročila) , 10.00 Zaključek dopoldan
skega sporeda. 15.30 Obvestila, 15.45 Športna sobota, 
16.00 Poročila, 16.05 Čestitke in pozdravi, 17.00 Kro
nika, 17.15 Zabavni globus, 17.30 Filmski sprehodi, 
17.45 Lestvica zabavnih melodij , 18.00 Zaključek spo
reda. 

Nedelja, 25. 3.: 10.00 Poročila, 10.15 Obvestila, 10.30 
Mladi mladim, 11.00 M e d prijatelji, 11.30 Predstav
ljamo vam, 12.00 Čestitke in pozdravi, 13.00 Literarna 
oddaja, 13.15 Feljton, 13.30 Poročila, 13.35 Kmetijska 
oddaja, 14.00 Zaključek sporeda. 

Ponedeljek, 26. 3.: 8.00 Poročila, 8.05 Dopoldne z 
vami (vmes ob 9.00 Poročila) , 10.00 Zaključek dopol
danskega sporeda. 15.30 Obvestila, 16.00 Poročila, 
16.05 Čestitke in pozdravi, 16.45 Zabavni globus, 17.00 
Kronika, 17.15 Glasba, ki je ne poznamo, 17.30 Športni 
pregled, 18,00 Zaključek sporeda. 

Torek, 27. 3.: 8.00 Poročila, 8.05 Dopoldne z vami 
(vmes ob 9.00 Poročila) , 10.00 Zaključek dopoldan
skega sporeda. 15.30 Obvestila, 15.45 Reportaža, 16.00 
Poročila, 16.05 Čestitke in pozdravi, 16.45 Zabavni glo
bus, 17.00 Kronika, 17.15 Lestvica domače zabavne 
glasbe, 17.30 Iz arhiva resne glasbe, 18.00 Zaključek 
sporeda. 

Sreda, 28. 3.: 8.00 Poročila, 8.05 Dopoldne z vami 
(vmes ob 9.00 poročila), 10.00 Zaključek dopoldan
skega sporeda. 15.30 Obvestila, 16.00 Poročila, 16.05 
Čestitke in pozdravi, 16.45 Zabavni globus, 17.00 Kro
nika, 17.15 Glasbene novosti, 17.30 Aktualno, 17.45 Iz 
zakladnice zborovske glasbe, 18.00 Zaključek sporeda. 

NAŠ 
KRAJ 

NA DELOVNI 
AKCIJI V 
PONIKVI PRI 
ŽALCU 

Jasno jutro je obetalo lep 
in sončen dan, ko smo se 
krajani Krajevne skupnosti 
Ponikva pri Žalcu zbrali na 
delovno ackijo na cesti Po-
nikva-Podkraj - do m.eje z 
velenjsko občino. Ta cestni 
odsek, ki je potreben teme
ljitega popravila, moderniza
cije, je dolg približno 2800 
metrov. Precejšen del ceste 
se vije skozi gozd in bo zato 
raradi razširitve cestišča nuj
no posekati nekaj dreves. 

Delovna akcija je trajala 
od osme do trinajste ure. T o 
je bila že druga po vrsti. Prva 
je bila že namreč 3. marca, 
toda druga je bila po udelež
bi uspešnejša. V njej je sode
lovalo 21 mladincev in 14 
drugih krajanov. Vendar 
smo opazili, da se na delovi-
šču pojavljajo le eni in isti 
obrazi. V prihodnje so vab
ljeni zlasti tisti, ko so doslej 
izostali. Cesta je namreč po
trebna prav vsem, zato bi tu
di v akciji morali sodelovati 
vsi! 

L e p zgled na tej delovni 
akciji so bili zlasti ponkovški 
mladinci. Akt ivni pa so tudi 
na drugih področjih, zlasti 
na športnem, zatem sodelu
jejo pri mnogih ackijah in 
nalogah v kraju in ne nazad
nje na kulturnem področju. 
Pri vsem tem pa pričakujejo 
od ostalih organizacij večje 
razumevanje, zlasti glede 
prostorskih problemov. Kot 
kaže, se je zadeva začela 
obračati na bolje in tako že v 
bližnji prihodnosti računajo 
na svoj prostor, ki bi ga pač 
delili s kakšno drugo organi
zacijo ali društvom v kraju. 

Ob delovnih akcijah so se 
misli ustavljale zlasti pri ti
stih, ki so ostali doma. In ta
ko so se porajala vprašanja, 
kaj je biti vaščan in ali je do
volj , če ima nekdo moderno 
urejeno hišo, pred njo nov 
avto, toda vse to ob slabi ce
sti. Mnogi so se lotili teh 
vprašanj, stopili skupaj in 
prijeli za krampe, lopate, 
drugi spet . . . Morda pa se 
bodo odzvali naslednjim ak
cijam. Dosedanji prostovolj
ci so prepričani, da bodo 
prišli, ker gre za skupne na
loge! U D E L E Ž E N K A 

D E L O V N E A K C I J E 

LAŠKI INVALIDI 
DOBIVAJO 
PRAPOR 

v nedeljo dopoldne bo v 
domu »Dušana Poženela« v 
Laškem svečana proslava 
ob mednarodnem dnevu in
validov in peti obletnici ob
stoja društva invalidov v 
občini Laško. 

Ob tej priložnosti bodo in
validi razvili svoj društve
ni prapor, obiskovalcem in 

vabljenim pa se obeta bogat 
kulturni program saj bodo 
poleg domače godbe, pev
skega zbora T I M in šolske 
folklorne skupine nastopili 
fokloristi iz vrst slušno pri
zadetih iz Ljubljane, folklo-
risti društva invalidov iz 
Podkorena in glasbeni an
sambel društva invalidov iz 
Slovenske Bistrice. 

V mali dvorani doma bo v 
petek odprta rastava likov
nih del članov laškega druš
tva. 

POROKE 

CELJE 
Poroči lo se je 10 parov, 

med njimi: S T A N K O L E -
BER, transportni delavec in 
P A V L A G O L E S , delavka, 
oba iz Celja; K O L O M A N 
B A T J A N , delavec, Trbovl je 
in D R A G A P E R K O , delav
ka, oba iz Celja; F L O R I J A N 
Š U N K O , knjigovez in JOŽE
F A K O R O Š E C , med. sestra, 
oba iz Celja. 

SMRTI 
CELJE 

A N D R E J R U T A R , 87, Pri
stava; M A R I J A Č E T I N A , 87, 
Podlog; F R A N C O B E R -
Ž A N , 36, Prož. vas; F R A N C 
K O V A Č , 77, Obrežje; 
A L O J Z F I R , 66, Dvor; 
A L O J Z P O Ž E G . 45, Hrastje; 
T E R E Z I J A P L A V Č A K , 71, 
Rogatec; A N T O N R O M I H , 
69, Babna gora; J O Ž E F A 
Z U P A N Č I Č , 83, Račica, 
F R A N C K O M P A R E , 82, Ce
lje; M A R I J A JEMEC, 44, 
Griže; T E R E Z I J A M O Š N I K , 
78, Tabor; A L O J Z I J A Ž U -
G E L J , 80, Celje in F I L I P 
Z A J A M Š E K , 76, N o v o Celje. 

ROJSTVA 
CELJE 

33 dečkov in 36 deklic 

KUHARSKI 
RECEPTI 

PRIKUHA IZ 
SLADKEGA 
ZELJA 

Vzamemo glavico zelja, ki 
tehta od 80 dkg do 1 kg, po 
možnosti bolj mehko listnat-
no, potrebujemo pa še 1/2 
kavne žličke kumine, sol, 5 
žlic olja ali 2 zvrhani žlici ma
sti, 3 žlice moke, 5 zrn česna, 
2 žlici vinskega kisa in zmlet 
poper. 

Priprava: Zeljno glavo pre-
režemo, izrežemo kocen in 
tudi nekaj bolj zadebeljenih 
delov zunanjih listov in vse 
zrežemo na več kosov ter 
skuhamo s kumino v osolje-
nem kropu. Medtem pripra
v imo prežganje tako, da mo
ko vmešamo v hladno olje ali 
v le stopljeno mast, da pre
prečimo pregretje maščobe. 
V svetlem prežganju popra-
žimo strt česen, zalijemo z 
malo vode, dodamo kuhano 
zelje z nekaj vode, v kateri se 
je kuhalo, da dobimo pravil
no gostoto prikuhe, ki naj še 
prevre. Dodamo še 2 žlici 
vinskega kisa. V tako pri
pravljeno prikuho lahko do
damo še kuhan krompir, na
rezan in kuhan v kockah. 

T O N E Š K E R B E C 
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Obiskali smo Braslovče 

OBČUTEK 
ZAPOSTA 
BRASLOVČE- CVETLICE, ČISTOČ Dom borcev na Dobrovljah bo za ljudi s tega področja izjemno velika pridobitev. Tu bo 

zbiralnica mleka, majhna trgovina in tu se bodo lahko ljudje zbirali ter dogovarjali za 
nadaljnje delo. 

NA DOBROVUE SMO 
POZABLJALI 

Razumemo, da pač ni de
narja za vse, kar bi si v kakš
nem kraju izmislili, so pove
dali ljudje v Braslovčah. Ve
mo, da so želje eno, možnosti 
pa drugo in tudi to, da imajo 
ljudje pač vsepovsod never
jetno zahtevne želje, kar se 
odraža tudi v planih krajev
nih skupnosti. Tudi pri nas 
je tako, so rekli ljudje v ču
dovito lepem kraju pod Do-
brovljami. Nihče pa ne more 
zanikati, da smo prav Bra-
slovčani za marsikaj prikraj
šani. V kraju pač ni industri
je in to jih tepe, so povedali , 
ko smo se zbrali v pisarni 
krajevne skupnosti. V razvo-
goru so sodelovali predstav
niki krajevne skupnosti in 
krajevnih družbenopolitič
nih organizacij in natrosili so 
nam toliko zanimivih podat
kov, misli, problemov in dej
stev, da bo kar težko vse sku
paj spraviti na papir. Indu
strije v Braslovčah torej ni in 
to dejansko precej pove. Je 
že tako, da je razvoj hitrejši v 
krajih, kjer jo imajo kot pa 
tam, kjer je ni. Pred tem dej
stvom seveda ne gre zapirati 
oči, pa čeprav imajo v žalski 
občini pravzaprav vsaj delno 
poskrbljeno za razvoj tudi 
takšnih krajev kot so Bra
slovče. Spomnimo se le na 
referendumski denar, ki ga 

vsako leto dobijo vse krajev
ne skupnosti. Gre seveda za 
nekaj deset milijonov dinar
jev. Številka izgleda visoka; 
dejansko pa ni. Pomis l imo 
na primer nato , koliko stane 
delovna ura buldožerja. 
Okrog šeststo dinarjev, v 
krajevnih skupnostih je pa 
že tako, da komunalna dela 
še precej pomenijo. Ceste, 
v o d o v o d i . . . Ljudem torej ne 
preostane ničesar drugega 
kot da pljunejo v roke kot 
temu pravimo, zgrabijo za 
krampe in lopate ter sežejo v 
žepe. Po tem tudi nekaj je, si
cer pa nič, ali bore malo. Nič 
slabega ni v tem, pravijo 
Braslovčani, ampak družba 
bi lahko malce bolj poskrbe
la vsaj za tista območja, ki so 
med vojno utrpela hud krva
vi davek in bila zatočišča 
partizanov. Dobrovlje! Se 
danes je tam tako kot pred 
dvajsetimi, tridesetimi in 
več leti. Pravzaprav ne tako. 
Ljudje zapuščajo kmetije, 
selijo se v dolino, tisti najbolj 
trdni in navezani na sviaj 
dom pa vztrajajo. Vztrajajo, 
garajo od jutra do večera, si 
po svojih najboljših močeh 
skušajo urediti življenje in še 
vedno na tihem upajo, da se 
bo nekaj premaknilo. Po tem 
Jože Jeram predsednik K O 
Z Z B N O V v Braslovčah po
ve, da se vendarle nekaj pre
mika. V žalski občini zadnje 
čase posvečajo razvoju višin

skih kmetij vse večjo pozor
nost. Na Dobrovljah grade 
dom borcev. V njem bodo 
majhna trgovina, zbiralnica 
mleka, prostori, kjer se bodo 
zbirali ljudje s tega območja 
in se dogovarjali za skupne 
akcije, vel iko pa naj bi po
menil tudi s turističnega vi
dika. Ljudje na Dobrovljah 
zatrjujejo, da bo dograditev 
doma mnogo pomenila tudi 
za morebitni razvoj kmečke
ga turizma. In prav od tega v 
naslednjih letih precej priča
kujejo. Se pa že pri gradnji 
tega objekta zapleta. Zmanj
kuje namreč denarja in prav
kar je prišel račun za neka 
opravljena dela, ki ne vedo 
kako ga naj poravnajo. Za 
pomoč so se obrnili na ob
činsko skupščino. Skoda bi 
namreč bilo, da bi se vse 
skupaj zapletlo tako rekoč 
tik pred dograditvijo. Upajo, 
da bo dom pripravljen za 
svečano otvoritev do prvega 
maja, če ne pa vsaj do Dneva 
borcev. Največ zaslug za po
membno pridobitev imajo 
K K Hmezad Žalec, žalska 
občinska skupščina in Obrt
no združenje, da o domači
nih samih niti ne govor imo. 
Kmet Anton Strojanšek je 
brezplačno prispeval zemlji
šče, drugi so na pomoč pri
skočili z lesom in z udarni
škim delom, sicer pa so lju
dje tod itak vajeni, da sami 
poskrbe za vse. V domu bo 

tudi telefon, kar je še poseb
na pridobitev. Od Braslovč 
do posameznih kmetij na 
Dobrovljah j e o d dvanajst do 
petnajst kilometrov. Lahko 
si torej predstavljamo, kako 
odrezani od sveta so, še zlasti 
zato, ker so tudi ceste slabe. 
In dodajmo k temu še to, da 
ni vodovodov , da so Dobro-
veljčani še vedno vezani na 
deževnico. F R A N C Vratnik, 
predsednik vaškega sveta 
Dobrovlje je povedal, da 
zaenkrat akcija povezave vi
šinskih kmetij s cestami še 
ni obrodila posebnih sadov. 
Vsaj na njihovem območju 
ne. Kljub vsemu upajo, da iz 
tega nekaj bo. Morali pa bi se 
tisti, ki jo vodijo bolj posve
tovati s krajevno skupnostjo 
in se skupaj z njo odločati, 
katere cestne odseke menijo 
modernizirat. 

PRIPRAVE NA 
REFERENDUM ZA 
KRAJEVNI 
SAMOPRISPEVEK 

Braslovška krajevna skup
nost je teritorialno med naj
večjimi v občini in s številni
mi zaselki, kjer ljudje prav 
tako potrebujejo urejene ce
ste in vodovode , pa telefone 
in vse ostalo, brez česar si 
danes ne moremo zamišljati 

urejenega naselja. Prav zara
di množice naselij in terito
rialne velikosti pa so izdatki 
za komunalno dejavnost ne
primerno večji kot kje drug
je. In že spet nastopi začetni 
problem okrog katerega se 
pravzaprav vse skupaj vrti -
denar. Kje dobiti denar za 
vse kar je treba napraviti? 
Razmišljali so in razmišljali 
v Braslovčah, kako naj si po
magajo in rodila se je ideja o 
uvedbi krajevnega samopri
spevka. Trdno so namreč 
prepričani, da jim občinski 
referendum ne more prinesti 
vsega, kar pač potrebujejo. V 
žalski občini so se začeli pri
pravljati na uvedbo četrtega 
samoprispevka. Lahko odlo
čitev o uvedbi krajevnega sa
moprispevka negativno vpli
va na glasovanje za občin
skega? Nikakor, pravi Filip 
Lesjak, predsednik K K 
S Z D L . Krajevni samopri
spevek lahko samo pozitiv
no vpliva na glasovanje za 
občinskega, saj je nekakšna 
njegova dopolnitev. Tudi v 
četrtem samoprispevku bo 
del denarja namenjen vsem 
krajevnim skupnostim in če 
k temu prištejemo še dodat
nega, ki ga bomo zbrali Bra
slovčani, potem sem skoraj 
prepričan, da bo večina gla
sovala Z A . Za oba samopri
spevka. Treba bo le med lju
di in j im stvari prav razložiti. 
Po tem ne bi smelo biti nika

kršnih težav. T o je 
zumljivo samo po sebi. I 
kaj bodo namenili dena 
krajevnega samoprispev 
Predvsem za komunalna 
la. Sicer pa bomo izdali 
sebno-brošuro z opisom 
dvidenih del, tako da b 
ljudje popolno informira 
vsem. 

Večina vseh probleme 
torej vrti okrog denarja, 
kajkrat so naši sogovor 
omenili, da bi bilo vse k 
če bi bila v Braslovčah ir 
strija. K o pa smo jih pov] 
šali, če si jo zares želijo 
odkrito priznali, da pra; 
prav ne. Vsaj ni problem 
onesnaženostjo okolja, 
seveda ne bi smel biti [ 
blem. Bi se bilo treba i 
odločiti za takšno, ki k 
ustvarjala tovrstnih prci 
mov. Problem pa je v neč 
drugem. Večina ljudi iz I 
slovč se vozi na delo naf 
zelo, v Šempeter, pa v Ct 
in Velenje. Tam so si 
ustvarili svoje ime, navat 
so se na delo v določeni 
okolju. Težko bi jih bilof 
pričat naj se zaposlijo v t 
rebitni tovarni, ki bi zrasli; 
Braslovčah. Problem je ta 
v tem, da ne bi bilo delav« 
ki bi se lahko zaposlili do3 
Seveda so to le razmišljal 
in kot kaže, v Braslovi 
kakšnega industrijski! 
obrata še ne bo. 

Braslovče so prav gotovo eden najbolj čistih in urejenih krajev v Savinjski dolini. 2400 ljudi šteje krajevna skupnost, 
večina pa meni, da je kraj zapostavljen s strani družbe. 

ANICA BRIŠNIK O SVOJEM 
KRAJU 

Braslovče, čudovito lep, star trg pod Dobrovljami, vsj 
Savinjske doline, so danes nekam čudno miren kra;̂  
vendar imajo tako bogato življenja so kolo zgodovine z« 
teli v drugo smer in le počasi se nekdanji dogodki j| 
dvigajo iz pozabe. Nam bo uspelo, spet postaviti kraj m'^ 
mesto, ki mu pripada? 

Odkod so Braslovče dobile svoje ime, ni točno zrt 
Cerkvena kronika navaja, da so ga dobile po mejnem 
Braslau, pod čigar območje so takrat spadale. Omenje" 
že leta 986, kar pomeni, da bo ta kraj čez 7 let imel 
tisočletnico! V letu 1140 pa so postale trg. 

V e č kot 200 let so se za posest Braslovč bojevali 2oV 
gospodje in pa gornjegrajski patriarhi. Kljub raznim 
nim listinam se Žovneški gospodje nekako nikdal 
odrekU temu kraju. Saj so bili tu doma, njihov rod je i 
iz gradu Zovnek, v samih Braslovčah pa so imeli svoji 
grad - Legant - v katerem so imeli tudi svoj urbar. 

K o je Herman I I . , najmogočnejši celjski grof, dal na< 
škem marofu umoriti Veroniko Deseniško, drugo žen< 
jega sina Friderika, so jo dobri ljudje položili na mrf 
oder na Legantu, pokopana pa je bila na braslovškemJ 
pališču ob cerkvi, zadaj sedanjega glavnega oltarja. Po 
manovi smrti jo je Friderik dal izkopati in jo mrtvo Pj 
Ijati v Jurklošter, kjer ji je pripravil grobnico in jo po* 
kot pravo grofico Celjsko. Sam pa se je potem, ko je ' ' 
izročil svojemu sinu Ulrihu, preselil nazaj na 2ovnek 

V 16. stoletju je velik požar uničil ves trg, vendar! 
kmalu spet postavili. V kraju je cvetela obrt in ljudje9 
delovni. Ker je bila v tistih časih vedno nevarnost t»J 
vpadov, so okrog cerkve postavili »turški z id« s 4 sV> 
dvižnim mostom (na mestu današnje kaplanije). De* 
zidu je ohranjen še danes. Sicer pa Turki do samih Bi^ 
niso nikoli prišli - najdalje so prišli njihovi zavezniki^ 
in sicer do »Rdečega križa« med Letušom in Mali i^ 
slovčami. Tam pa so bili premagani in so morali bezaj 

A N I C A BBP 
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VUENOSTI 
II TURIZEM BREZ SOB S PRENOČIŠČI 

f ČiTELJEV NI IN TUDI 
TANOVANJ NE 

1 v Braslovčah že dobro leto 
hodijo učenci v novo, sodob-

„no urejeno šolo z mnogimi 
(j najmodernejšimi učili. T o se 
, že pozna tudi pri njihovih 
učnih rezultatih. Na prvi po
gled bi č lovek mislil, da je 

i, vsaj tu vse v najlepšem redu, 
; toda motil bi se. Na braslov-
jški osnovni šoli, ki nosi ime 
J po narodnem heroju Vladu 
I Bagatu se srečujejo s ka-
, dravskimi težavami. Celo iz 
; Šentjurja se vozijo učitelji na 
j delo v Braslovče. V kraju 
! pod Dobrovljami zadnja leta 
• ni bilo zgrajenih nobenih 
I družbenih stanovanj. Učite-
I Iji torej ne morejo živeti v 
! Braslovčah, četudi bi to žele-
,li. Nekaj časa se vozijo sem, 
I potem pa najdejo zaposlitev 
I kje bliže doma, kar je tudi 
, razumljivo, ali pa gredo v 
kakšen drug poklic, kjer bo
do prej imeli možnost dobiti 

j stanovanje. Učiteljev na šoli 
I v Braslovčah primanjkuje, 
I tisti, ki vztrajajo pa so obre-
; menjeni kot malokje. 

Ko pišemo o Braslovčah 
seveda ne smemo pozabiti 
na to, po čemer so najbolj 
znane. Na turizem. Tako pri
zadevni kot so turistični de
lavci v Braslovčah, so le še 
malokje. Mirno bi lahko re
kli, da brez pomoči in pod

pore vseh krajanov ne bi do
segali tako lepih uspehov, ta
ko pa je to kraj, kjer je težko 
videti na tleh odpadke, kjer 
so cvetlice na vsakem kora
ku in na vsakem oknu. Pri
prave na letošnji Dan hme
ljarjev so se že pričele. Letos 
bo 4D razno vanje potekalo kar 
štiri dni. Pripravili bodo raz
stavo žit, čebelarsko razsta
vo , tu se bodo zbrali hmeljar
ski pospeševalci iz vse Slo
venije, zanimivo bo pogleda
ti živinski sejem in se seveda 
prijetno zabavati na mnogih 
zabavnih prireditvah, ki so 
sicer že stara navada in kjer 
se ljudi vedno tre. Turistične 
delavce moti to, da gostinski 
objekt ob jezeru očitno pro
pada, da ni odprt pozimi, ko 
se na jezeru tre drsalcev. . . V 
primeru, da bi bil njihova 
last, bi, tako so povedali, po
kazali, kaj se da vse napraviti 
iz objekta, ki stoji na takšni 
lokaciji. Popolnoma so pre
pričani, da bi Braslovško je
zero v primeru, da bi bil go
stinski objekt v njihovih ro
kah na novo zaživelo in da bi 
ga obiskovalo kar precej lju
di. Imajo pa še eno željo, ki 
zaenkrat zares izgleda le še 
želja. Radi bi namreč uredili 
Žovneški grad. Prizadevna 
Anica Brišnik pravi, da gre 
za objekt, ki je republiškega 
pomena in ne le krajevnega. 
Strokovnjaki s spomeniške
ga varstva zatrjujejo, da bi 

bilo potrebno za ureditev sto 
starih milijonov dinarjev. 
Po tem Brišnikova pove, da 
je to nesmisel in prepričana 
je, da bi se dalo vse skupaj 
urediti z mnogo manj denar
ja. S takimi ljudmi kot so v 
Braslovčah že. Načrti za stre
ho stolpa so sicer že naprav
ljeni, iz vsega skupaj pa 
zaenkrat ni nič, ker bližnji 
hudournik odnaša cesto in je 
nemogoče priti do gradu s 
tovori potrebnega materiala 
za obnovo. Pri Nivoju so si
cer obljubljali, da bodo hu
dournik uredili že lani, ven
dar zares le obljubljali in ni
česar več. 

L e p e so Braslovče. K o člo
vek zaide v ta kraj, se mu zdi 
kot da se je tu čas zaustavil. 
Tako mirno izgleda vse sku
paj in človeku se za trenutek 
zazdi kot da je kraj izumrl, 
pa vendarle le za trenutek, 
ker je to nemogoče. N e m o 
goče zaradi pridnih ljudi, ki 
so delavni kot malokje in v 
vsej svoji zagnanosti prepri
čani, da družba nanje preveč 
pozablja. 

Besedilo: 
J A N E Z V E D E N I K 

Slike: 
T O N E T A V Č A R 

1> ' v:-/j«r/ 
p5*^^'ja Vilija Pristana v Parizljah je najlepše urejena kmetija v krajevni skupnosti. Vili 
Z a / se ukvarja s hmeljarstvom in živinorejo in ko smo ga povprašali, kako je kaj 

^Voljen s cenami, se je le nasmehnil in s tem vse povedal. 

I V A N F A L E , predsednik 
sveta K S . . »Radi bi pospeši
li razvoj naše krajevne skup
nosti. Računamo le na bomo 
uredili telefonsko govorilni
co. Na vaških svetih, enajst 
jih je v krajevni skupnosti, 
so to navdušeno pozdravili. 
Celo na Dobrovljah, do ko
der je dvanajst in več kilo
metrov so zanjo zbrali sedem 
tisočakov.« 

I V A N H R E N : predsednik 
skupščine K S : » V Braslov
čah Zavlačevati nima smisla, 
ker se bo drugače podrla, pa 
tudi obnova bo iz leta v leto 
zahtevala več denarja. Priča
kujemo pomoč občinske 
skupščine.« 

JOŽE JERAM, predsednik 
K O Z Z B N O V : »Najbolj me 
moti nedelavnost komuni
stov v Braslovčah. Seveda 
ne vseh, pač pa predvsem ta
kih, ki imajo dobre položaje 
in so zaposleni izven kraja. 
Celo posmihajo se tistim ki 
delamo in se trudimo.« 

Z V O N E H R I B E R N I K , 
predsednik OO Z S M S : » V 
naši krajevni skupnosti sta 
dve mladinski OO ter aktiv 
na osnovni šoli. Skoda, da 
nimamo svojega prostora, 
saj bi bilo delo tako še plo-
dnejše. Vseeno pa je treba 
reči, da je mladina v Braslov
čah prisotna in delovna vse
povsod.« 

A N D R E J Z O T T L , učitelj 
na OS: » V Braslovčah smo 
dobili novo šolo, stara pa iz 
dneva v dan propada. Pred
log je sicer, da bi jo preuredi
li v otroški vrtec, vendar me
nimo, da bi bilo to povsem 
nesmotrno. V zgradbi nek
danje šole bi lahko imele 
svoje prostre organizacije in 
društva v kraju.« 

RUDI Ž O H A R , podpred
sednik skupščine K S : » S sta
ro zgradbo osnovne šole bo 
treba nekaj ukreniti, malce 
razumevanja in posluha za 
naše potrebe. N e bi smeli po
zabljati v loge Braslovč in še 
sploh Dobrovelj med naro
dnoosvobodilno borbo.« 

A N I C A B R I Š N I K , vodja 
dramske sekcije: » O aktiv
nosti naše dramske sekcije 
je bilo že precej povedano. 
Dosegli smo nekaj lepih 
uspehov in tako se je tudi 
odnos žalske kulturne skup
nosti malce spremenil. Sedaj 
sodelujemo s Slovenci iz 
Smihela na avstrijskem K o 
roškem.« 

FILIP LESJAK, predse
dnik K K S Z D L : » O tem ka
ko bomo glasovali za plače
vanje četrtega občinskega 
samoprispevka ni nobenih 
dvomov. Treba bo le med 
ljudi in j im pravilno razločiti 
stvari. Sicer pa tudi krajevni 
samoprispevek ne bo imel 
takšne veljave, če se ljudje 
ne bi odločali za občin
skega.« 

JOŽE O B L A K , »Žalostno 
je, da kraj, ki ga imenujejo 
turistični, nima trenutno niti 
enega prenočišča. Odločil 
sem se, da za prenočišča po
skrbim jaz. Sem namreč go
stilničar in v naslednjih letih 
bom poskrbel za ureditev 
kakšnih šest sob.« 

F R A N C V R A T N I K , pred
sednik vaškega sveta Do
brovlje: » D o m borcev bo za 
ljudi z Dobrovelj izjemna 
pridobitev, na kakršno so ča
kali že vsa leta po vojni. Sko
da, da smo na področje zna
no iz N O B dolga leta tako 
pozabljali.« 

J A N K O Š O Š T A R I C , po
veljnik P O D : »Precej dela 
imamo. Dokončati moramo 
gasilski dom in po tihem ra
čunamo, da bomo prihodnje 
leto dobili novo avtocister-
no, ki bi služila poleti tudi za 
prevoz vode kmetom na Do
brovlje.« 

J E L K A K O L Š E K , tajnica 
K S : » V Braslovčah so ljudje 
tako delovni kot le malokje. 
Zdaj bo treba iti v akcijo za 
zgraditev nove mrliške veži
ce, napraviti pa bo treba tudi 
nekaj sto metrov novih vo
dovodov .« 
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CELJE 

DAVČNA POLITIKA IN OBRT 
Nujna hitrejša preusmeritev Izmeti j 

Pestrost nalog in zahtevnost pro
blemov, s katerimi se pri svojem re
dnem delu srečujejo organi občinske 
skupščine pa tudi samoupravne inte
resne skupnosti in druga telesa, dobi
va največkrat svoj odmev tudi na se
jah Izvršnega sveta celjske občinske 
skupščine. Zato ni naključje, če so na 
primer na enainštirideseti redni seji 
z enako zavzetostjo obravnavali tako 
nujnost sanacije plavalnega bazena 
ob Ljubljanski cesli kot rezultate, ki 
jih dajejo in bi jih naj dajale preu
smerjene kmetije v občini in nadalje 
nekatera vprašanja davčne politike, 
zlasti v odnosu do malega gospodar
stva, poročilo komisije za ugotavlja
nje izvora premoženja itd. 

Izvršni svet je v celoti podprl priza
devanja Telesnokulturne skupnosti po 
takojšnji sanaciji plavalnega bazena 
ob Ljubljanski cesti. Gre za dela, ki 
bodo veljala 12 mili jonov dinarjev in 
ki žal ne bodo povsem opravljena do 
začetka letošnje plavalne oziroma ko
palne sezone. Nekaj del bo ostalo za 

jesenski čas. 
Vel iko delo je opravila tudi komisija 

za ugotavljanje izvora premoženja. Na 
začetku lanskega leta je imela v delu 
28 že uvedenih postopkov in 27 pred
hodnih postopkov, na koncu leta pa je 
bilo 25 uvedenih in 33 predhodnih po
stopkov. Med letom so bili trije po
stopki ustavljeni brez odmerne odloč
be, ker so občani dokazali zakonit 
izvor premoženja. Iz istega razloga je 
bil ustavljen tudi en predhodni posto
pek. Sicer sta bila med letom na novo 
uvedena dva postopka, dva pa sta bila 
zaključena in potrjena na tretji stopnji 
s pravnomočnima odločbama. 

Seveda pa je v tej zvezi tekla tudi 
beseda o težavah, s katerimi se srečuje 
komisija pri svojem delu predvsem za
radi neustrezne zakonske osnove za 
njeno delovanje in podobno. 

Več kot pomembna so bila srečanja 
z analizo učinkov preusmerjenih kme
tij. Od 389 zaščitenih se je doslej za 
specializacijo v proizvodnji odločilo 
143 kmetij. Na seji Izvršnega sveta se 

je slej ko prej uveljavila zahteva po 
hitrejšem preusmerjanju, saj zdajšnje 
traja okoli šest let, in nadalje, da naj bo 
ta akcija podrejena potrebam in zahte
vam preskrbe prebivalcev celjske ob
čine. T o pa pomeni, da naj bi se v tej 
proizvodnji uveljavljale tudi vrtnine, 
sadjarstvo in ne samo mlečna ter me
sna proizvodnja oziroma pitanci. 

Dosti pobud je bilo okoli razprave o 
izvajanju davčne politike. Ni naključ
je, da so znova izstopala nekatera vpra
šanja, ki zadevajo obrt, zlasti usluž-
nostno. Člani izvršnega sveta so meni
li, da morajo o teh vprašanjih, o davčni 
politiki na sploh, razpravljati tudi v 
krajevnih skupnostih, v krajevnih 
družbenopolitičnih organizacijah, v 
Združenju samostojnih obr tn ikov. . . 
vse zato, da bi dobili konkretnejše po
bude za zboljšanje položaja, čeprav je 
treba povedati, da davčna politika ni 
tista, ki bi odločujoče vplivala na števi
lo obrtnikov storitvene smeri in po
dobno. 

M . B O Z I C 

»IZ AFRIKE V 
NOV« 

P o programu osrednjega 
odbora borcev - prekomor-
cev je ob koncu lanskega le
ta izšla knjiga pod naslovom 
»Iz Afr ike v N O V » , ki jo je 
napisal polkovnik J L A v po
koju Alber t Klun. 

T o pomembno zgodovin
sko delo obravnava boj več 
kot šest tisoč Jugoslovanov, 
ki so v N O V prišli iz Afrike. 
V knjigi je tudi seznam vseh 
teh (6015) borcev. 

Izvršni svet celjske občin
ske skupščine je za nabavo 
večjega števila izvodov te 
knjige odobril znesek 30.000 
dinarjev in tako podprl izda
jo dela, ki je izredno po
membno in med drugim po-
svečemo tudi 35-letnici 
prvih uporov naših ljudi v 
Afriki in 35-letnici usta
novitve prvih treh preko-
morskih brigad. 

M B 

OBČNI ZBOR PD 
PTT CELJE 

Člani Planinskega društva 
P T T Celje so imeli minulo 
soboto v prostorih žalske 
N A M E svoj redni občni 
zbor, ki se ga je udeležilo več 
kot sto ljubiteljev planin. 

K o so ocenili delo posa
meznih sekcij so (po razpra
vi ) izvolil i novo vodstvo. Do
sedanjega predsednika Mak-
similjana Šoba, ki je to funk
cijo opravljal deset let, je za
menjal Janez Krašovec. Vrh 
tega so sprejeli delovni načrt 
za letos. 

Planinsko društvo P T T 
Celje bo letos organizator 27. 
zbora planincev P T T Jugo
slavije. Zbor bo od 2. do 4. 
julija v Logarski dolini. Or
ganizacija tega zbora je ne 
samo velika delovna obvez
nost, marveč tudi priznanje 
celjskim ptt delavcem - pla
nincem za njihovo doseda
nje delo. 

M O J C A L E N K O 

ZAKLJUČNI RAČUNI V ŽALCU 

ZAVZETO IN ODGOVORNO 
Kritična presoja stanja 

Pobuda republiških vod
stev Z K S in Z S S za akcijo 
»zaključni račun« je med 
delovnimi ljudmi in občani 
Žalca naletela na vsesploš
no odobravanje. To lahko 
trdimo danes, ko združuje
mo prve ocene vsebinske iz
peljave nalog v dosedanjem 
obdobju, ki smo jih oprede
lili enotno v sindikatih ter 
Zvezi komunistov v prvi 
polovici januarja. Seveda 
po tem, kar smo doslej izpe
ljali ni mogoče oblikovati 
celovite ocene, saj je še v 
celoti pred nami uresniče
vanje v dosedanjih aktivno
stih oblikovanih nalog. 

Ni mogoče trditi, da so se v 
vseh sredinah v občini ena
ko zavzeto in odgovorno v 
januarju in februarju lotili 
dogovorjenih nalog. Vseka
kor pa ugotavljamo, da smo 
dosegli pomembne pozitiv
ne premike, ki bi jih lahko 
strnili v naslednje: 

Čeprav niso bili za vse 
T O Z D oziroma enovite D O 
ter K S podatki o gospodarje
nju pripravljeni za javno 
obravnavo delavcev in obča
nov čisto v dogovorjenem 
roku, je vendarle presežena 
praksa, da se ti podatki pri
pravljajo praktično do zad
njega trenutka, pred oddajo 
bilance S D K , s čimer je bila 
doslej praktično onemogo
čena poglobljena samou
pravna obravnava. 

Predvsem delavci v gospo
darstvu so ob obravnavi go
spodarskih rezultatov najod
ločneje opozorili, d.a je dosle
dno uveljavljanje samou
pravljanja ter zaostritev od
govornosti do dela na vseh 
nivojih tisti okvir, v katerem 
lahko nastajajo ugodnejši re
zultati gospodarjenja. S tem 
je dan najboljši odgovor ti
stim posameznikom, ki še 
vedno poskušajo pripovedo
vati o nezrelosti, o prevlado
vanju ozkih interesov med 
delavci (npr. samo za delitev 
OD) , kar v bistvu poskuša 
ohranjati odločilne vloge te-

hnokratskih in birokratskih 
struktur. 

Zavzetost za kritično pre
sojo stanja (ki sicer ni bila 
vsem preveč po volji) , je bila 
predvsem usmerjena v bolj
še delo tekočega leta. Preso
ja lanskega stanja in pogojev 
gospodarjenja je predvsem 
služila za kritične ugotovi
tve, ki jih je treba letos pre
seči. T o nenazadnje potrjuje, 
da delavci vedo , kje so tiste 
možne rezerve za boljše delo 
in gospodarjenje in ne nase
dajo poskusom prepriče
vanj, da je za vse slabosti 
krivda v »sis temu«, v dejav
nikih izven njihovih sredin 
in podobno. 

Iz akcijskih programov de
lovanja in obnašanja v 
T O Z D , D O in K S so jih pri
pravljali do 15. marca, bo 
najlažje razbrati, kako globo
ko je smisel akcije »zaključ
ni račun« v posamezni sredi
ni posegel v odločno spremi
njanje zatečenega stanja. Že 
sedaj pa je na mestu ugotovi
tev, da je formalizmu, prakti-
cizmu in samovolji odzvoni-
lo. T o mora ne nazadnje ve
ljati tudi za slabo in neodgo
vorno delo. 

Kljub temu, da sem neka
tere slabosti že omenil, naj 
vendarle dodam, da je 
ustreznejši način obveščanja 
delovnih ljudi in občanov bi

stveni predpogoj za bolj zav
zeto delo. Znani so primeri, 
da so delavci zavrnili spre
jem zaključnega računa, ker 
niso dobili pravočasnih in
formacij in ker niso bili pre
pričani, da prikazano stanje 
dejansko ustreza. Drugi, so
razmerno neugoden vtis je v 
pojavni obliki samozado-
voljstva, ko so v posameznih 
sredinah po nekaterih podat
kih »na vrhu« . 

In še to: v dosedanjih ak
tivnostih, predvsem v obra-
zlagi doseženih rezultatov in 
predlogov delitev so bili 
predvsem izpostavljeni no
silci poslovodnih funkcij, 
predvsem vodje T O Z D . Niso 
bili tako redki primeri ugo
tovitev delavcev, da tej vlogi 
niso dovolj dorasli. T o pa ne
dvomno priča, da je vodja 
T O Z D še preveč samo te
hnični in tehnološki organi
zator dela z manj vpogleda v 
tekoče rezultate poslovanja, 
ki je v navedenih primerih še 
čista domena strokovnih 
služb. 

O teh in drugih vprašanjih 
bomo celovito spregovorili 
na skupni seji občinske kon
ference Z K S in občinskega 
sindikalnega sveta Žalec v 
prvi polovici aprila. 

F R A N C J E L E N 
Sekretar O K Z K S Žalec 

ZVEZA SINDIKATOV SLOVENIJE 
OBČINSKI SVET CELJE 
objavlja 

prosta dela in naloge 

TAJNICE 
- dokončana upravno-administrativna oz. ekonomska 
šola in 3 leta delovnih izkušenj ali 
- dvoletna administrativna šola in 5 let delovnih izku
šenj. 
Kandidatke vabimo, da se oglasijo na Občinskem svetu 
ZSS Celje, kjer bodo dobile podrobnejša pojasnila oz., 
da vložijo svoje ponudbe z opisom dosedanjega dela v 
roku 15 dni na Občinski svet ZSS Celje, Gledališka ul. 
2. 
Prijavljene kandidatke bomo pismeno obvestili o izbiri 
v roku 10 dni po preteku objave. 

KAKO ŽIVA BO NAŠA 
KRAJINA 

Ljudi je treba zadržati v vaseh in zaselkih, da se 
podeželje ne bo spremenilo v pustinjo ali gozd. Z 
boljšimi cestami je treba delavcem olajšati pot do kraja 
zaposlitve, naselja preskrbeti z vodo in elektriko in še 
marsičem, kar bo ljudem olajšalo življenje v njihovem 
rojstnem kraju. Marsikje pa ob tem pozabijo na kmetij
stvo. 

V nekaterih krajih se je število živine zmanjšalo od 
predvojnega za polovico, dve tretjini ali še bolj. Tudi 
druge hrane pridelajo malo. Vel iko njiv je v prelogu, 
travniki ostajajo nepokošeni. N i jih nujno obdelovati, 
saj ljudje živijo od drugega dela. Obdelovanje po sta
rem je prenaporno, po novem se ga ne lotijo. 

Al i cena, ki jo plačujejo za to, da v vaseh ali zaselkih 
ohranijo le hiše, ne pa tudi kmetijstva, ni previsoka? 
Ce bi nove hiše postavili na ožjem območju, ne bi 
potrebovali toliko cest, električnih kablov, vodovo
dnih cevi, otrok ne bi bilo treba voziti daleč v šolo kot 
zdaj. Ohranitev hiš tam, kjer so ljudje živeli pred deset
letji, ko še niso delali v tovarnah, dobi pravi pomen 
šele takrat, ko se ohrani oziroma krepi tudi km.etijstvo. 

N o v e razmere so vel iko spremenile. Pravijo, da se ne 
splača obdelovati vse kmetijske zemlje kot včasih. 
Naporno delo ni nagrajeno tako kot v tovarni. Marsika
tera vaška družina obdela le toliko zemlje, da pridela 
hrano za lastno gospodinjstvo. Drugo prerašča plevel 
ali grmovje, četudi so pri hiši mlajši, ki delajo v to
varni. 

P o starem res ne gre gospodariti, to je jasno. Toda če 
so v nekem kraju redili pred zadnjo vojno dvakrat ali 
trikrat toliko živine kot zdaj, bi bilo treba le pogledat^, 
ali za pospeševanje kmetijstva res ni moč storiti nič. 

Nekateri kmetovalci pridelajo s sodobnim obdelova
njem zemlje in z izdatnim gnojenjem dvakrat do tri
krat toliko krme kot pred vojno in redijo toliko več 
živine. T o bi uspelo go tovo povsod, kjer ni prehude 
poletne suše. Vsak mali kmet pa se ne more lotiti 
takega kmetovanja, zlasti ne, če je hkrati delavec. Mo
rali bi se povezovati , združevati, kot so že začeli na 
Tolminskem s skupnimi hlevi. Kmetje pridelujejo na 
svojih posestvih krmo, ki jo zapeljejo v skupen hlev. 
Tam je njihova živina. Za njo skrbi le nekaj hlevarjev, 
da kmetom-delavcem ni treba vsak dan krmiti živine 
in so čez soboto in nedeljo prosti, kot če je sploh ne bi 
imeli. Iz skupnega hleva pa dobijo mleko, oziroma 
izkupiček zanj, če ga je vel iko. 

Tak skupen hlev je lahko večji, vaški, zlasti kjer je 
vel iko manjših kmetov. Lahko si ga uredi tudi le nekaj 
večjih kmetov, ki potem delajo pri živini in pridelujejo 
krmo. L e tako bo naša krajina ostala tudi kmetijsko 
živa, kot je bila včasih, in se ne bo spreminjala le v 
bivališča delavcev. 

J O Ž E P E T E K 

TOVARNA AROM IN ETERIČNIH OLJ 
ETOL-IFF CELJE 

Razpisna komisija delavskega sveta 

ponovno 
razpisuje 
dela oziroma naloge 

INDIVIDUALNEGA POSLOVODNEGA 
ORGANA DELOVNE ORGANIZACIJE 

Za razpisane delovne naloge se zahteva: 

- visoka izobrazba ekonomske, pravne, kemično-te-
hnološke ali živilsko-tehnološke smeri 

- 5 let delovnih izkušenj na delu oziroma nalogah s 
posebnimi pooblastili in odgovornostmi 

- aktivno znanje angleškega, nemškega ali francoske
ga jezika 

- zunanjetrgovinska registracija 
- moralno-politične kvalitete in pravilen odnos do sa

moupravljanja. 

Kandidati morajo podati predlog o uresničevanju smo
trov in ciljev delovne organizacije z načinom realizacije 
razvojnega programa in opredeliti v njem svojo vlogo. 

Navedena dela oziroma naloge razpisujemo za dobo 
4 let. 

Kandidate prosimo, da pismene prijave z dokazili o 
izpolnjevanju pogojev pošljejo v 15 dneh po objavi 
razpisa na gornji naslov pod oznako »ZA RAZPISNO 
KOMISIJO«. 

Prijavljene kandidate bomo o izbiri obvestili v 15 dneh 
po zaključku postopka za izbiro. 



Merx Celje 

MARKET-
y PONOS, 
VESEUE 
GRE ZA NOV MERXOV MARKET NA 
OSTROŽNEM 

Tudi doslej niso bili Jbrez trgovine, 
toda zdajšnja je le nova, večja, bolj 
založena... skratka tista, ki so jo dolgo 
čakali in nazadnje dobili. To pa ni ni
koli prepozno. 

Novi Merxov market na Ostrožnem 
je najmlajši član velike družine Te
meljne organizacije P R O D A J A Celje. 
Najmlajši, pa zato prav nič sramežljiv. 
Že ob rojstvu, to pa je v ponedeljek 12. 
marca, je stopil trdno na svoje noge. Je 
shodil povsem samostojno. In v veselje 
vseh, predvsem pa krajanov tega ob
močja, ki ga vse bolj in bolj obiskujejo. 
Tudi v tem je navada in novinca si 
moraš najprej ogledati, ga spoznati. 

Anica Lešnik 

N o v i Merxov market stoji na izredni 
lokaciji, ob glavni cesti, ki pelje na 
Ostrožno in potem proti Šmartnemu v 
Rožni dolini. Sicer pa je njegovo zaledje 
dosti večje. Ni ga težko najti. Nekaj ko
rakov naprej od gasilskega doma. 

Merxov market na Ostrožnem je vse
kakor ponos družini in v veselje kraja
nom tega območja. Je lep in prav tako 
moderno opremljen. V celoti ima 750 
kvadratnih metrov neto površin, samo 
prodajnemu prostoru so odmerili 256 
kvadratnih metrov. 

Kolekt iv Merxa je za to novo pridobi
tev odštel okoli osemnajst milijonov di
narjev. 

V marketu je dvaindvajset delavcev. 
Med njimi je kar devetnajst prodajalk. 

Tudi v tem je zagotovilo, da bo postrež
ba vselej dobra in da so tu ljudje, ki vam 
bodo vedno tudi najbolje svetovali. 

Poslovodkinja nove M e r x o v e enote 
na Ostrožnem je Anica Lešnik. Moramo 
reči, da je izkušena prodajalka. Za njo je 
že osemnajst let dela v trgovini. In vsa ta 
leta pri Merxu. 

Zdaj je na čelu kolektiva, ki se zaveda 
svojega dela in odgovornosti. Zato že od 
vsega začetka velika zavzetost. 

»Vidi te , tu, na policah v našem marke
tu, boste lahko dobili vse, kar potrebuje 
gospodinja za vsakodnevno rabo. Pre
vladujejo seveda živila. Vseh vrst. Vsa 
osnovna živila. Kaj bi naštevala. 

V zalogi bo vselej dovolj zelenjave, 
prav tako sadja. Za kruh ne bo nikoli 
zadrege, prav tako ne za mleko, za sire 
vseh vrst. Po leg sveže je tudi zmrznjena 
zelenjava. 

Čeprav to naj ne izzveni kot reklama, 
moram vendarle reči, da smo bogato za
loženi tudi z vsemi vrstami pijač. 

Bogate, kar poglejte, so stalaže s čoko
lado. In potem bonboni in vse, kar sodi 
zraven. 

Na delikatesnem oddelku je vel iko 
blaga. Zato zadreg ne bo, kadar bo treba 
izpolniti tudi zahtevno željo. Podobno 
velja za mesnico, za oddelek, kjer proda
jamo meso. 

Najbrž ni treba opozoriti, da imamo 
najrazličnejše konserve, tudi kavo, ki jo 
na željo zmeljemo. Dišave, čaj i . . . otro
ške jedi. 

V našem marketu je tudi vse, kar po
trebuje gospodinja za delo v kuhinji, od 
čistil, do raznih plastičnih veder in po
dobno . . . « 

Ž e prvi dnevi so pokazali, da je prišel 
bife v novem marketu več kot prav. N i 
kdove kako velik, saj ima le 49 kvadrat
nih metrov. Zato pa je prijeten, vabljiv. 
V njem so že zdaj štiri mize ter seveda 
štiriindvajset sedežev. V poletnem ozi
roma toplejšem času bo zaživel tudi ta
ko imenovani letni vrt. N e bo se treba 
stiskati med štirimi stenami. Posedeli 
boste lahko tudi zunaj in v miru spili. 

Kako velik bo letni vrt, je zaenkrat 
težko reči. Najbrž bo njegovo velikost 
narekoval tudi obisk gostov. 

Sprehod med bogato naloženimi sta-
lažami v marketu je še opozoril, da je v 
njem tudi najosnovnejše, kar potrebuje 
otrok v šoli. Torej tudi zvezki, bloki, 
svinčniki in peresa, lepila, barvice in še 
kaj. 

Na koncu svetle trgovine, ki vabi tudi 
zaradi založenosti, tudi zaradi pisanih 
barv, blaga. . . so štiri blagajne. Vse bo
do delale le tedaj, ko bo večji naval kup
cev, sicer pa manj. Toda, vselej toliko, 
da se pred njimi ne bodo vile vrste. Tudi 
v tem je pozornost do kupca. 

N o v i Merxov market na Ostrožnem je 
zaživel. Njegovo okolje še ni povsem 
urejeno, toda dela hitro napredujejo in 
najbrž ni daleč tisti dan, ko bodo komu
nalni delavci zapustili to delovišče in 
med drugim odprli svojemu namenu tu
di lep parkirni prostor, čeprav se ga je 
dalo uporabljati že zdaj. 

N o v i market je torej tu. Prinesel je 
nov življenjski utrip v Krajevno skup
nost Ostrožno in odstranil premnoge 
skrbi zaradi nakupa blaga, zlasti tistega, 
ki ga v hiši in kuhinji potrebujete vsak 
dan. 

OSEBNA LEGITIMACIJA IN 
LETOŠNJI NAČRT 

Gre za M e r x o v o Temeljno organizaci
jo združenega dela P R O D A J A Celje, za 
organizacijo, ki povezuje nič manj kot 
enainšestdeset delovnih enot, se pravi 
trgovin vseh vrst, od klasičnih do samo
postrežnih, marketov itd. 

Niti te vel ike Temeljne organizacije so 
razpredene v celjski, konjiški, žalski, 
mozirski in ljubljanski občini. Največ 
enot je seveda v celjski občini - kar 
dvainpedeset. 

V Temeljni organizaciji združuje svoje 
delo 400 delavcev. Po leg tega je na njene 
enote vezanih še sto učencev v gospo
darstvu. 

»Takšna je naša Temeljna organizaci
ja danes, toda že jutri, že ob koncu leta 
in zlasti prihodnje leto in tako naprej bo 
spet večja. Večja za nove trgovine, pred
vsem za markete in še za kaj,« je med 
drugim ugotovil direktor T O Z D P R O 
D A J A Celje v okviru delovne organiza
cije Merxa, Stanko Golavšek, in nadalje
val: 

» Ž e letos začenjamo s prenekaterimi 
pomembnimi naložbami. Upamo, da z 
vsemi, ki so v načrtu, saj smo prepriča
ni, da bomo zanje ugodno rešili tudi vsa 
finančna vprašanja. 

Ko t prva med novimi investicijami je 
na vrsti blagovnica v N o v i vasi. Dela 
bomo pričeli v sredini letošnjega leta in 
jih predvidoma končali čez leto dni. 

Po tem je tu market na Otoku I I I -S . 
Ker gre za razmeroma manjšo enoto, 
računamo, da jo bomo lahko usposobili 
za delo v osmih mesecih od začetka 
gradnje. 

M i m o tega se pripravljamo na začetek 
gradnje marketa v Skofji vasi. Predvide
vamo, da ga bomo izročili namenu na 
začetku prihodnjega leta. 

V letošnjem načrtu pa sta o načrtu še 
začetka del za dve novi blagovnici in to 
na Dobrni ter v Vitanju. 

Ko t prioritetna naloga pa je seveda 
naša udeležba pri gradnji nove celjske 
veleblagovnice, v kateri bomo imeli dve 
nadstropji. Sicer pa, kot je znano, gre za 
sodelovanje med nami, se pravi Mer-
xom, Kovinotehno in Tkanino. 

Stanko GolavšekI 

Čakajo nas pa še nekatera druga dela, 
kot na primer preureditev marketa na 
Ljubljanski cesti, prav tako samopo
strežne trgovine P o d gradom ter preure
ditev dveh klasičnih trgovin v samopo
strežni in to v Pečovniku ter Ljubečni. Z 
vsemi temi preureditvenimi deli bomo 
pričeli kmalu. 

Za uresničitev tega programa bomo 
samo letos namenili okoli 190 mili jonov 
dinarjev. Tu gre seveda za lastna sred
stva naše temeljne organizacije, za zdru
žena sredstva v okviru delovne organi
zacije, zatem za združena sredstva s pro
izvodnimi organizacijami in za posojila. 

P o izvršitvi teh del bo imel kolektiv 
naše temeljne organizacije okoli sedem
sto članov, število učencev v gospodar
stvu pa se bo povečalo za sto, se pravi na ^ 
dvesto.« ^ 

Na otvoritvi marketa so uspešno nastopili tudi otroci iz osnovne šole »Veljko 
Vlahovič« 

Pred blagajno v marketu . . . 



VELEBLAGOVNICA T 

OSEMLETNA 
PRIJATEUlCA 
Celjani in oltoličani so z veleblagovnico veliko pridobili 

Ob 8. obletnici otvoritve vele
blagovnice T, tO je 27. marca, bo 
v Narodnem domu v Celju modna 
revija, na kateri bodo prikazali 
pomladansko in poletno kolekci
jo vodilnih proizvajalcev modne 
konfekcije pri nas. Revijo bodo 
združili z glasbenim večerom, na 
katerem bodo nastopili člani New 
Svving Ouarteta, ansambla Vikija 
Ašiča in tria Umek, prireditev pa 
se bo pričela ob 19.30 uri. 

Natanko 27. marca bo poteklo osem 
let, kar so v Celju predali svojemu na
menu sodobno veleblagovnico teda
njega Tehnomercatorja in jo kratko 
poimenovali v veleblagovnico T. To je 
bila tedaj res velika pridobitev za vse 
Celjane in okoličane, saj jim je v svojih 
prostorih ponudila veliko izbiro blaga 
najrazličnejših proizvajalcev. Nena
zadnje govorijo o upravičenosti grad
nje veleblagovnice T tudi kazalci vsa
koletne realizacije. Ne da bi se podrob
neje spuščali v številke lahko rečemo, 
da so ti kazalci iz leta v leto večji, kar 
nedvomno priča, da potrošniki radi za
hajajo v veleblagovnico in ji tudi zau
pajo. 

Seveda pa je osem let po svoje kar 
dolga doba. Posebej še za takšne objek
te, kot je veleblagovnica T. Ugotavljajo 
namreč, da je veleblagovnica premaj
hna, da bi lahko v celoti zadostila potre
bam in željam potrošnikov. Kupna moč 
je iz dneva v dan večja in s tem je tudi 
trgovska dejavnost doživela zelo hiter 
razvoj. 

Slednjemu se bi mogla ogniti niti ve
leblagovnica T, ki je poskušala v okvirih 
posameznih blagovnih skupin ponujati 
potrošnikom čimveč različnega blaga in 
tako počasi postala pretesna in tudi pre
malo funkcionalna v svoji ponudbi. Ja
sno je, da so pričeli v veleblagovnici 
takoj razmišljati o tem, kako bi razbre
menili posamezne blagovne skupine, 
kako bi posodobili notranjo opremo ve
leblagovnice in kako omogočil i kup
cem, da bi v veleblagovnici našli vse 
tisto, kar želijo in potrebujejo. V ta na
men so že izdelali nekakšen načrt poso
dabljanja veleblagovnice. Tega pa bo 
moč uresničiti tedaj, ko se bodo iz sled
nje etaže veleblagovnice preselile neka
tere strokovne službe v nove prostore. V 
peti etaži veleblagovnice bodo tako pri
dobili obilo prodajnih površin, lahko 
razširili nekatere blagovne skupine, jih 
tudi prerazporedili in jih skratka zao
krožili tako, da bodo čimbolj pri roki 
potrošnikom. Ob tem pa pripravljajo v 

tej peti etaži tudi novo blagovno skupi
no, katere namembnost pa naj zaenkrat 
ostane še skrivnost. 

Marsikdo od potrošnikov se je že kdaj 
vprašal, ali vzporedno z izgradnjo so
dobnih veleblagovnic in z uvajanjem sa-
moizbirnega načina kupovanja pri nas 
ustrezno izobražujejo tudi trgovce. Za 
trgovske kadre v veleblagovnici T, pa 
tudi za vse ostale, ki delajo v prodajnih 
enotah tozda Tehnomercator delovne 
organizacije Kovinotehna Celje velja, da 
jih skozi priložnostne seminarje in dru
ge oblike izobraževanja usposabljajo za 
takorekoč nov poklic trgovca - sveto
valca. Pri tem jih seznanjajo z najnovej
šimi načini prodajanja, z lastnostmi bla
ga in zakonodajo blagovnega prometa. 
Res pa je tudi, da trgovci niso ustrezno 
izobraženi že tedaj, ko pridejo iz šole. 
Kajti v šoli jih še vedno izučijo za trgov
ce in ne za svetovalce potrošnikom. Od 
tod zato tudi številne pr ipombe kupcev 
na slabo postrežbo prodajalcev, ki je po

gosto le ponudba tistega blaga, ki ga 
kupec pokaže ali zahteva, ne pa tudi 
svetovanje potrošniku za najboljši na
kup. 

Da bi se izognili kritičnim pripombam 
potrošnikov na račun postrežbe in po
nudbe blaga, so v veleblagovnici T že ob 
njeni otvoritvi uvedli knjigo pripomb in 
želja potrošnikov. A izkazalo se je, da 
ljudje vse premalo segajo po njej, pa 
čeprav bi bila dober kažipot t rgovcem 
pri utiranju poti večjega sodelovanja 
med njimi in potrošniki. V veleblagov
nici so si precej obetali tudi od podpisa 
dogovora med Dobrino in občinskimi 
konferencami svetov potrošnikov, toda 
tudi ta oblika sodelovanja doslej še ni 
zaživela. N e d v o m n o pa je res, da bi šele 
tesnejše sodelovanje med tistimi, ki pro
dajajo blago in onimi, ki ga kupujejo, 
rodilo sadove in zadovoljilo tako potroš
nike, kot trgovce. Kljub navideznemu 
razkoraku, pa se v tozdu Tehnomerka-
tor vseskozi trudijo, da bi v vseh svojih 

prodajnih enotah ponudili čimbolj pe
stro paleto blaga svojim potrošnikom. 
Zato so prodajalni Salon T in Novos t že 
obnovili po načelih najsodobnejših spe
cializiranih trgovin, letos pa načrtujejo 
preureditve tudi v prodajalnah Plastika 
in Posrednik. 
Plastiko, kot jo Celjani doslej poznamo, 
bodo namreč ukinili ker menijo, da je 
tovrstnega blaga dovolj na voljo v dru
gih trgovinah. Tej trgovini bodo dali 
nov prodajni predmet in jo preselili na 
Tomšičev trg, v prostore dosedanjega 
Posrednika. T o trgovino pa bodo prese
lili v nove prostore. 

T o so načrti, ki jih bodo v tozdu Te
hnomercator po vsej verjetnosti uresni
čili že letos. Žal pa med njimi ni moč 
najti rešitev, kako bi ob veleblagovnici 
T omogočil i parkiranje vsem tistim kup
cem, ki nakupujejo vel ike količine bla
ga. Kaže, da bo zato treba res počakati 
na parkirno hišo, ki naj bi jo zgradili ob 
Gubčevi cesti. 



KOVINOTEHNA: 

ZAKUUČNI RAČUN - ZRCALO USPEHA 
Kovinotehna ni samo ena največjih 

celjskih delovnih organizacij. S svojo 
dejavnostjo, prodornostjo in uspeš
nostjo se uvršča tudi med največje ju
goslovanske delovne organizacije na 
področju trgovine, v svoji specialnosti 
- tehnični trgovini pa je sploh v vrhu. 
V svojih osmih temeljnih organizaci
jah združenega dela in skupnosti skup
nih služb je 1678 delavcev lani ustvari
lo domala 7,4 milijarde dinarjev skup
nega prihodka. S tem so s samo 45 več 
delavci ustvarili za dobro milijardo 
več skupnega prihodka kot leto poprej, 
dohodka pa je bilo kar za 160 milijonov 
dinarjev več. Tudi čisti dohodek, ki so 
ga lani ustvarili v višini 276,2 milijona 
dinarjev je zavidljivo visok. 

Ti osnovni podatki o gospodarjenju v 
lanskem letu dokazujejo, da pomembno 
rnesto, ki ga ima Kovinotehna kot trgov
ska delovna organizacija v celjskem, 
slovenskem in jugoslovanskem prosto
ru ni naključno. Je plod prizadevanj 
vseh delavcev in pestre palete dejavno
sti te delovne organizacije. 

Ko t že omenjeno, se ta odvija v osmih 
temeljnih organizacijah združenega de
la. V Kovinotehni ne zanemarjajo dejav
nosti katerekoli od njih. V svojih razvoj
nih načrtih pa dajejo največji pomen 
predvsem temeljnim organizacijam Ve-
leprodaja. Zunanja trgovina. Inženiring 
in Tehnična trgovina. 

T O Z D Veleprodaja je lani naprimer 
ustvaril nad 3,6 milijarde dinarjev skup
nega prihodka, v svojih dvaindvajsetih 
poslovalnicah pa so v veliki meri zado
voljili potrebe gospodarstva in občanov 
po izdelkih metalurgije, tehničnega bla
ga, instalacij, stanovanjske opreme, ši
roke potrošnje, materialov za gradbeniš
tvo in kemije. 

V T O Z D Zunanja trgovina, kjer je 
zaposlenih 131 delavcev, so lani ustvari
li 2,7 milijarde dinarjev celotnega pri
hodka in nad 21 milijonov čistega do
hodka. Ta temeljna organizacija ustvar
ja domala tretjino skupnega prihodka z 

uvozom, poslovanje z deželami vzhoda 
in deželami tretjega sveta pa dosega 30 
odstotkov. Lani so izvedli nekaj izredno 
zahtevnih poslov, med katerimi na prvo 
mesto uvrščajo uvoz celotne opreme za 
termoelektrarno Šoštanj I V , omenjajo 
pa še druge obsežne projekte kot uvoz 
opreme za kartonažno tovarno Umak, 
pa tovarno celuloze Krško, ravensko že
lezarno itd. 

T O Z D Inženiring je najmlajša temelj
na organizacija Kovinotehne, a hkrati 
ena najpomembnejših, saj želijo s kom
pletno ponudbo preko te T O Z D gospo
darstvu doma in v tujini ponuditi kom
pletne usluge in izdelavo kompletnih 
objektov »pod kl juč«. Čeprav mlada, be
leži ta T O Z D pomembne uspehe. Naj 
omenimo inženiring za tovarno A C pa
pirja celjskega Aera, pa za Alpos , tovar

no stekla Gostivar m nekatere druge. Ta 
T O Z D je lani ustvaril 31,5 milijonov 
skupnega prihodka in domala 10 milijo
nov čistega dohodka, v T O Z D Tehnič
na trgovina, ki se ukvarja z maloproda
jo v številnih trgovskih lokalih tako na 
celjskem območju kot izven^njega, je v 
minulem letu ustvarila 413,7 milijona di
narjev skupnega prihodka, čisti doho
dek pa je presegel 27 milijonov dinarjev. 
Pestra ponudba in večja specializacija v 
korist potrošniku in lažjemu izboru po
trebnih artiklov, so osnovni smotri v de
javnosti te T O Z D . 

Seveda ne gre pozabiti še preostalih 
T O Z D . Tako v T O Z D Skladišče-Tran-
sport 362 zaposlenih skrbi za nemoten 
pretok in ustrezno skladiščenje kar 
60.000 izdelkov. Tudi ta T O Z D ustvarja 

lepe gospodarske rezultate. 113 milijo
nov skupnega prihodka, in 46 milijonov 
čistega dohodka pač ni mačji kašelj. 

T O Z D Tehnomercator se je s svojim 
delom še posebej uveljavil na celjskem 
območju. V tej največji celjski velebla
govnici in v številni ter razvejani mreži 
poslovalnic je 207 delavcev lani ustvari
lo 252,6 milijona dinarjev, čisti dohodek 
pa je presegel 29 milijonov. Ostajata še 
dve temeljni organizaciji. T O Z D Uni-
verzal Požarevac, v katerem je 28 delav
cev v okviru svoje dejavnosti, ki je no
tranja trgovina na malo in trgovina na 
veliko za reprodukcijo, ustvarilo kar 66 
milijonov dinarjev skupnega prihodka 
in domala 3 milijone čistega dohodka. 
Med najmanjšimi T O Z D v Kovinotehni 
pa je T O Z D A O P (avtomatska obdelava 
podatkov), ki uživa ugled nekakšne srči
ke celotnega sistema, saj si je danes brez 
avtomatske, računalniške obdelave šte
vilnih podatkov že zelo težko zamišljati 
dobro delovanje ostalih delov zaplete
nega sistema. Ta T O Z D , ki zaposluje 21 
delavcev je lani ustvaril nad 17 milijo
nov dinarjev skupnega prihodka. 

K o so delavci Kovinotehne nedavno 
tega obravnavali svoj zaključni račun, 
so še posebej izpostavljali, da beležijo 
ugodno gospodarsko rast in zelo solidne 
rezultate poslovanja. K njim je pred
vsem pr ipomoglo bolj organizirano in 
bolj kakovostno delo vseh delavcev v 
temeljnih organizacijah in skupnih služ
bah ter seveda uspešnost izvedene inte
gracije z bivšim Tehnomercatorjem Ce
lje, kar je delovni organizaciji Kovinote
hna dalo dodatno veliko gospodarsko 
moč, ki že presega več kot le seštevek 
uspešnosti obeh prejšnjih organizacij. 

Ob tem pa so ob ocenah zaključnih 
računov izpostavljali, da so gospodarski 
rezultati sicer dobri, da pa bi lahko bili 
še mnogo boljši, če bi še izboljšali svojo 
organiziranost in zagotovili večjo pro
dornost v izvrševanju osnovnih ciljev 
svojega razvoja. 

-ep-

JANKO KAC: 

GRUNT 
3 

Molče sta sedla oče in sin za javorjevo mizo in se zazrla 
vsak skozi eno okno. Podobna sta si bila kakor dve grudi 
iste njive: Tona v pripeki sredi poletja, Matija pod zimo, ko 
jo že zmrzal razkreplje. Nad njima je plaval v stekleni 
skledčki, pisani skledčki pisan golob in seje zdelo, da gleda 
2 dopadanjem na svoja vernika. Na steni so viseli kmtski 
svetniki, patron zmladletja sveti Jurij na konju, ko tlači 
^maja, gospodarjev patron sveti Matija, tesač s plankačo, ki 
^edu ukazuje, sveti Anton s prašičkom brani za darovano 
Povojeno kračo vse leto svinjake pred kugo, sveta Lucija pa 
gleda z deviškimi očmi začudeno dvoje očes na krožniku, in 

ve, kaj bi ž njima. Zastonj bi iskali po kmetskih hišah 
Podob spoznavalcev, devic, škofov, opatov in drugih svetni
kov molitve. Kmet prizna le koristne svetnike, ki mu vižajo 
i^to in letino ter varujejo ljudi in živad pred boleznimi. 

Polona je postavila polič starine na mizo in sama pri-
sedla. En sam požirek je napravil Matija in porinil polič 
pred Toneta: 

"Krepko srkni, da boš pametno mislil in prav govoril.« 
Tona je hlastno požiral, da mu je med glasnim goltanjem 

Poskakovalo Adamovo jabolko. 
"Trezno je treba presoditi tvojo zadevo. Tona, brez žen

skega javka in zbadljive besede,« je povzel oče. »Nerodna 
^ č je nezaželeni otrok za naju starša, zate in tudi za njo. 
Gobce bodo otresali, teden, dva in šepetali za nami, ko 
"omo šli k maši, v trg ali v mesto. Potem pride pa že kdo 
^rugi na vrsto in se pozabi sramota. Zaradi tega pa ne bo 
rrianj ne mene ne tebe, Polona, in ne Tona, tudi Kolenče-

se ne podere zaradi enenga nenamenjenega cmeravta. 
^ 3 bi hodil ti. Tona, zaradi bab od hiše? Ne nori! Na 
'zgubljenega sina se spomni, kako seje stepel s kruhom in 

bi bil prav rad jedel v tujini pri svinjah pomije iz korita. 
Stara je že ta storija, pa se vsak dan na novo dogaja. Doma 
ostaneš! - Da jo imaš rad, tisto kuharico, si rekel« 

»Res, oče, rad jo imam!« je vnemo potrdil Tona. 
V prijazen nasmešek se je razvezal irhasti starčev obraz. 

Prav kakor obraz detetov z vedrimi očmi in brezzobimi 
dlesni. 

»Štirideset jih že imaš na plečih. Tona, pa še nisi spoznal, 
da je vsa tista ljubezen, ki so jo polne pesmi in knjige, le , 
varljiva čarovniška vešča, ki so jo vzeli iz otroških pravljic i 
tepci, ljudje, ki jim je življenje le igrača in so pokvarili že \ 
mnogim življenje s svojo trapasto bajko. Kdo je pel take • 
pesmi: brezdomni muzikantje, pijani kočarji, ki so zapra
vili svoje bajte, hlapci in dekle, ki jim gospodar skrbi za I 
delo in jelo ter še za obilno plačilo povrhu, pa svetna in j 
duhovna gospoda iz dolgočasja, kakor petelini v soparnih ] 
popoldnevih. Poglej življenje, pa kmalu previdiš, da se 
suče čisto drugače, kakor pojo pesmi. Pa porečeš nemara, 
da se življenje ne suče prav. Le potolaži se, ne boš ga 
preokrenil. Ljubezen je prijeten pajdaš, pa slab, slab gospo
dar. Še okopaval bi slabo, če bi ti godci godli, kaj šele 
gospodaril! Praviš: »Rad jo imam!« »Vprašam te. Tona, 
zakaj jo imaš rad?« 

Tona je poslušal in molčal. Polona pa je globoko vzdi-
hnila. 

»He, he! Ne veš, kaj bi rekel! Črne oči, polni boki, lepi 
lasje in rdeče ustnice - meniš, da jih ima le tvoja. Dokler so 
ženske mlade, so vse enake, ker so pač mlade. Po petih, 
desetih letih so si pa spet vse podobne. Še potice se človek 
naveliča, če je vsak dan na mizi. Vzeti jo tudi misliš?« je 
vrtal starec v razbolelo sinovo srce. 

Tona pa je sedel mrk in vase zaprt ter ni rekel ničesar na 
očetovo vprašanje. Z žilasto roko je spet pograbil majoliko 
in hlastno izpraznil ostanek vina. 

»Tako je prav, Tona. Taka huda hrasta se mora odmočiti. 
Še eno mero ga prinesi, Polona!« 

Ko je izginila Polona v klet, je položil oče sinu roko na 
rame: 

»Tona, dekla ni za grunt. Kdo je navajen le ubogati, ne bo 
znal nikoli velevati. Kakor čaka družina le na gospodarja in 
lenari, če ni ukaza za delo, tako praznuje ves grunt, če ne 
zna gospodinja dela ravnati. Ce začne dekla ukazovati, boš 
pa ti sam še za pastirjem pri hiši. Vse lahko daš in moraš 
dati dekli: jedi in pijače, pokoja, obleke, in še kot, ko 
obnemore. Vse » le vajeti ji ne daj nikoli! Le poglej, kdo pa 
jemlje deklo za ženo? Kdor ne ve, kaj je grunt! Kmalu 
pojde z ljubeznijo vred vase, kar so prigarali očetje in dedi, 
za tisti plot, kjer ni nobenega kola. Ko bi bil ti star dvajset 
let. Tona, ti ne bi tako govoril, ker bi nič ne opravil. Zato pa 
je prav in v redu, da starši izberejo mlademu druga. Treba 
je pretehtati vse, kakor za jarem voličev, če bosta vozila. 
Trda je namreč ledina življenja na gruntu. Ti pa si že v letih. . 

Tona, zato ne budali za deklo! Z njo že uredimo. - Je fant?« 
Kakor da se je prebudil iz omotice, je Tona pogledal 

očeta: 
»Krepek fantje. Za Antona so ga krstili.« 
Polona je prinesla novo mero in se je kar čudila lepi 

složnosti med očetom in sinom. 
»Nič ne glej zaludeno, Polona. Stvar je že urejena. Škoda 

lepega dne za prazno govorjenje. Čez nekaj dni se vse še 
bolj poleže. Ko se prespimo in premislimo, pa se pome
nimo do kraja. Kozarce nalij, Polona, da trčimo!« 

Ko so bili kozarci naliti, so Kolenci trčili. Tujec, ki bi 
prišel slučajno v hišo, bi niti ne mislil ne, da se je tu pravkar 
odločila usoda komaj rojenega Tončka. Tudi družina, kije 
prišla h kosilu, se je na tihem čudila, do so bili vsi trije, 
kakor da se ni prav nič zgodilo. 

IV. 
Pod večer je mazal Tona nov železni vitelj za skednjem, 

da bo dobro tekel drugi dan, ko spustijo ječmen skozi 
mlatilnico. Nihče ni imel takrat v vsej fari ne mlatilnice ne 
vitlja, temveč so vsi bili dolge tedne, kakor že stoletja, žito s 
cepcem, da je polnil razposajeni pikapoka od zore do 
mraka vso dolino s poskočnim pritrkavanjem. Pisani šopki 
so štrleli na palicah izpred podov, znamenje mlačve. Čast 
in ponos mlatičev je bil ta šopek in kljub napornemu delu 
so mlatiči vestno pazili, da jim ga drugi mlatiči niso izma
knili. Če so pa vendar prišli obenj, so gledali, da so ga sami 
izmaknili drugje in ga nasadili pred svoj pod. Dolg čas 
enakomernega dela so si preganjali še na druge načine. 
Sredi zavetovanega sukanja cepcev je planila zviška na 
nasad brezova metla: »Dobro jo sklepljite!« je kriknil sose
dov mlatič in že odbrzel. Če ni bil dosti uren, so ga mlatiči 
prijeli in je moral med zasmehom nesti nesklepano metlo 
nazaj domov. Nedolžne šale so se vrstile dan za dnem med 
obilnimi malicami in so se kadile opoldne po vseh mizah 
ogromne glinaste sklede, polne pehtranovih štrukljev, čez 
in čez posutih s sočnimi rumenimi ocvirki. Vrč Ijutomer-
čana je krožil iz rok v roke cele tedne, da je bila omlačena 
še rž in pšenica in so stalo pred podom dolge vrste tesno 
zvezanih škopov. Presna slama je dišala po vsej dolini 
kakor božje kadilo k mlačvi, prazniku rodovitnosti. 

Tona je bil pa računar in se mu je videla mlačev na cepe 
nepotrebna potrata. »Dobre tri tedne se vleče mlačev,« je 
tuhtal že več let. »Po dva goldinarja dnevno vzamejo mla
tiči: dobrih 40 goldinarjev. Posebne hrane jim je treba in 
vedra vina: da tudi svojih 40goldinarjev. Mlatilnica in vitelj 
se dobita za 400 goldinarjev. Vitel bo gonil tudi rezilnico 
vse zime in še dobršen del leta. Vpetih letih se izplača stroj 
že za domačo porabo. Toda Tona je računal še dalje! Va-
ščani hitro uvidijo, da gre mlačev s strojem hitreje in ceneje 
izpod rok. pa gotovo pridejo, da še njim omlati. Trda je 
sicer za denar, bodo pa žito dali, ki se laže pogreši, ko je baš 
novina.« 



PUNINSKI RAJ 
UREJA JANEZ VEDENIK 

PD PREBOLD -
TEKMOVANJE 

Letošnje področno orien
tacijsko tekmovanje bo orga
niziralo P D Prebold 22. apri
la 1979. M O P D Celje pa or
ganizira republiško orienta
cijsko tekmovanje na Celjski 
koči, ki bo od 1. do 3. junija. 
Prvaki tega tekmovanja se 
bodo udeležili tudi državne
ga prvenstva, ki ga letos or
ganizira Slovenija. Bo v oko
lici Postojne, teden ni po 
Dnevu slovenskih planin
cev, 15. in 16. septembra. 
Prej bo še več orientacijskih 
tekmovanj na področju sa
vinjskega M D O . Dela bo to
rej precej! 

B. J. 

PD LAŠKO -
PRIZNANJA 

Prejšnji teden so na letni 
konferenci P D Laško podeli
li značke Prijatelj planin Pa
niki Lapornik, Ivanki Breč-
ko, Janku Remicu, Dagmar-
ju Furlanu in Andrej Mavri. 

F. J. 

VELENJČANI NA 
HOMU 

P D Velenje je eno tistih 
društev, ki vsako leto ob 
Dnevu žena prireja izlet za 
članice društva. Letos so or
ganizirali izlet na planinsko 
postojanko Hom nad Griža-

mi. Srečanje na Jlomu je bila 
tudi priložnost da so se s 
predstavniki P D Zabukovi-
ca pogovori l i o Savinjski in 
Šaleški planinski poti. Hkra
ti je predstavnik M D O Sa
vinjska podelil značke Prija
telj planin Anici Podlesnik, 
Metki Pocajt, Mag_di Zist, 
Milanu Melanšku, Kristijanu 
Hrastlju in Milanu Valenša-
ku. Prav tako tudi glasilu 
Naš čas iz Velenja. 

F. J. 

SEMINAR NA MRZLICI 
v soboto in nedeljo je bil v 

planinskem domu na Mrzlici 
seminar za organizatorje 
orientacijskih tekmovanj. 
Organiziral ga je odbor za 
orientacijo pri mladinski ko
misiji P Z S . Udeležilo se ga je 
67 planinskih delavcev iz 26 
P D , med njimi tudi člani pla
ninskih društev s Polzele, iz 
Prebolda in Zabukovice. 

B. J. 

PRISPEVEK ZA 
KREDARICO 

Akci jo S Z D L Kredarica 
pomagajo uresničevati tudi 
polzelski planinci. Na se
stanku upravnega odbora 
prejšnji teden, so ugotovili , 
da akcija dobro poteka. Do 
sedaj so zbrali 15.900 dinar
jev obveznic za dograditev 
planinskega doma na Kreda

rici. Akcija zbiranja poteka v 
okviru savinjskega M D O 

B 0 2 0 J O R D A N 

BOGAT PROGRAM 
DELA 

P D Žalec je na letni konfe
renci sprejelo bogat program 
dela. Po leg programa izle
tov, je v svoj program dela 
zajelo tudi povečanje števila 
članstva ter organizacijo izo
braževanja iz orientacije, 
druga planinska predavanja, 
nadaljevanje gradnje planin
skega doma na Bukovici , . 
zbiranje denarja za dom na 
Kredarici ter aktivno vklju
čevanje v akcijo Nič nas ne 
sme presenetiti. Društvo se 
je že doslej aktivno vključe
valo v obrambne priprave in 
je zato tudi prejelo priznanje 
Z R V S . Sicer pa je P D Ž A 
L E C edino v Sloveniji, ki se 
lahko pohvali z 19 nosilci 
značke jugoslovanske tran-
sverzale. 

I V A N J U R H A R 

V NOVEM 
TEDNIKU VSE 
O VAŠEM KRAJU 

IZ ZGODOVINE NOB V CELJU (33) 

GOSPODARJI SVETA 
Piše Franjo Fijavž 

Navedl i smo že, da je bilo 
osvobodilno gibanje v polet
nih in jesenskih mesecih 
1942. leta na Štajerskem 
močno prizadeto. Ilegalno 
delovanje redkih političnih 
aktivistov ni imelo več to
likšnega učinka kot v prvem 
letu borbe proti okupatorju 
in ponekod še v spomladan
skih mesecih 1942. leta. L e v 
nekaterih krajih je frontna 
organizacija v drugi polovici 
leta še zadovolj ivo delovala 
(ožji predel Kozjanskega, v 
Revirjih in Gornji Savinjski 
dolini). Toda proti koncu le
ta je uspelo okupatorju » 
predvsem s pomočjo vri-
njencev v partizanske vrste 
in zasedami »raztrgancev«, 
pripadnikov okupatorjevih 
grup za borbo proti partiza
nom, marsikje pa radi pre-
male pazljivosti samih pri
stašev - izslediti posamezne 
sodelavce OF in j im potem z 
mučenjem izsiliti priznanja, 
ki so povzročila nove aretaci
je. Celice Starega piskra so 
bile polne, prihajale so nove 
žrtve. 

Streljanje talcev, obsežni 
izgoni sorodnikov ustrelje
nih in v koncentracijska ter 
delovna taborišča odpelja-
nih mož, žena in otrok, so 
močno zaposlovala gesta-
povski in policijski aparat. 
Vodstvo Štajerske domovin
ske zveze in deželni svetnik 
okrožja Celja, Anton Dorf-
meister, so napovedali na 
apelih v mestih in vaseh, da 
bo Štajerska kmalu povsem 
očiščena sovražnikov - Šta
jercev nevrednih »komuni
s tov« in »oefar jev«. Celjski 
Nemci , domačini in doselje-

ni uradniki, med katerimi je 
bilo največ Avstrijcev, in 
nemško čuteči Slovenci, to
rej nemškutarji, so bili ob 
uspehih in krvavem delova
nju Gestapa prepričani, da je 
vsak odpor Slovencev obso
jen na smrt, posebno še, ker 
je nemški vojaški stroj dose
gel poleti 1942 vel ike uspehe 
na vzhodni fronti. Hitlerjevi 
vojaki - alpinci so se povzpe
li tudi na Elbrus, najvišji vrh 
Kavkaza in nanj postavili 
kljukasti križ. Nemci so te
daj še neomajno verjeli, da 
bodo postali gospodarji 
sveta. 

V Celju in okolici se je 
stopnjeval gestapovski teror 
vse od začetka maja 1942. le
ta dalje. Obsežne aretacije 
pripadnikov osvobodilnega 
gibanja so dokazovale, da so 
mnogi Slovenci pred očmi 
nemške oblasti, zaposleni v 
raznih mestnih ustanovah in 
državnem aparatu, sredi nji
hove policijske in politične 
sile, delovali skozi daljše ob
dobje v škodo okupatorja. V 
mesecu juniju je šef Gestapa 
za Štajersko, Otto Lurker, 
premestil svoj aparat iz Mari
bora v Celje, da bi lažje uni
čeval osvobodilno gibanje v 
krajih, kjer se je pričelo od 
začetka pomladi najbolj ra
zvijati in je zajemalo kar ob
sežna področja Gornje in 
Srednje Savinjske doline, 
kraje v Revirjih, v okolici La
škega in samem mestu Celju 
kot tudi v njegovi okolici, 
posebno v smeri Škofje vasi, 
Arclina, Zadobrove in potem 
v smeri Stor, Šentjurja, Po
nikve, v Šmarju pri Jelšah, 

Rog. Slatini, proti Lesične-
mu. Kozjemu, Šentvidu, Pla
nini in še drugod. 

Z močno povečanim apa
ratom novih moči, dodelje
nih iz Rajha in pritegnitvijo 
nekaterih celjskih N e m c e v 
in slovenskih odpadnikov, je 
Gestapo čedalje huje ustra
hoval naše ljudi. Osvobodil
no gibanje je utrpelo iz me
seca v mesec večjo škodo in 

je, posebno po velikih areta
cijah v mesecu oktobru 
1942., domala povsem zamr
lo. Na prostosti so ostali red
ki neizdani člani OF. Malo
kje so ostale nedotaknjene 
manjše ali večje skupine 
frontovcev. Dokazano je, da 
so nekatere skupinice še 
vendarle obstojale. Navedli 
in opisali jih bomo kdaj ka
sneje pri opisovanju prilik v 
1943. letu. Neizdani frontov-
ci so se po sili razmer pasivi-
zirali, se prikrili in pričeli s 
svojo dejavnostjo ponovno v 
prvih mesecih naslednjega 
leta, ko je prišlo do novega 
zagona in oživljenega delo
vanja okrožnih partijskih ka
drov. 

Akci je OF - trošenje leta
kov s pozivi na boj in odpor 
proti okupatorju z redkimi 
izjemami ni bilo več. Okoli 

Celja se v tem obdobju ne 
pojavljajo partizani razen ob 
prilikah, ko so prišli izjemo
ma z nalogo in tu in tam kaz
novali kakega izdajalca kot 
je bil to primer v bližini Stor, 
3. julija 1942, ko je prejel ka
zen poznani nemškutar He
nrik Flis. 

Danes je poznano, z doku
menti okupatorja potrjeno in 
z lastnimi izjavami nekda
njih gestapovcev pojasnjeno 
pred mednarodnim sodi
ščem v Stuttgartu, enako 
pred raznimi evropskimi in 
prav tako pred našimi sodi
šči v Sloveniji, da je bila v 
rokah nemškega Gestapa 
(Geheime Staats Pol ize i ) 
moč, ki se je najprej borila 
proti vsem sovražnikom Hit
lerjevega režima v Nemčij i 
in zatem po vseh zasedenih 
ozemljih Evrope. Mnogi razi
skovalci in opisovalci med

vojnih razmer v okupirani 
Evropi so že prepričljivo opi
sali in razkrili delovanje in 
zločine posameznikov in ge-
stapovske organizacije kot 
celote. Tudi delovanje Otta 
Lurkerja, šefa in prvega ko
mandanta varnostne policije 
in varnostne službe v Mari
boru, je poznano in razkrito. 
Lurker, roj. 1896. leta v 
Greisheimu pri Offenburgu 
(v jugozapadnem delu da
našnje Z R Nemčije , blizu 
francosko-nemške meje), je 
postal Hitlerjev pristaš v ča
su, ko je bil le-ta zaprt v jet-
nišnici Landsberg po neu
spelem vojaškem puču 1923. 
leta v Miinchnu proti deželni 
vladi Bavarske. Lurker je bil 
takrat jetniški paznik. Po 
prihodu nacionalsocialistov 
na oblast v 1933. letu je hitro 
napredoval in je bil v aprilu 
1941. prestavljen v Maribor. 

Dr. Siegfried Uberreiteth, Gauleiter za Sp. Štajersko, Anton Dorfmeister, deželni svetnik za celjsko okrožje, dr-
Gerhard May, protest, pastor in član vodstva Steir. Heimatbunda, Pavel Mertznich, šef okrožnega preskrbovalneg* 
urada in še nekateri pomembni člani okupatorjevega aparata. 
Slikano 1941. leta v Celju (Iz fotoarhiva Muzeja rev. Celje) ^ 



pOKOMET 

PROTI BORCU TOČKA 
godnika zrežirala neodločen rezultat 

prugi del državnega pr
venstva v rokometu se nada
ljuje- V prvem srečanju so 
(celjski rokometaši Aera 
gsvojili le točko. Točka v do-
jjiači športni dvorani Golo
vec je le preskromna bera, 
]jajti Celjani so v tem sreča
nju imeli priložnost za več. 

P o odličnem začetku, ko je 
svojo najboljšo igro pokazal 
v vratih izvrstni Tomič in v 
napadu Božič, so Celjani po 
vodstvu 3:0 močno popustili. 
Hitri gostje so j im vsilili svo
jo igro in tudi močno poved-
li. K o smo v 35 minuti beleži
li rezultat 15:12, je že kazalo 

na najslabše. Toda Celjani so 
se le zbrali in v nekaj minu
tah preko Anderluha rezul
tat izenačili. In sedaj nasto
pijo kritični trenutki za go
ste. Celjani vodijo 19:17 v 45 
minuti in 21:19 v 48 minuti. 
2e je kazalo na uspeh in ce
loten izkupiček domače eki
pe, ko sta sicer priznana so
dnika Valčič in Stanojevič iz 
Beograda pričela pomagati 
gostom. Ti so ponujeno po
moč pridoma koristili in v 55 
minuti je rezultat 23:23. Toda 
Anderluh izkoristi lep napad 
Celja iri že je 24:23. Sedaj pa 
nastopi odločilni trenutek. 
Anderluh izvaja sedmerko, 
katero pa ne izkoristi in gost
je v drugem napadu rezultat 
izenačjo dve minuti pred 
koncem. Kljub prednosti v 
igri pa Celjani zadnje žoge ne 
izkoristijo. 

Sicer pa je po prikazani 
igri neodločen rezultat zaslu
žen. Gostje so vložili več žara 
za ta uspeh. Celjani so zlasti 
v obrambi delali preveč na
pak, da bi lahko iztržili obe 
točki proti temu rutinirane-
mu nasprotniku. 

Strelci za Aero so tokrat 
bili: Anderluh 11 (5), Peunik 
in Božič po 4, Razgor 2, Vu-
koje. Praznik in Ivezič po en 
zadetek. Na lestvici so Celja
ni sedaj še vedno četrti. V 
soboto pa igrajo na Reki pro
ti Partizanu. 

J. K U Z M A 

Dušan Božič je vsekakor največje in prijetno presenečenje 
zadnjih tekem. Ponovno se vrača v svojo dobro formo in je 
veliko pripomogel, da so Celjani na trenutke nekoliko 
poživeli svojo igro. Na posnetku ga vidimo, kako ga ovi
rajo Popovič, Elezovič in Koso. (T. Tavčar) 

DOBRE UVRSTITVE NA 
BALKANSKEM KROSU 

Na letošnjem Balkanskem krosu, ki je bil v Prištini, na 
Kosovem polju, je državna reprezentanca SFRJ dosegla 
neuspeh. Upoštevati je morala vel iko premoč tekačev in 
tekačic iz drugih balkanskih držav, §e posebej iz Romunije. 
Celjani in Velenjčana, pa so v vrstah naših izbrancev poka
zali dobre uvrstitve. Tako so upravičiJi zaupanje obeh zvez
nih kapetanov. Najbolje se je odrezal Rozman pri mladincih, 
ki si je priboril srebrno kolajno, Miklavi ina iz Velenja je bil 
odličen četrti, Juteršek pa 22-ti. Pri ml. članih je Jugoslavija 
dosegle edino ekipno zmago, član Kladivarja Arzenšek pa je 
bil peti! Pr i članih je bil Lisec s petim mestom najboljši 
Jugoslovan, Peter Svet je bil med 15.-18. mej tom, Ukič pa je 
bil tokrat 23-ti. Ida Bunderla je bila kot najL»oljša Jugoslo-
vanka na 7. mestu in je pustila za seboj vse ;>stale članice 
naše državne reprezentance. 

K . J U G 

MLADINKA UGNALA VSO 
MOŠKO ELITO 
. V 4. kolu občinske l ige z zračno puško, ki je bilo v Storah, 

prišlo do velikega presenečenja. Namreč med posamez-
'̂ iki je zmagala Alenka Jager - šestnajsletna dijakinja celj
ske gimnazije. Dosegla je odličen rezultat 277 krogov od 300 
'kožnih, kar je nov celjski rekord za mladinske. Z doseženim 
Rezultatom je opravila z vso elitno moško konkurenco, 
'^speh Alenke je toliko večji, ker vsaj doslej ni veljala za 
specialistko za zračno puško, saj vemo, da je njena special-
Ĵ ost malokaliberska puška, s katero je bila že dvakrat prva-
•̂ irija Jugoslavije. Ostah najboljši posamezniki tega kola: 
•J,02e Jeram 275, Robert Mernik 274, Marjan Dobovičnik 273, 
'rane Hočevar 273 in drugi. Ekipno je tudi v tem kolu 
^'^agala strelska družina » C E L J E « . Odlično se je to pot 
•držala ekipa strelcev » I N G R A D « , ki so zasedli tretje mesto 

potisnili ekipo » T E M P A « na četrto mesto. Vrstni red 
Posameznikov po seštevku štirih kol: Jože Jeram 1114, Mar-
gfi Dobovičnik 1098, Tone Jager 1090, Robert Mernik 1083, 
t^f^in Seršen 1081, Ivan Kočevar 1075, Branko Malec 1070, 
Jranc Hočevar 1056, Vel imir Todorov ič 1056, Fric Rezar 
^52 krogov itd. Že kolo pred koncem lahko z gotovostjo 
'"oinio, da bo prvak lige Jože Jeram, ki si je nabral že 

Praktično nedosegljivo prednost. Ekipno po štirih kolih: 
^^ELJE« 4382, » K O V I N A R « 4247, » T E M P O « 4156, » I N 
GRAD« 4148 itd. Tudi med ekipami je prvo mesto že kolo 
P̂ êd koncem »oddano« ekipi strelske družine » C E L J E « , ' 
^J^ga bo S D » K O V I N A R « . Boj za tretje mesto pa je ostal še 
^^Prt, saj je med ekipo Tempa in Ingrada le 8 krogov razlike. 
y^n]o 19. mesto pa bo zasedla ekipa SD » T O N E T O M S i C « 
^.^obrna, ki ima tolikšen zaostanek, da se zadnjega mesta 

^^akor ne more več rešiti. 
T O N E J A G E R 

PRVIČ SMUŠKI 
TEKI 

Področni zbor vadite
ljev, učiteljev in trenerjev 
smučanja Celje bo pripra
vil v nedeljo, 1. aprila na 
Rogli tekmovanje v smu-
ških tekih. Pripravljeni 
bosta dve progi dolgi 8 
km in 3 km. Moški do 40 
let bodo tekmovali na 
progi dolgi 8 km, moški 
nad 40 let in ženske pa na 
3 km dolgi progi. Start, te 
prve večje prireditve v 
smuških tekih v celjski 
regiji, bo ob 10 uri. Pred
hodne prijave pa spreje
ma bivša reprezentanka v 
tekih Amalija Arbeiter, 
tudi po telefonu 23-106. 
Startnina za posamezne 
tekmovalce znaša 50 din 
in jo morajo tekmovalci 
poravnati ob dvigu štart
ne številke, približno eno 
uro pred startom. 

Za prva tri mesta v vsa
ki kategoriji bodo podeli
li kolajne in diplome, za 4. 
in 5. mesto pa diplome. 

F. P. 

KOŠARKA 

TEŽKA ZMAGA 
Odločilna tekma v Šibeniku 
Košarkarji L ibe le so v 

ZKL-zahod uspešno prebro
dili še eno težko oviro. V der-
bi srečanju so premagali 
Monting iz Zagreba s 79:77 
(45:44). 2e sam rezultat nam 
pove, da je bilo to izredno 
težko srečanje dveh enako
vrednih tekmecev. Gostje so 
pogosto vodili , večkrat je bil 
rezultat izenačen, pa tudi Ce
ljani so bili pogosto v vod
stvu, vendar vselej z mini
malno prednostjo. Gostje so 
n. pr. povedli v 4. min. s 6-
timi koši prednosti, Celjani 
pa so jih prehiteli v 10. min. 

V 16. min. je bilo 34:28 v ko
rist Libele , vendar so gostje 
znižali rezultat do polčasa 
vsega na koš razlike. V I I . 
delu so gostje držali rezultat 
v svojih rokah vse do 30. 
min., ko so si Celjani ponov
no priigrali minimalno vod
stvo. Tri minute pred kon
cem tekme je Monting pove-
del s 74:73. V samem finišu -
2 min. pred koncem - so z 
vel iko mero požrtvovalnosti 
in dobrimi akcijami ponov
no vodih Celjani s 77:76, še 
enkrat zadeli koš - 79:77 in 
tako je bilo srečanje odloče
no za Libelo . S to zmago, ki 
je bila težko izbojevana, so 
se Celjani utrdili na 2. mestu 
in bodo v prihodnjem kolu v 
Sibeniku z neposrednim tek
mecem za 1. mesto imeli še 
možnosti za najvišjo uvrsti

tev. Potrebna pa bo le zma
ga, ki je po mnenju trenerja 
Zmaga Sagadina dosegljiva. 
Celjani bodo v tem srečanju 
lahko zaigrali sproščeno, 
agresivno s hitrimi protina
padi in skoki pod košema. 
Ekipa Libele ima prednost v 
višini igralcev, domačini pa 
prednost domačega terena 
in pomoč gledalcev. Vendar 
tudi Celjani spravljajo na to 
srečanje v Sibenik garnituro 
zvestih navijačev. Najuspeš
nejši proti Montingu so b i l i -
Polanec 26, Gole 16, Tone 
Sagadin 15, Hauptman 6, M . 
Sagadin, Tovornik in Ro
zman po 4, Pongrac in Subo-
tič po 2. Zal pa so Celjani 
ponovno igrali brez odlične
ga Sabolčkega, ki je zaradi 
nesoglasja s trenerjem opu
stil treniranje in nastopanje. 

Članice so v super republi
ški ligi doživele težak poraz 
v Mariboru z 31-timi koši ra
zlike in so sedaj na zadnjem 
mestu v tej ligi. Tudi So-
štanjčani so doma v derbi 
srečanju izgubili s Trnovim 
vsega s košem razlike - 69:71 
(32:39) in s tem prvo mesto v 
SKL-vzhod . Konus je pre
magal Šentjur s 105:81, Zla-
torog pa doma Pomurje te
sno z 90:86 (37:40). Tako je na 
lestvici Elektra druga, Zlato-
rog tretji. Konus četrti, Šent
jur pa osmi, zadnji. 

K. J U G 

VELESLALOM 
LETALCEV 

A e r o klub Celje je mi
nulo soboto priredil na 
Rogl i klubsko prvenstvo 
v veleslalomu, ki so se ga 
udeležili tudi člani Letal
skega centra Maribor. P o 
tekmovanju je bilo dru
žabno srečanje na kate
rem so si letalci obeh klu
bov izmenjali svoje izkuš
nje in se dogovori l i o na
daljnjem sodelovanju. 

Rezultati: 1. Tomaž 
Berginc 33,06, 2. Maks 
Mulej 33,08, 3. Brane Ri-
hter 33,09 ( L C Maribor), 6. 
Aleksander Matelič 35,01, 
7. V inko Gobec 35,03. 

Vsega skupaj je nasto
pilo 30 tekmovalcev in 
tekmovalk. 

F. P. 

HOKEJ NA LEDU 

SREČANJE SEPTEMBRA 
Letošnji uspehi obveza za prihodnje 

Hokejska sezona v Celju 
je končana, saj so v Mest
nem parku imeli zadnji dr
salni dan. Sedaj se bodo 
športniki H D K Celje odpo
čili. Toda le kratek čas, kaj
ti takoj po svetovnem pr
venstvu v Španiji, tam na
stopajo trije celjski igralci 
Albin Felc, Marjan in Fran
ci Žbontar, medtem ko je 
Vojko Bratec rezerva, bodo 
pričeli z letnimi priprava
mi. Brez tega si ni moč za
misliti dobre sezone na 
ledu. 

Naporna hokejska sezona 
je torej za celjskimi hokeji

sti. Sezona, ki je prinesla 
celjskemu hokeju vel ik 
uspeh. Člani so v I. zvezni 
ligi dosegli največji uspeh v 
zgodovini hokeja v mestu ob 
Savinji. Osvojili so tretje me
sto za Olimpijo in Jesenica
mi ter pred Medveščakom, 
Kranjsko goro in Crveno 
zvezdo. Pri tem pa so dosegli 
tudi precej presenetljivih re
zultatov. Mimo članov pa so 
bili odlični tudi mladinci in 
pionirji. 

Mladinci so osvojili naj
prej naslov prvaka v vzhodni 
B- republiški ligi. V finalu so 
premagali še prvaka zaho

dne skupine Bled 17:2 in 
20:4. S tem so se uvrstili v I A 
republiško l igo in se bodo je
seni pomerili proti najbolj
šim. 

Nič slabši niso bili pionirji. 
Ce v prvem kolu ne bi ne
srečno igrali doma proti 
Olimpiji 5:5, bi bili najboljši 
v Jugoslaviji. Ta spodrsljaj 
se j im je kasneje maščeval. V 
gosteh so namreč premagali 
Jesenice in Olimpijo. 

Tehnični vodja celjskih 
hokejistov Ivan Zorko: 

» Z e l o uspešna sezona je za 
nami. P o enomesečnem po
čitku, se bomo ponovno 
zbrali in pričeli z delom. 2 e 
septembra se prične tekmo
vanje za Alpski pokal, mesec 
dni pozneje pa že državno 
prvenstvo v zvezni l igi. T o 
krat bo nastopilo osem ekip. 
P o dveh delih in 14 srečanjih 
se bodo najboljše štiri ekipe 
borile od 1. do 4. mesta, osta
le ekipe pa od 5. do 8. mesta. 
Upamo, da bomo med naj
boljšo četverko. 

Spremembe v moštvu? 
»Le tos večjih sprememb 

ne bo. V r n i l s e bo poškodo
vani Bojan Kerkoš, jeseni
ška trojka pa ostane še nada
lje v Celju. V moštvu pa bo
do našli svoje mesto najbolj
ši mladinci. Mnogo je odvi
sno od jesenske igre tudi v 
tem, kako pridno bomo dela
li poleti. Sicer pa bomo o 
tem več spregovorili na letni 
skupščini, ki bo 18. aprila.« 

J. K U Z M A 

m K B A T K O 

160 SMUČARJEV NA 
ROGLI 

Na smučarskih terenih na Ro
gli je bilo občinsko sindikalno 
prvenstvo Slovenskih Konjic v 
veleslalomu. Nastopilo je 160 
tekmovalcev in tekmovalk iz 12 
delovnih organizacij. Tekmova
nje je pripravila ZTKO občine 
Slov. Konjice in smučarski klub 
Rogla. Pokrovitelja pa sta bila 
Kostroj in IMP. 

V posameznih kategorijah so 
zmagali: Korežija (Unior), Lepši-
na (Comet), Crešnar (Unior), Vo
zel (Konus), Pokom (Konus) in 
Kolar (Družbene službe). Ekipno 
so imele med moškimi največ 
uspeha ekipa El. radia, Cometa 
in Konusa, ter med ženskami 
Lip, Konus in družbene službe. 

VINKO POTOČNIK 

ZMAGA ŽALCA 
v prvem kolu regijskega ša

hovskega ekipnega prvenstva 
so šahisti Žalca dosegli po
membno zmago nad Slov. Ko
njicami. Zmagali so z rezulta
tom 7:3. Točke za Žalec so to
krat priborili Zorko, Harinski, 
Pipal, Razinger in Brinovec 
mlajši ter Geričeva, ki so zma
gali ter Turk in Agreževa, ki sta 
remizirala. 

JOŽE GROBELNIK 

TEKMOVANJE 
PIONIRJEV 

Najboljši mladi šahisti-pionirji 
celjskih osnovnih šol, kar 11 
ekip, se je pomerilo v prvem delu 
občinskega moštvenega prven
stva osnovnih šol. Po petih kolih 
so v vodstvu mladi šahisti osnov
ne šole I. celjske čete, pred Voj-
nikom, osnovno šolo Veljko Vla
hovič in Štorami. Tekmovanje se 
nadaljuje v soboto. 

J. KUZMA 

SPODRSLJAJ 
TOPOLŠICE 

v odbojkarski ligi je tokrat 
ekipa Topolšice izgubila korak 
z vodečim Šempetrom. Topolši-
ca je namreč izgubila proti Mi-
slinji 0:3. Ostale ekipe pa so do
segle naslednje rezultate: Šem
peter - Ljutomer 3:1, Ingrad -
Polskava 1:3, ter ženske ekipe 
Golovec - Koper 0:3 in Ljubno -
Maribor 1:3. 

Pri moških vodijo na lestvici 
igralci Šempetra, Topolšica je 
druga in Ingrad četrti. Med de
kleti pa je Golovec četrti in 
Ljubno osmo. V prihodnjem ko
lu igra Šempeter proti Mislinji, 
Ingrad proti Žerjavu in Topolši
ca proti Braniku. Dekleta Go
lovca bodo gostovala na Bledu, 
Ljubno pa bo gostilo Mislinjo. 

J. KUZMA 

PRVA ZMAGA NA 
G LAZU I 

Kar trinajst kol smo čakali, da 
so celjski nogometaši Kladivarja 
osvojili prvič na Glaziji celoten 
izkupiček. To jim je uspelo v sre
čanju proti Šmartnemu v nede
ljo. V lepi, tehnično dobri igri, so 
Celjani nadigrali goste in zmagali 
z rezultatom 4:2 (1:0). Strelci za 
Kladivar so tokrat bili Jošt. Ha-
sanbašič, Kokotec in Skrbinek, 
za Šmartno pa Prašnikar in 2a-
lig. 

Uspeh pa so dosegli tudi nogo
metaši Uniorja iz Slov. Konjic, ki 
so z zmago nad Litijo 3:1 že tretji 
na lestvici. Šmartno je sedmo in 
iCladivar deveti. V prihodnjem 
kolu igra Kladivar v Lendavi, 
Šmartno v Mariboru proti Želez
ničarju, medtem ko je Unior 
prost. 

J. KUZMA 

JUDO: SEDMI V L LIGI 
V nedeljo so svoje zvezno tekmovanje zaključili tudi ju-

doisti J K Ivo Reya v Celju. V zadnjem nastopu v Sarajevu so 
premagali Partizana iz Novega Sada z rezultatom 9:5 in 
izgubili proti domači ekipi Zeljezničaru 4:10. Točke za celj
sko ekipo so tokrat priborili v prvem srečanju Čuk, Grosek, 
Fabijan in Imanovič, v drugem srečanju pa Čuk in Fabijan, 
medtem ko se je Založnik boril neodločeno. 

Celjani so ob koncu prvenstva v I. zvezni judo ligi na 
dobrem sedmem mestu. S tem so popolnoma upravičili svoj 
nastop v društvu najboljših ekip. 

J. K U Z M A 



ONESNAŽENJE 
OZRAČJA 

Ugodne vremenske razmere so povzroči
le močan padec koncentracije. Veter, ki je 
pihal v teh dneh s hitrostjo ca. od 2-3 
m/sek. v smeri jugozahoda je precej očistil 
ozračje, tako, da so koncentracije SO^ padle 
celo na 0,12 m g / m ' zraka. Kritično je v glav
nem le v jutranjih urah, ko so polurne kon
centracije, zaradi jutranjih inverzij, precej 
visoke in dosegajo celo 2,65 m g / m ' zraka. 

Prognoza: Glede na vremenske razmere 
lahko pričakujemo tudi v naslednjih dneh 
precej nizke dnevne koncentracije, v jutra
njih urah pa bodo koncentracije še vedno 
dokaj visoke P R O F . A N T O N S T E R G A R 

CELJE 

TEDEN STAREJŠIH 
Od 14. do 19. maja številne prireditve in tekmovanja 

v okviru široko zasnovane 
akcije »Človek naj ne bo ni
koli sam« bo tudi v celjski 
občini Teden starejšega ob
čana. Program je izdelan, do
ločeni so nosilci nalog in 
izvrševalci. 

In kaj bo v tem tednu? 
Kot začetek predvidevamo 

simpozij oziroma razgovor o 
gerontologiji. T o bo razgo
vor, na katerem bodo razči
stili zdravstvene, pravne, so
ciološke, psihološke in tudi 
stanovanjske probleme osta
relih prebivalcev. V tej zvezi 
tudi tako imenovano prisil
no upokojitev. Veš sicer, da 
boš upokojen. Vendar je to 
stres za vsakega, živčni in 
duševni, ki ga lahko uspešno 
prebrodiš samo s pomočjo 
družbe in okolja. In koliko je 
pri nas storjenega, da bi pri
pravljali take, ki so kandida
ti za upokojitev, sistematič
no na to? Nič! 

Nadalje se bodo v tem ča
su zvrstile v občini športne 
in kulturne prireditve. Tako 
bodo v Vojniku 16. maja, od
prli D o m upokojencev. Tam 
bo tudi razstava del upoko
jencev. Tudi tekmovanje 
upokojenk v pletenju, kvač
kanju in sestavljanju cvetlič
nih šopkov - ikeban. Seveda 
bo igrala domača godba na 
pihala, pel pa bo pevski zbor 
celjskega društva upokojen
cev. 

V Storah bodo tekmovanja 
v kegljanju, balinanju, stre
ljanju z zračno puško, na 
Slivniškem jezeru pa tekmo
vanje ribičev - upokojencev. 
Na Dobrni bo občinsko ša
hovsko tekmovanje upoko
jencev in upokojenk, v goz
dovih Arclina pa tekmova
nje gobarjev. 

Nadvse slovesen bo zak
ljuček Tedna starejšega ob
čana v občini Celje. V hali 
Golovec bo peto srečanje 
pevskih zborov upokojencev 
iz vse Slovenije. Nastopilo 
bo okoli tisoč pevcev. Zapeli 
bodo tudi mladi, sodeloval 
pa bo tudi priljubljeni operni 
basist-solist Ladko Korošec. 
Vse to bo v soboto, 19. maja. 

S tem pa ni konec priredi
tev in programa. V tednu od 
14. do 19. maja bodo mladi, 
šolski otroci in podmladkarji 
Rdečega križa, obiskovali 
nad 70 let stare občane pa 
naj bodo doma, v domovih 
za starejše ali v bolnici. Šo
pek rožic in lepa beseda bo 
velika pozornost, tudi oblju
ba, da bodo zanje vedno skr
beli, ne samo v tem tednu. 

V šolah bodo pisali spise 
na temo » M o j odnos do sta
rejšega občana.« Vel iko na
logo v tem tednu bodo imeli 
tudi kolektivi, ki naj bi pova
bili na srečanja svoje upoko

jene delovne tovariše, se z 
njimi pogovori l i , jih seznani
li z delom in podobno. T o naj 
bi bilo zlasti v tistih delovnih 
sredinah, ki so doslej pozab
ljali na svoje upokojence. 

Morda se bodo slike neka
terih starejših občanov poja
vile tudi v izložbenih oknih, 
zlasti pa slike borcev N O V , 
borcev - prostovoljcev za se
verno mejo 1918/19 in dru
gih! 

Tak je okvirni program. 
Zdaj čaka delo. Rokave bo 
treba pošteno zasukati, da 
bo prvi Teden starejšega ob
čana v celjski občini uspel in 
dosegel svoj namen, da nas 
bo vedno osveščal v nenehni 
skrbi za tiste, ki so svoje živ
ljenje posvetili delu za bodo
či rod, pri tem pa ostareli in 
oslabeli. N e pozabimo jih! 
Naj naša skrb nenehno bdi 
nad njimi in jim lajša ure sta
rosti v lep jesenski dan. 

K A R L S M A U C 

Ml IN ZDRAVJE 

PREDZAKONSKO SVETOVANJE 
Piše: Dr. Milena H udi na- Čretnik 

Od 1. 1. 1980 bo predzakonsko 
informativno svetovanje zakon
ska obveza. 15. člen o zakonski 
zvezi in družinskih razmerjih 
navaja sledeče: 

»Družbena skupnost s siste
mom izobraževanja, z zdrav
stveno vzgojo in s pomočjo stro
kovnih služb ter z zakonskimi 
svetovalnicami omogoča bodo
čim zakoncem, da se vsestran
sko pripravijo za skladno skup
no življenje, ter pomaga zakon
cem v njihovih medsebojnih ra
zmerjih in pri izvrševanju rodi
teljske pravice. 

Pred sklenitvijo zakonske-
zveze morata osebi, ki namera
vata skleniti zakonsko zvezo, 
obiskati zakonsko svetoval
nico.« 

Na Medicinski fakulteti v 
Ljubljani, je letos meseca ja
nuarja, diplomirala prva skupi
na strokovnjakov iz različnih 
vej : medicine, sociologije, psi
hologije, pedagogike in prava. 
Istočasno je potekalo tudi izo
braževanje socialnih delavcev 
na višji šoli za socialne delavce 
v Ljubljani. Glede na problema
tiko je zelo pomembna in nujna 
povezava različnih področij de
la. Minimalni strokovni tim v 
posameznih občinah naj bi se
stavljali: zdravnik, psiholog in. 
socialni delavec. V začetku naj 
bi program predstavljal le nujni 
minimum, ki bi pa pomenil tudi 
začetek uvajanja kontinuirane
ga predzakonskega svetovanja, 
ki bi bilo ljudem na razpolago 
kadarkoli bi sami čutili za to po
trebo, pred zakonom ali tudi ka
sneje; Sčasoma naj bi pričela z 
delom tudi zakonska svetoval
nica - to je skupinska ali s po
dročja psihologije, sociologije 
in medicine. Letos spomladi bo 
v Celju pričela z delom posku

sna predzakonska svetovalnica, 
nosilec programa je S IS social
no skrbstvo, medicinsko social
ni in pravni vidik svetovanja. 

Poskusno svetovanje bo orga
nizirano na posameznih šolah 
kot tudi v organizacijah združe
nega dela. Sam program bo kra
tek, le informativen, vendar vse
binsko bogat. 

Pokazati in povedati moramo 
mladim, kaj prinaša življenje v 
dvoje in v družini - kakšni naj 
bodo odnosi znotraj družine in 
da družina ne more več živeti po 
starih tradicionalnih vzorih. Di
menzije vlog posameznih čla
nov družine morajo danes biti 
drugačne kot so bile včasih, saj 
imamo danes med vsemi zapo
slenimi že skoraj polovico 
žensk. Žena s tem, da dodaja 
obstoječim vlogam v družini, še 
v logo zaposlene žene, postavlja 
družino v celoti pred dejstov, da 
se morajo znotraj družine obli
kovati zdravi medsebojni od
nosi, ki pomagajo pri enako
pravni delitvi dela v vsakda
njem življenju. Čeprav je čas že 
močno spremenil ne samo šte
vilne funkcije družine, ampak 
tudi odnose v družini, so pri nas 
še vedno močno prisotne pa
triarhalne norme v vlogah moža 
in žene za zdravo rast družine, 
za pozitivno zdravje za katero se 
borimo je zelo pomembno kako 
mož in žena v vsakdanjem dru
žinskem življenju skozi obliko
vanje medosebnih odnosov ra
zrešujeta probleme ki jih naj
prej njima, potem pa tudi vsem 
drugim družinskim članom po
stavlja ženina zaposlenost izven 
družine oziroma spremenjen 
družbeni položaj žene. Obstaja
jo še vedno socialno psihološke 
ovire, ki se kažejo v procesu 
oblikovanja v loge žene in moža 

in tudi v procesih integracije 
družine v samoupravne odnose 
naše družbe. Premalo izpodbu-
jamo moža in ženo k skupnemu 
iskanju novih oblik sožitja, ki bi 
uresničevale tudi di leme njunih 
vlog v družini in družbi. Še ve
dno pišemo in govor imo o žen
skem vprašanju - še vedno pov-
darjamo besedo o zaposlenih 
materah, ne da bi se pri tem 
osvestili in pomislili, da mora
mo pričeti govorit i le o zaposle
nih starših. Žena, ki je postala 
enakopravna šele z ekonomsko 
osamosvojitvijo in se hoče uve
ljaviti tudi zunaj doma, v zdru
ženem delu kot proizvajalka, 
kot samoupravljalka, kot dele
gatka in sodelovati v raznih 
družbenopolitičnih organizaci
jah, bo vse to zmogla le takrat, 
ko bomo prenehali govoriti : to 
je moški - to je ženska. Pričeti 
moramo misliti o novem skup
nem stilu v log moža in žene, ki 
bo težil k bolj demokratičnim 
odnosom znotraj družine in ena
kopravni delitvi dela. Izgleda, 
da so tradicionalne norme naj
bolj trdovratne v predvidevanju 
odnosov moški - ženska in mož 
- žena. Sociološki program go
vori o družini kot družbeni 
skupnosti, ki se spreminja in je-
možno nanjo vplivati. 

Opozarja na socialno patologi
jo in daje velik povdarek ne sa
mo odnosom v družini, ampak 
tudi družbenoekonomskim 
spremembam - predvsem pa sa
moupravni integraciji in preo
brazbi družine z vseh aspektov. 

Psihološki program je usmer
jen predvsem na individualne 
osebnostne značilnosti, ki so 
pomembne za skupno življenje. 
Povdarek je na rednem pojmo
vanju ljubezni in zakonske 

skupnosti, sposobnosti prilaga
janju, sprejemanja konfliktov 
kot sestavnega dela reševanja 
vsakodnevnih problemov v dru
žini, oziroma skupnosti moške
ga in ženske. Vsebuje razčleni
tev stališč mladih do ločenih 
vlog, individualnih in skupnih 
poteh ter sposobnosti za zakon
sko skupnost. Socialni vidik je 
osredotočen predvsem na to, 
kako družina v naši družbi za
dovoljuje svoje potrebe preko 
različnih SIS. Seznani bodoče 
zakonce o vlogi zdravstvenega 
in socialnega varstva, soc. 
skrbstva, otroškega varstva, 
vzgoje in izobraževanja, stano
vanjska vprašanja in drugih za 
mlado družino zelo pomembnih 
zadev. Pravni vidik seznanja o 
zakonskih določilih, o družin
skih razmerjih in drugih prav
nih aspektih, ker so pomembni 
za zakonsko skupnost. Pedago
ški program je usmerjen na psi-
ho-pedagoški razvoj otroka, nje
gove čustvene in druge potrebe, 
odnose med starši in otrokom, 
družinske odnose in nevarnosti 
pomanjkljive in nepravilne 
vzgoje. 

Medicinski program zajema 
medicinski vidik načrtovanja 
družine, spočetje, nosečnost, 
neplodnost, kontracepcijo, ge
netiko in druge najvažnejše in
formacije, ki so mladim zelo po
trebne za ohranitev družine in 
njeno zdravo rast. Glede na izre
dno družbeno pomembnost 
predzakonskega in zakonskega 
svetovanja, kakor tudi pomen, 
ki ga ima delo z ljudmi nasploh, 
je nujno, da je delo v predzakon
skih svetovalnicah timsko. L e 
skupina strokovnjakov različ
nih vej z dodatno strokovno izo
brazbo bo zmogla naloge, ki so 
pred nami. 

Š e d a n e s v otroški odde lek v V e l e b l a g o v n U 
c o T . L e p j e i zbor o t r o š k i h k a p p o 1 0 4 din 

pajacev za najmlajše po 161,60 in 172 din 

Morda pa vam bo všeč j e a n s komplet - za 
5 5 0 din 

ali dekliška bluzica, ki jo dobite za 285 din j 

in še čeveljčki za prve korake od 190 d o 210 
din 









ZANIMIVOSTI DOMA IN V SVETU 

JAMARSKA ODPRAVA - EKVADOR 78 (5) 

QUITO -
PRESTOLNICA 
EKVADORJA 

Galapaške otoke smo za
puščali polni nepozabnih 
vtisov, predvsem pa smo bili 
zadovoljni z opravljenim de
lom, saj smo v slabem tednu 
uspeli poiskati in raziskati 
ter speleološko obdelati štiri 
povsem nove in neznane ja
me vulkanskega podzemlja 
otoka San Salvador in delno 
že raziskane jame na otoku 
Santa Cruz. V posebno zado
voljstvo nam je bilo spozna
nje, da smo tudi Jugoslovani 
prispevali svoj delež za bolj
še poznavanje teh edinstve
nih otokov. 

Iz Galapagosa nas je pot 
vodila z letalom preko 
Guayaquila in visokih ekva
dorskih A n d o v do zgodovin
skega mesta Quita, ki je 
hkrati tudi prestolnica Ekva
dorja. 

Z letališča smo se odpeljali 
do hotela Santa Maria, kjer 
smo se še isti dan popoldne 
srečali s predstavnikom 
Iskrine tovarne Iskrako-
merc, inž. Pet rom Zibertom. 
Z njegovo pomočjo smo si 
hitreje uredili vse potrebno 

PIŠE: D A R K O N A R A G L A V 

za odhod v tropsko džunglo 
pokrajine Oriente. Še preden 
pa smo se odpravili v to od 
civilizacije odmaknjeno po
krajino, nas je inž. Zibert vse 
skupaj povabil domov na ve
čerjo. P o skoraj štiri
najstdnevnem uživanju za 
naše želodce težko prebavlji
ve ekvadorske hrane, smo 
bili zopet deležni dobrot slo
venske kuhinje. 

Pod vodstvom inž. Ziberta 
in inž. Miladinoviča, pred
stavnika švedske firme, sicer 
pa našega državljana, smo si 
ogledali nekatere znameni
tosti mesta, ki so ga usta
novili španski kolonialisti že 
leta 1534 na ruševinah inkov-
skega naselja. 

Quito, glavno mesto repu
blike, leži 2.800 m visoko. V 
zadnjih letih se je mesto 
močno razvilo in je zdaj po
membno gospodarsko sredi
šče Ekvadorja. V mestu sta 
tudi »dve univerzi, več viso
kih in strokovnih šol. V 40 
kilometrov dolgem in pri
bližno 8 km širokem mestu 
živi okoli 800.000 ljudi. Od 
tega jih je samo 8% zaposle
nih v industriji, več kot 40% 
pa se jih ukvarja s poljedel
stvom. Vel ik problem mesta 

je okoli 30% nezaposlenih 
prebivalcev. 

2e kmalu po ustanovitvi je 
mesto postalo središče ekva
dorske umetnosti. Od X V I . 
do X V I I I . stoletja so v mestu 
zgradili več znamenitih 
stavb. Tu je delovala tudi sli
karska in kiparska šola. Dela 
številnih umetnikov iz teh 
šol so še danes v okoli petde
setih cerkvah Quita. 

Pri ogledu nas je pot vodi
la do ogromnega verskega 
kipa z imenom Pansilvanio, 
ki stoji na manjšem hribu. 
K ip so postavili kmalu po 
ustanovitvi mesta. Bil je nje
gov zaščitnik. Od tu smo 
odšli v stari del, ki je izredno 
bogat po svojih zgodovin
skih znamenitostih. Tu je ce
la vrsta ulic in trgov, na kate
rih je vse polno najrazličnej
ših kipov, ki govori jo o boga
ti umetnostni tradiciji, o ko
lonialni osvoboditvi in raz
glasitvi republike leta 1830, 
pa tudi o drugih zgodovin
skih dogodkih. Tu je tudi 
grob Antonia Josea Surea, 
Bolevarjevega generala, ki je 
bil osvoboditelj Ekvadorja. 

V mestu je tudi več muze
jev, vendar jih zaradi po
manjkanja časa nismo obi
skali. Ogledali pa smo si še 
obeležje ekvatorja ki leži 
22 km od Quita. Vsakdanji prizor na ulicah Quita 

HUMOR 
- Pove j no, Peterček, kako se ti zdi pouk spolne 

vzgoje v šoli? 
- Strašen dolgčas. Sama teorija! 

* 

- Si vse storila, da bi v naše zimske plašče ne prišli 
molji, vpraša mož svojo ženo. 

- Seveda sem. Vse gumbe sem zaprla. 
* 

- N o , Janezek. K d o je porazil Turke pri Dunaju? 
- So sploh prišli v finale? 

- Pismonoša gleda skozi režo pisemskega nabiral
nika: 

- Nehajte tako prismojeno lajati, tovariš, saj danes 
ni nobenega računa med pošto! 

« 

- Kakšen je črnec če pade v vodo? 
- Moker, seveda! 
- In kakšen je, če drugič pade v vodo? 
- Jezen. -

NACIZEM ŠE ŽIVI (3) 

NIČ NE OBŽALUJEMO! 
N e m c e bi lahko razdelil na 

več skupin, če soočijo z naci
stično preteklostjo »Tretjega 
reicha«. 

Velika skupina je, to so 
predvsem mladi, ki o neslav
ni preteklosti svoje domovi
ne v času nacistične straho
vlade in militarizma ne vedo 
nič. Kako bi tudi vedeli , saj 
bi uradna Nemčija to obdob
je najraje izbrisala in o naci
zmu v šolah ničesar ne zve
do. Obravnavanje nacistične 
preteklosti je nekak tabu. V 
Berlinu ima turist sicer mož
nost v poslopju »Reichsta-

g a « videti pričevanja o tem 
obdobju. Vendar je ta razsta
va bolj propaganda za tujce, 
češ, ne izogibamo se resnice. 

Druga velika skupina so ti
sti, ki se upirajo razkrivanju 
starih grdobij in zločinov, 
češ nemški narod ni kriv, 
krivi so posamezniki in na
jožji opričniki nacističnih 
veljakov in da je skrajni čas, 
da na to neljubo poglavje 
nemške zgodvine enostavno 
pozabijo. K o je ilustrirani ča
snik »Ste rn« nedavno obja
vil komentar, češ, vsa nem
ška nacija je bila zrela za psi
hiatra, je pisec doživel plaz 
protestov, mnogo pogostej
ših od tistih pisem bralcev, 
ki so mu pritrjevali. 

Pravo spraševanje naro
dne vesti so Nemci doživeli 
pred tedni, ko je nemška te
levizija na lokalnem progra
mu in pozno v noč predvaja
la ameriško nadaljevanko z 
dokumentarno osnovo o 
progromih nacistov nad Židi. 

Predvajanje nadaljevanke je 
sprožilo sprenevedanje sta
rejših, češ, nič o tem nismo 
vedeli, čudenje mlajših, češ, 
je bilo to sploh res. Baje je 
bilo celo nekaj samomorov v 
obupanosti posameznikov 
nad tako temno preteklostjo 
njihovega naroda. Ves tisk si 
je skočil v lase, pri tem so 
demokratični listi začeli ob
javljati dokumente o zloči
nih gestapa, esesovcev, ce
lotnega nacističnega stroja 
pred in med drugo svetovno 
vojno. Ker je nadaljevanko 
videlo na milijone gledalcev 
v drugih državah, so nekate
ri časniki hoteli ustvariti 
vtis, ne zanikamo te žalostne 
resnice, obžalujemo jo in se
danjo Nemči jo predstavlja
mo kot demokratično že s 
tem, da ne zastiramo temne 
zavese nad tem obdobjem 
nemške zgodvine. No , ne gre 
zanikati iskrenosti napre

dnih in demokratičnih slojev 
pri tem, toda vtis v Nemčij i 
je, da bi jim bilo ljubše, če bi 
nadaljevanke sploh ne bilo. 

Cisto drugače pa so reagi
rali neonacisti, novi nemški 
fašisti. Nekatere skupine so 
kričale, da je to nezaslišano 
blatenje nemškega naroda in 
so se spravile celo z dinami-
tom nad oddajnike nemške 
televizije. Druge skupine so 
šle še dlje. Nit i zanikati niso 
poskušali verodostojnosti te
ga igranega dokumentarca. 
Sli so na zborovanja in vskli-
kali, da ničesar ne obžaluje
jo, da je bilo tako prav in da 
bodo šli po stopinjah svojih 
proalulih očetov in dedov. 
T o tudi zgovorno dokazujejo 
z napadi na židovske trgovi
ne, z mazanjem kljukastih 
križev na židovske nagrobni
ke, z napadi na sedeže in klu

be nemške komunističi 
partije in podobnimi agr 
sivnimi akcijami. Pred le 
so še p r ^ i d n o dopovedov 
li, kako je bil Hitler vendai 
tudi dober in uspešen vod 
telj nemškega naroda, zdŝ " 
pa mu odkrito priznavajo za
sluge tudi pri dejanjih, ki so 
imela za posledico smrt mili
jonov in milijonov ljudi v sa
mi Nemčij i in toliko več v 
zasedenih deželah med dru 
go svetovno vojno. 

Težko je prepričati svet, k: 
ima nacizem za najhujše bar
barstvo v človeški zgodovi
ni, da neonacizem v Nemčiji 
nima vplivnih in imovitih 
podpornikov. Svet bodo tež
ko prepričali, da so to neod 
govorni in iztirjeni posamez
niki, ki izkoriščajo demokra
cijo. Tega j im ne moremo 
verjeti, J U R E K R A Š O V E C 

SONCE ZGODAJ GORI GRE, DEKLETA TARNAJO, 
BI RADE ŠE LEŽALE PA VSTATI MORAJO 
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